
قادری مطرح کرد؛

معاون پارلمانی رئیس جمهور :

یک کارشناس مسائل منطقه مطرح کرد

نایب رئیس کمیسیون ویژه جهش و رونق تولید مجلس گفت: اعضای 
کمیسیون در سفر نظارتی خود به استان فارس ضمن بازدید از واحدهای تولیدی 
و اقتصادی در جریان مشکل جدی آنها در بحث سرمایه در گردش، مالیات بر 
ارزش افزوده، بازپرداخت تسهیلات ارزی و ... قرار گرفتند و برای رفع آنها 
برنامه ریزی کردند. جعفر قادری نایب رئیس کمیسیون ویژه جهش و رونق 
تولید و نظارت بر اجرای اصل ۴۴ قانون اساسی در گفت وگو با خبرنگار خبرگزاری 
خانه ملت، با اشاره به سفر نظارتی اخیر اعضای این کمیسیون به استان فارس 
گفت: نمایندگان در این سفر از برخی واحدهای اقتصادی و تولیدی این استان 

بازدید و راهکارهای حل مشکلات این واحدها را مورد بررسی قرار دادند.
وی ادامه داد: کمیسیون ویژه جهش تولید با هدف ادامه یافتن مباحث مربوط 
به نظارت میدانی و حضور در استان ها و همچنین پیگیری طرح ها و لوایح به 
استان فارس سفر کرد. عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس 
تصریح کرد: براساس برنامه ریزی کمیسیون ویژه جهش تولید، در استان های 
مختلف حضور پیدا خواهیم کرد تا از نزدیک با مسائل و مشکلات فعالان 
اقتصادی استان ها آشنا شویم و با استفاده از این موضوع بخشی از طرح ها و لوایح 
در دستور کار کمیسیون را تعیین تکلیف کنیم و برای ارائه به صحن علنی مجلس 
مورد بحث و بررسی قرار دهیم. نماینده مردم شیراز و زرقان در مجلس با بیان 
اینکه بازدید از واحدهای اقتصادی و تولیدی استان فارس و رسیدگی به 
مشکلات این واحدها و همچنین تشکیل جلسه ای با فعالان اقتصادی در روز 
ابتدایی سفر نظارتی انجام شد، اظهار کرد: اعضای کمیسیون ویژه جهش 
همچنین در روز ابتدایی از کارخانه گلسار، کولر هوایی آبان، فراسان، واحد 
تولیدی فاتح صنعت و  شرکت شایان دیزل و دیگر واحدهای تولیدی مستقر 
در منطقه ویژه اقتصادی شیراز و شهرک های صنعتی و تولیدی استان فارس با 
هدف رسیدگی به مشکلات این واحدها بازدید کردند. قادری با تاکید براینکه 
بخشی از این واحدها با مشکلات بسیاری مواجه هستند و نیاز به حمایت دارند، 
بیان کرد: برخی از این واحدها مشکل سرمایه در گردش یا مالیات بر ارزش 

افزوده دارند و یا با معضلاتی برای بازپرداخت تسهیلات ارزی مواجه هستند.

در ادامه سلسله نشست های »بررسی فرصت های علوم پایه برای پیشرفت پایدار ایران« 
نشست بررسی وضع کلی علوم ریاضی در کشور در محل مرکز بررسی های استراتژیک ریاست 

جمهوری برگزار شد.
به گزارش ایلنا، در این نشست محمدصادق خیاطیان رئیس مرکز بررسی های استراتژیک،  
محمد مصلحیان رئیس انجمن ریاضی ایران، مگردیچ تومانیان رئیس شاخه ریاضی 
فرهنگستان علوم، بیژن احمدی کاکاوندی رئیس کمیته علمی مسابقات ریاضی دانشجویی 
کشور، نسرین سلطان خواه رئیس دانشکده ریاضی دانشگاه الزهرا و علی ایرانمنش رئیس 
دانشکده ریاضی دانشگاه تربیت مدرس حضور داشتند و به بیان نقطه نظرات خود در این رابطه 
پرداختند. خیاطیان در ابتدای این نشست ضمن خوشامدگویی به میهمانان، به دلایل و 
زمینه های ورود مرکز بررسی های استراتژیک به موضوع علوم پایه اشاره کرد و گفت: پس از 
ارسال نامه دکتر داوری اردکانی)رئیس فرهنگستان علوم( به رئیس جمهور در خصوص 
نامگذاری سال ۱۴۰۱ به نام سال علوم پایه، رئیس جمهور، مسئولیت پیگیری این موضوع را 
به این مرکز سپرد. ما نیز جلسه ای را با حضور صاحبنظران مختلف با عنوان نشست »بررسی 
فرصت های علوم پایه برای پیشرفت پایدار ایران« برگزار کردیم و پس از جمع بندی نقطه 
نظرات اساتید و صاحب نظران این حوزه، آن را در قالب گزارشی راهبردی به دفتر رئیس 
جمهوری ارسال خواهیم کرد وی ادامه داد: ما در این گزارش تلاش کردیم تا ضمن 
آسیب شناسی حوزه علوم پایه، راهبردهایی را برای اثربخشی بیشتر این علوم در پیشرفت 
کشور ارائه دهیم. جمع بندی ما در این گزارش ۱۲ اقدام و پیشنهاد بوده است. یکی از دلایل 
تشکیل این جلسه نیز این است تا با طرح این گزارش، نظرها و پیشنهادهای انجمن ریاضی 
نیز اخذ شود. خیاطیان، اصلی ترین معضل کنونی علوم پایه را کاهش اقبال دانش آموزان و 
دانشجویان به رشته های ریاضی و فیزیک دانست و عنوان کرد: بخشی از این عدم اقبال به 
مشکلات اشتغال آفرینی در این حوزه باز می گردد. رئیس مرکز بررسی های استراتژیک ریاست 
جمهوری در ادامه به لزوم توجه به حوزه علوم پایه در اسناد بالادستی اشاره کرد و گفت: از 
جمله پیشنهادات، توجه به حوزه علوم پایه در برنامه هفتم توسعه است که می تواند وضع کلی 
این حوزه را دچار تحول کند. تعریف پروژه های تحول با محوریت علوم پایه از جمله مواردی 
است که می تواند در برنامه هفتم در دستور کار قرار بگیرد. در عین حال توجه به این مسئله در 
شورای عالی انقلاب فرهنگی و بررسی راهکارهای قانونی رفع مشکلات این حوزه در این شورا 
نیز دیگر ظرفیت قابل بهره برداری است. وی در ادامه به موضوع آموزش در علوم پایه اشاره کرد 
و گفت: این بخش چه در آموزش و پرورش و چه در حوزه آموزش عالی نیاز به بازنگری و 
نوسازی دارد. به ویژه اینکه مقام معظم رهبری نیز در بیانات شان به این مسائل توجه نشان 

داده و مطالب مهمی را هم بیان فرموده اند. علاوه بر این، ایجاد دکتری پیوسته به خصوص در 
رشته های ریاضی و فیزیک و ارائه بورسیه تحصیلی به ۵۰۰ نفر اول کنکور یا دانش آموزان 
المپیادی از جمله مواردی است که می تواند باعث ایجاد جذابیت در ورود به این رشته ها شود. 
خیاطیان، حمایت از برنامه های توسعه ای پسادکتری و برطرف کردن مشکل اشتغال 
فارغ التحصیلان رشته های علوم پایه را از جمله موارد دیگری مطرح کرد که می تواند به جذب 
دانشجو در رشته های علوم پایه کمک کند. رئیس مرکز بررسی های استراتژیک ریاست 
جمهوری در ادامه تقویت آزمایشگاه ها، ارائه جوایز تخصصی علوم پایه به ویژه احیای »جایزه 
بین المللی ابن سینا« و تعیین یک روز به عنوان روز علوم پایه در تقویم رسمی کشور را از جمله 
پیشنهادات این مرکز برای احیای علوم پایه در کشور عنوان و آمادگی این مرکز را برای دریافت 
راهکارها و پیشنهادها در این خصوص از سوی صاحبنظران و نخبگان اعلام کرد.  خیاطیان 
در پایان ضمن ارائه پیشنهاد تشکیل میز تخصصی علوم پایه در مرکز بررسی های استراتژیک 
با حضور نمایندگان انجمن های فعال در حوزه علوم پایه گفت: ارائه پیشنهاد برای تدوین قانون 
برنامه هفتم می تواند از جمله مباحثی باشد که در این میز تخصصی دنبال شود. هدف مرکز 
بررسی ها از تشکیل چنین میزهای تخصصی در وهله اول تولید محتوا در قالب گزارش های 

سیاستی و راهبردی و مهم تر از آن توسعه شبکه نخبگانی است.

برنامه کمیسیون ویژه جهش برای رفع 
مشکلات تولیدکنندگان استان فارس

بدهی های خارجی وصول شده خرج 
پروژه های معطل مانده می شود

سفر بایدن به عربستان؛ زمینه سازی برای 
پادشاهی محمد بن سلمان

برچیدن بساط رانت آرد و نان 

خیاطیان در نشست بررسی وضعیت علوم پایه اعلام کرد؛

آمادگی مرکز بررسی های استراتژیک برای تشکیل میز تخصصی علوم پایه در این مرکز

محمد حیدری
شاید یک گسست تاریخی در ابتدای انقلاب 
باعث شد بسیاری از مدیران و دولتمردان دردی به 

نام مسکن استیجاری را حس نکردند.خانه های 
مصادره ای و سازمانی و دولتی خاص که غالبا 
دارای شرایط ویژه ای بودند همواره در اختیار این 
قشر قرار داشته است.حتی  هنوز هم در خبرها گاهی 
می شنویم که فلان ویلا در شمال شهر تهران در 
اختیار فلان شخصیت است و فلان ویلا در لواسان 

و شمال کشور و ...
از سوی دیگر علاوه بر ناآشنا بودن این عزیزان با 
درد مستاجران در تامین منابع مالی و سختی های 
و  هایشان  آقازاده  و  سالانه،فرزندان  جابجایی 
وابستگان سببی و نصبی این عزیزان در شغل شریف 
ساخت و ساز های خرد و کلان   هستند و در پی 

یک لقمه نان حلالشبانه روز فعالیت می کنند!!
 و همین ها مانع اصلی بر سر اخذ مالیات اجاره 

های نامتعارف و واحد های خالی هستند.
خلاصه اینکه خیلی امیدی نمی شود داشت که 
اوضاع اجاره نشینی توسط دولتمردان  سامان یابد. 

چون مستاجر نیستی؛ 
درد ناآشناست

روزنامه مملکت بررسی می کند:

وزیر خارجه روسیه :
برجام باید بدون هیچ اضافه 

و کاستی احیا شود

وزیر صمت خبر داد؛
تعریف ۵ اولویت کالایی در 

قالب طرح جامع مبارزه با 
کالاهای قاچاق

تورم ۵۵ درصدی مصالح در 
تعقیب نهضت ملی مسکن

مصاحبه روزنامه مملکت با با محمد درویش، 
فعال محیط زیست درخصوص چرایی بی آبی 

خوزستانی که زمانی پر آب بود:
 نابودی تالاب های جنوب

به دلیل زیاده خواهی

یک سال از مرگ دردناک مهشاد و ریحانه 
گذشت

روایات، ابهامات و مطالبات 
حادثه »اتوبوس خبرنگاران«
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ادامه در صفحه 2

سرمقاله

روزنامه مملکت راه های جبران اثرات تورمی حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی را بررسی کرد: 

جنگ  طبقاتی
زور ۱۵ میلیون ثروتمند به ۷۰ میلیون نفر میرسد
اگر نظام کلیدی اصلاح نشود دهک های کم درآمد نابود خواهند شد

طرح عجیب خانه دار 
کردن جوانان! 

محمدرضا رسولی| کارشناس اقتصادی
در شهریور ماه سال ۱۴۰۰ بنا بر مصوبه شورای 
پول و اعتبار، سقف تسهیلات مسکن جوانان از ۴۰۰ 
میلیون تومان به یک میلیارد تومان افزایش یافت. 
طبق گفته مدیر عامل بانک مسکن سقف این 
تسهیلات در پایتخت معادل یک میلیارد تومان  اعلام 
شد. بر اساس این طرح وام یک میلیارد تومانی مسکن 
بعد از ۱۵ ســال پرداخت خواهد شد آن هم به شرط 
اینکه سـپرده گذار تا ۱۵ سال آینده حداقل ماهانه 
مبلغ ۲۰۰ هزار تومان به حساب مورد نظر بانک 
مسکن واریز کند تا بتواند از سقف میزان این 
تسهیلات استفاده کند. بر این اساس سپرده گذار 
پس از دریافت تسهیلات یک میلیارد تومانی طی ۲۰ 
سال با نرخ سود ۹درصد، باید ماهانه مبلغ ۸ میلیون 
و ۹۷۳ هزار تومان قسط به حساب بانک مسکن واریز 

کند. 

یادداشت

ادامه در صفحه 2

دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین گفت: باید در 
بعضی از ساختارها تجدیدنظر کنیم تا بتوانیم با باور به 

جمهوری اسلامی به موفقیت های بسیاری برسیم.
به گزارش مهر، محمدرضا باهنر دبیرکل جامعه 
اسلامی مهندسین در پانزدهمین مجمع عمومی 
سراسری جامعه اسلامی مهندسین گفت: جامعه 
اسلامی مهندسین بیش از ۳۵ سال است که فعالیت 
خود را آغاز کرده و با گروه ها و صنف های مختلفی 
همکاری کرده است. وی تصریح کرد: امروز پانزدهمین 
کنگره جامعه اسلامی مهندسین برگزار می شود که هم 
گزارش دو ساله ای را به سمع و نظر مهمانان می رسانیم 
و هم برنامه دو سال آینده را اعلام خواهیم کرد. باهنر با 
اشاره به اینکه حدود دو سال به دلیل شیوع ویروس کرونا 
نتوانستیم جلسات همیشگی را برگزار کنیم، عنوان کرد: 
امروز در این کنگره بعد از دو سال میزبان میهمانان زیادی 
هستیم؛ حدود سیصد تن از اعضای شورای استان ها و 
اعضای جامعه اسلامی مهندسین، وزرای دولت های 
گذشته و همچنین فعالان و خدمتگزاران فعلی جامعه 
حضور دارند. دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین افزود: 
نباید سیاستمداران قبلی را فراموش کرد. نباید فراموش 
کرد که چه خدمات عظیمی صورت گرفته است. از 
توسعه زیربناها و غیره. از دولت جنگ گرفته تا دولت 
آقایان هاشمی، خاتمی، احمدی نژاد، ممکن است هر 
دولتی خطاهایی داشته باشد اما همه زحمت کشیدند و 

تلاش کردند.
وی با بیان اینکه اکنون هم مشکلات زیادی در کشور 
داریم، خاطرنشان کرد: اما این ها نیز مشکلات تلمبار شده 
هستند، بعضی از رویکردها مشکل دارد، بیانیه گام دوم 
انقلاب که رهبری به آن اشاره کرده اند، اصولی در آن 
وجود دارد که مشخص است باید به مبانی انقلاب 

اسلامی اهمیت داد.
باهنر اظهار کرد: باید در بعضی از ساختارها 
تجدیدنظر کنیم تا بتوانیم با باور به جمهوری اسلامی به 

موفقیت های بسیاری برسیم. 

 باهنر در مجمع عمومی 
جامعه اسلامی مهندسین:

برای دستیابی به موفقیت 
باید در بعضی ساختارها 

تجدیدنظر کنیم

رییس شورای اطلاع 
رسانی دولت: 
تراز تجاری منفی 
چندین ماهه با 
دیپلماسی پویا 
مثبت شده است

آیت الله رئیسی در نشست 
غیرحضوری سران بریکس:

»ابتکار امنیتِ 
جهانی« بستری 

مناسب برای 
همکاری های 

سازمان یافته است
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یک شرکت در نظر دارد سنگ آهن کلوخه خود را از طریق تشریفات قانونی مزایده با شرایط ذیل به اشخاص واجد شرایط واگذار نماید.
1- موضوع مزایده: فروش 150.000 تن سنگ آهن کلوخه هماتیتی مشخصات فنی مندرج در اسناد و جزئیات پیوست؛

2- مدت قرارداد: 4 ماه شمسي؛
3- زمان دریافت اسناد مزایده: از ساعت 8:30 الي 15:30 روز کاری 1401/04/04 لغایت 1401/04/08؛

4- مدارک مورد نیاز جهت تحویل اســناد مزایده: فیش واریز به مبلغ 2.000.000 )دو میلیون( ریال به شماره شبای 
IR 590100004101005230230152 بانک مرکزی خزانه داری کل به همراه معرفی نامه؛      

5- آدرس دریافت اســناد: تهران، اتوبان حکیم )غرب به شــرق(، بلوار آزادگان، انتهای خیابان 24 غربی، مجتمع فرهنگی 
ورزشی آفتاب، طبقه 3 پارکینگ طبقاتی، تلفن: 021-82065501

6- آخرین مهلت تسلیم پیشنهادها: ساعت 15:30 روز چهارشنبه مورخه 1401/04/22؛
7- پرداخت کلیه هزینه درج آگهی ها بر عهده برنده مزایده می باشد؛

8-  این آگهی هیچ گونه تعهدی برای دستگاه مزایده گزار ایجاد نمی نماید و شرکت در رد و قبول کلیه پیشنهادهای 
واصله مختار خواهد بود.

آگهی مزایده شماره 1401-13                                                                
 شناسه آگهی: 1338878

م /الف :1208

آگهی اختصاصی موضوع ماده 3 و ماده 13 آئین نامه 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های 

فاقد سند رسمی 
آگهــی موضوع مــاده 3 و مــاده 13 آئین نامه 
قانون تعییــن تکلیف وضعیت ثبتــی اراضی 
و ســاختمانهای فاقد سند رســمی: برابر رای 
مورخ    140160310006001234 شــماره 
1401/02/26 هیات اول موضوع قانون تعیین 
تکلیــف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای 
فاقد سند رسمی در واحد ثبتی شهرستان نور 
تصرفات مالکانه و بلامعارض به نام آقای / خانم علی وطنی  در ششدانگ زمین 
با بنای احداثی به مساحت 282 متر مربع به پلاک 2613 فرعی از 1 اصلی واقع 

در امیزآباد مازندران بخش 10 ثبت نور محرز گردیده است.
لــذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 1۵ روز در 
روزنامه سراسری و محلی آگهی  می شود در صورتی که اشخاص ذی 
نفع به آراء اعلام شــده اعتراض داشته باشد باید از تاریخ انتشار 
آگهی تا دو ماه اعتراض خود به اداره ثبت محل وقوع ملک تســلیم 
و رســید اخذ نمایند. معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تســلیم 
اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید 
و گواهی تقدیم دادخواســت را بــه اداره ثبت محل تحویل دهد . 
بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض 

طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول 1401/04/04 
تاریخ انتشار نوبت دوم 1401/04/18

علی سعادتی
 سرپرست ثبت اسناد و املاک شهرستان نور

شناسه آگهی: 133۹838

معاون پارلمانی رئیس جمهور گفت: ارهای برنامه هفتم انجام می شود و دولت و 
مجلس فعالند و این دولت برخلاف دولت قبل که معتقد به نوشتن برنامه و حاضر به 
تکمیل و ارائه برنامه نبود، برنامه را قبول دارد و سند تحول می تواند دستمایه ای برای 

این کار باشد و باید برنامه ای بنویسیم که بعدا به آن عمل کنیم.
به گزارش ایلنا، سیدمحمد حسینی معاون پارلمانی رئیس جمهور صبح امروز 
)پنجشنبه( در پانزدهمین مجمع عمومی سراسری جامعه اسلامی مهندسین گفت: 
در ایران کسانی تحلیل می کردند که باید برای سوریه بعد از بشار اسد فکر کنیم ولی 
رهبر انقلاب و مدافعین حرم و حاج قاسم ایستادند و شرایط را به گونه دیگری تغییر 
دادند. وی با تاکید بر اینکه الان در جنگ تمام عیار ترکیبی هستیم، خاطرنشان کرد: 

دشمنان هرجا می توانند ترور و تخریب می کنند و جنگ سایبری را شاهدیم.
حسینی با اشاره با اینکه اکنون که رئیس جمهور عزم تغییر و بازسازی دارد باید 
دست به کار بشویم، گفت: سند تحول در ۳۷ موضوع نوشته شده و آقای رئیسی گفتند 

می تواند تکمیل شود و با نظرات کارشناسان این امر انجام شد. 

یک کارشناس مسائل منطقه خاطرنشان کرد:  علاوه بر اینکه بن سلمان تحرکاتی 
را برای تثبیت جایگاهش در منطقه دنبال می کند آمریکا نیز با تغییر نگرشی که پیدا 
کرده به دنبال این است که زمینه را برای جانشینی بن سلمان به عنوان پادشاه عربستان 
فراهم کند. حسن هانی زاده در گفت وگو با ایسنا در ارزیابی خود از اهداف محمد بن 
سلمان ولیعهد عربستان در سفر به برخی از کشورهای منطقه از جمله قاهره و اردن 
گفت: در حقیقت یک سلسله تحرکاتی از سوی محمدبن سلمان برای تثبیت جایگاه 
خودش در منطقه آغاز شده و سفر قریب الوقوع جو بایدن رئیس جمهور آمریکا به 
عربستان و منطقه در راستای زمینه سازی برای جانشینی محمد بن سلمان پادشاه 
عربستان به جای پدرش است. وی افزود: پیش بینی آمریکا و برخی قدرت های غربی 
این است که در سال ۲۰۲۲ یکسری تحولاتی در عربستان رخ خواهد داد و این تحولات 
موجب می شود که بن سلمان خود را به عنوان حاکم مطلق و پادشاه عربستان معرفی 
کند. به عنوان مثال به رسانه های بسیاری در عربستان دستور داده که یک سلسله 
مستنداتی را در این راستا تهیه کنند. این کارشناس مسائل منطقه خاطر نشان کرد:  
سفر بن سلمان به اردن و مصر حاکی از این است که تحرکاتش برای به قدرت رسیدن 
کاملا جدی است ضمن اینکه کشورهای عرب منطقه نیز این آمادگی را دارند که بن 
سلمان را به عنوان پادشاه عربستان بپذیرند. همچنین سفر بایدن مهر تأییدی در این 
راستا خواهد بود. هانی زاده ادامه داد: صرف نظر از شیوه های تهاجمی و رفتاری که بن 
سلمان طی این سال ها داشته زمینه هایی فراهم می شود که او به عنوان یکی از 

مقتدرترین شاهزادگان سعودی قدرت را در عربستان به قدرت بگیرد. 
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طرح هوشمندسازی یارانه آرد و نان ابتدا از زنجان کلید 
خورد و تاکنون در قزوین، چهار محال و بختیاری، فارس، 

تهران و چند استان دیگر اجرایی شده است.
 اجرای مرحله اول طرح هوشمند سازی یارانه آرد و نان 
در استان تهران طبق اعلام آقای عسگری معاون هماهنگی 
امور اقتصادی استاندار تهران  از ۳۰ خرداد شروع شده است. 
توجه ویژه به امنیت غذایی یکی از ارکان اساسی برنامه 
ریزی های اقتصادی در همه کشورها محسوب می شود. 
در واقع هراس از ناامنی غذایی مردم مقدم بر همه دغدغه 
های دولتمردان محسوب می شود. با نگاهی به تاریخ به 
درستی  می توان بر این مفهوم صحه گذاشت  که چگونه 
از این محصول به عنوان یک سلاح به مراتب مخرب تر از 
هر سلاح جنگی دیگر برای تحت فشار گذاشتن و کشتار 
مردم  استفاده شده است. طاعون گندم در اوکراین در 
دوران استالین و البته قحطی بزرگ در ایران نمونه هایی 
از این دست هستند. همانطور که در بالا گفته شد، گندم 
کالایی استراتژیک محسوب و در طول تاریخ دستاویزی 
برای تحت فشار قرار دادن ملت ها و دولت ها بوده و هست. 
از این رو همواره حکومت ها تلاش خود را برای کاهش 
اثرات این فشار داشته اند اما جنگ ها و تصمیمات سیاسی 
تاثیر مستقیم بر تولید و عرضه و تقاضای گندم داشته و 
نگرانی و هراس از نبود آن برای همه حکومت ها یک دغدغه 
اصلی و اساسی محسوب شده است. در ایران، تحریم های 
۴۰ ساله همواره بر پیکر اقتصاد ایران زخم هایی را بر جای 
گذاشت و نگرانی از اثرات آن بر برخی از کالاهای اساسی 
از جمله گندم همواره وجود داشته و دارد. از این جهت 
تلاش برای کاهش نیاز به خارج از مرزها برای تقاضا یکی 

از برنامه های کلان کشور همواره محسوب شده است. از 
این جهت، دو دهه قبل ایران بی نیازی اش از واردات گندم 
از سایر کشورها که بیشترین میزان این واردات از روسیه و 

آمریکا بود را در »جشن خوکفایی گندم« اعلام کرد.
داستان از این قرار بود که، با جدی شدن، بحث 
خودکفایی گندم در سال های پایانی دهه ۷۰ افزایش 
عملکرد گندم و قطع واردات، ساختار جدیدی در وزارت 
جهاد کشاورزی به نام »دفتر مجری طرح گندم« تأسیس 
شد که با انجام مطالعات تکمیلی در این زمینه از بدو فعالیت 
خود در سال ۱۳۸۱ اقداماتی را سازمان دهی و به مورد اجرا 
گذاشت. به طوری که  پس از ۴۵ سال با تولید حدود ۱۴ 
میلیون تن، جشن خودکفایی در تولید گندم در آبان 
۱۳۸۳ برگزار شد. پس از آن،  ایران که در سال ۱۳۸۳ با 

تولید بیش از ۱۴.۵ میلیون تن گندم در تولید این محصول 
استراتژیک کشاورزی به خودکفایی رسید و متولیان امر 
روزهای خوبی را برای این زیبای طلایی آرزو کرده و نوید 
دادند اما دگر بار و در سال ۱۳۸۸ با واردات بیش از ۵.۴ 
میلیون تن گندم،ایران بار دیگر  به چهارمین واردکننده 

بزرگ این محصول در جهان تبدیل شد.
این روند ادامه داشت تا این که بار دیگر تولید داخلی 
گندم در سال ۱۳۹۴ و پس از ۱۱ سال به سطح نخستین 
سال خودکفایی برسد. سال بعد سالن کنفرانس سران 
اسلامی در سال ۹۵ میزبان مهمانانی بود که برای جشن 
دوم خودکفایی دعوت شده بودند. گفته می شود، بر اساس 
آمار منتشر شده در سال بعد از آن یعنی سال ۱۳۹۶ با 
رسیدن سطح تولید گندم به حدود ۱۴.۶ میلیون تن، ایران 

توانست از وابستگی به واردات گندم و فهرست ۲۰ کشور 
اصلی واردکننده این محصول با اهمیت کشاورزی خارج 
شود و این اخرین جشنی بود که برای خودکفایی زیبای 
طلایی برگزار شد و اکنون در ابتدای قرن جدید جنگی در 
مرزهای شمالی بار دیگر برنگرانی برای تامین گندم افزوده  

که باید برای این هم چاره ای اندیشید.
    حذف ارزترجیحی در بخش آرد برای 

جلوگیری از قاچاق
ارز ترجیحی که در دولت قبل برای واردات آرد نیز 
پرداخت می شد، متاسفانه به مثابه سایر کالاهایی که با این 
یارانه قرار بود برای معیشت مدرم هزینه شود به محلی برای 
قاچاق معکوس تبدیل شده و آرد مور نیاز مردم در 
کشورهای همسایه به فروش می رفت. دولت سیزدهم با 
ساماندهی بازار آرد و تعریف خرید کارتی نان سعی بر تغییر 
روش پرداخت یارانه آرد و در عین حال جلوگیری از هر 
سواستفاده ای در این بخش را آغاز کرد. در عین حال این 
روند می تواند الگوی مصرف نان در ایران را که یک نگرانی 
جدی محسوب می شود، تغییر دهد. بعد از افزایش قیمت 
برخی از کالاها دولت سیزدهم اعلام کرد که قیمت نان 
سنتی به هیچ عنوان گران نمی شود و برای این مهم تدابیر 
بسیار زیادی اندیشیده شد. از سوی دیگر برخی از 
کارشناسان حوزه نان همچنان دغدغه احتمال قاچاق 
شدن آرد نان سنتی را دارند. دولت سیزدهم برای مبارزه با 
موضوع قاچاق آرد نان سنتی مدتی است طرح کارت نان 
را به صورت آزمایشی در برخی از استان های پایلوت در 
دست اجرا دارد و اگر نتیجه مؤثری بگیرد این طرح را به 

تمام کشور تعمیم خواهد داد.

سرگئی لاوروف، وزیر خارجه روسیه با تاکید بر اینکه باید تحریمهای غیرقانونی 
که ناقض برجام است لغو شود، گفت: از عضویت کامل ایران در سازمان شانگهای 
حمایت می کنیم. به گزارش ایسنا، وزیر خارجه روسیه در جریان کنفرانس 
مطبوعاتی مشترک با  حسین امیرعبدالهیان وزیر خارجه ایران که در محل وزارت 
خارجه کشورمان برگزار شد در تشریح محورهای مورد گفت و گوی خود با مقامات 
ایران از جمله رئیس جمهور و وزیر خارجه ایران گفت: روز گذشته گفت و گوهای 
خوبی با رئیس جمهور ایران داشتم و امروز نیز به صورت مفصل با امیرعبداللهیان 
گفت و گو کردم. وی با  تاکید براینکه دو کشور ایران و روسیه بر این موضوع تاکید 
دارند که روابط خود را در موضوعات مختلف تعمیق دهند افزود: در ارتباط با معاهده 
همکاری جامع بلند مدت و راهبردی دو کشور در نشست امروز گفت و گو و رایزنی 
کردیم و توافق کردیم که کارشناسان دو کشور در ارتباط با این سند با یکدیگر رایزنی 
و گفت و گو کنند. سندی که آینده همکاری ها و شراکت استراتژیک دو کشور برای 

۲۰ سال آینده را مشخص می کند.
لاوروف با تاکید براینکه در شرایطی که شاهد  اعمال تحریمهای یکجانبه آمریکا 
علیه دو کشور هستیم ایران و روسیه در تلاش هستند که روابطشان را گسترش 
دهند افزود: علیرغم همه موانع و تحریمها تجارت دو کشور سال گذشته ۸۰ درصد 
افزایش پیدا کرد و به حدود ۴ میلیارد دلار رسید و اکنون نیز این روند مثبت است 

و سعی می کنیم که این روند مثبت را ادامه دهیم.
وی همچنین با اشاره به سفر چندی پیش معاون نخست وزیر این کشور در 
راس یک هیات به ایران گفت: ما اعلام کرده ایم که باید روابط دو کشور در حوزه 

های انرژی، حمل و نقل و کشاورزی و ... گسترش دهیم و راه های خاص خود را 
برای این گسترش پیدا کنیم. وی با اشاره به همکاری های ایران و ر وسیه در ساخت 
نیروگاه هسته ای در بوشهر گفت: در حال حاضر ما در حال کار و همکاری بر روی 
فاز دو و سه نیروگاه بوشهر هستیم. لاوروف همچنین با اشاره به برگزاری نسشت 
اقتصادی سن پترزبورگ  که هفته پیش در روسیه برگزار شد و هیاتی از ایران در 
این نشست حضور داشت گفت: در تلاش هستیم که در آینده نزدیک جلسه 

کمیسیون مشترک دو کشور را برگزار کنیم.
وی ادامه داد: روسیه در پروسه مذاکراتی ایران و اتحادیه اقتصادی اوراسیا برای 

حصول توافقنامه در زمینه تجارت آزاد ، همکاری می کند و قرار است نشست بعدی 
آن آینده در اصفهان برگزار شود. لاوروف همچنین به توافقنامه دو کشور در ارتباط 
با موضوع امنیت اطلاعات و ایجاد مراکز فرهنگی بین دو کشور اشاره و افزود: امروز 
نیز در مورد لزوم توسعه همکاری ها بین دو کشور در حوزه اکتشاف ، نفت و گاز و 

همکاریها در حوزه های علمی و فناوری رایزنی کردیم.
وی در بخش دیگری از صحبتهای خود با تاکید براینکه ایران و روسیه هر دو 
تحریمهای یکجانبه آمریکا  علیه کشورها محکوم می کند و باید با این روند 
کشورهای مستقل با همکاری یکدیگر مبارزه کنند افزود: ما از پروسه رسمی ورود 
ایران به سازمان همکاری شانگهای به عنوان عضو دایم استقبال می کنیم قرار است 
د ر سمرقند در ماه سپتامبر تفاهم نامه ای در این ارتباط امضا شود که بیانگر زمان 

و پروسه حقوقی این موضوع است که فکر نمی کنم زمان زیادی را بطلبد.
لاوروف گفت: مطمئن هستیم که ایران می تواند نقش مهمی در سازمان 
شانگهای به عنوان یکی از مراکز کلیدی در راستای نظام چند قطبی جهانی ایفا 
کند. وی  همچنین به موضوع برجام اشار ه کرد و گفت: آمریکا زمانی که از برجام و 
قطعنامه ۲۲۳۱ سازمان ملل خارج شد یکبار دیگر حقوق بین الملل را نقض کرد 
باید کاری کنیم که برجام احیا شود به همان فرم اولیه که در سال ۲۰۱۵ ایجاد شد 
و در قالب قطعنامه ۲۲۱۵ مورد تایید شورای امنیت سازمان ملل قرار گرفت. برجام 
باید بدون هیچ کم و  کاست و یا اضافه  ای احیا شود و در همین راستا می بایست 
تحریمهای غیرقانونی علیه ایران که ناقض برجام است لغو شود و ما امیدواریم که 

طرف واشنگتن در این مسیر انتخابی منطقی داشته باشد.

سفیر و معاون نمایندگی ایران در سازمان 
ملل:

خواستار آزادسازی 
دارایی های افغانستان 

هستیم
زهرا ارشـادی گفت: دارایی های افغانسـتان 
برخلاف موازین اولیه بشردوستانه و بین المللی 
مصـادره یـا مسـدود شـده انـد. سـفیر و معاون 
نمایندگـی  ایران در سـازمان ملـل ضمن اعلام 
تسـلیت بـه دلیل زلزلـه مرگبار افغانسـتان که 
بیـش از ۱۵۰۰ کشـته و زخمـی بـر جـای 
گذاشـته، از جمعـه بین المللی خواسـت منابع 
خـود را برای انجام اقدامات فـوری در واکنش به 
این فاجعه انسـانی بسـیج کنند. زهرا ارشـادی 
در ادامـه خواسـتار آزادسـازی دارایـی هـای 
افغانسـتان شـد کـه برخـلاف موازیـن اولیـه 
بشردوسـتانه و بین المللـی مصادره یا مسـدود 
شـده انـد. جـو بایـدن، رئیـس جمهـور آمریکا 
بهمـن پارسـال فرمانـی را در خصـوص هفـت 
میلیـارد دلار از ذخایـر ارزی بانـک مرکـزی 
افغانسـتان موجـود در بانک هـای آمریکا امضا 
کرد.بر این اسـاس سـه ونیم میلیارد دلار از این 
پـول به خانواده های قربانیان ۱۱ سـپتامبر داده 
می شـود و سه ونیم میلیارد دلار دیگر آن صرف 
کمک های بشردوسـتانه در افغانسـتان خواهد 
شـد. ایـن اقـدام بایـدن بـا مـوج گسـترده ای از 

انتقادات ملی و بین المللی مواجه شد.

نماینده ساوه و زرندیه:
توقع مردم هم افزایی و 

همگرایی بین قواست
نماینـده مـردم سـاوه و زرندیـه در مجلـس 
شـورای اسـلامی گفـت: امـروز هیـچ اختـلاف 
سـلیقه ای با دولت نیسـت و همه ادعـا دارند که 
در یـک جبهـه و در خدمـت به مردم و سـربازی 
ولایت در حرکت هسـتند، امروز توقع مردم هم 
افزایی و همگرایی و حرکت موضوع محور است. 
حجت الاسلام محمد سبزی روز پنجشنبه دوم 
تیرماه در نشست هم اندیشی رئیس دادگستری 
اسـتان با مجمع نمایندگان اظهار کرد: آنچه که 
مـردم از ما توقـع دارند، تعامل بین قوای مجلس 
و دولـت و قضاییـه اسـت که خوشـبختانه یک 
همگرایـی ایجاد شـده و همه انقلابـی و جهادی 

فکر می کنند و دلسوزی برای مردم دارند.

دریچه

روزنامه مملکت بررسی می کند:

وزیر خارجه روسیه :

برچیدن بساط رانت آرد و نان 

برجام باید بدون هیچ اضافه و کاستی احیا شود

سیاسی

آیت الله رئیسی در نشست غیرحضوری سران بریکس:

رئیـس جمهـور اظهـار داشـت: پیشـنهادهایی 
همانند»ابتکار امنیتِ جهانی« نیز بستری مناسب برای 
شـکل دهی بـه همکاری هـای سـازمان یافتـه فراهـم 

می آورد. 
بـه گزارش ایرنا، آیت الله سـید ابراهیم رئیسـی بعد از 
ظهـر امروز جمعه در نشسـت ویدئوکنفرانسـی سـران 
کشـورهای گـروه بریکـس که بـه میزبانی چیـن برگزار 
شـد، گفت: روندهای متعـارض جهانی، یکجانبه گرایی، 
ترجیحـات ملی گرایانـه و چالش هایـی ماننـد تحریم و 
اقدامـاتِ قهرآمیـزِ اقتصـادی، اهمیـت ایجـاد و تقویت 
نهادهـای نویـن را در کنار سـازمان ملل متحـد ضروری 
می کنـد تـا ضمـن احتـرام بـه حاکمیـت و منافـع ملی 
کشـورها، گام مهمی برای تحقق »جامعه بشری با آینده 

مشترک« برداشته شود.
متـن کامـل سـخنان رئیـس جمهـور به شـرح زیر 

است؛
عالیجنابان

دوستان و همکاران گرامی؛
ابتـدا مایلـم ریاسـت دوره ای چیـن و برگـزاری 
موفقیت آمیز نشسـت سـران بریکـس را بـه عالیجناب 
شـی جین پینگ، رئیـس محترم جمهـوری خلق چین 
تبریـک گفتـه و از ایشـان و دولـت چین بابت دعـوت از 
در  مشـارکت  جهـت  ایـران  اسـلامی  جمهـوری 
»بریکس پـلاس« و »گفتگوهـای سـطح بـالا پیرامـون 

توسعه جهانی« قدردانی نمایم.
مایلـم در چارچوب موضوع نشسـت که »مشـارکت 

در توسـعه جهانی در عصر جدید« اسـت نکاتی را با شما 
به اشتراک بگذارم.

جهان به هم  پیوسـته ی کنونی، با چالش های جدید 
و متنوعی روبروسـت که روندِ پیشـرفتِ دوسـتی و صلح 
جهانـی را متأثر می سـازد. بحران هـای نوظهوری مانند 
پاندمـی کرونا، تغییرات اقلیمی و نیز منازعات منطقه ای 
و بین المللـی، تعامـلات بیـن کشـورها را ضرورتـی دو 
چندان بخشـیده اسـت. از سوی دیگر شـاهد تجربه ها و 
اراده هـای جمعی، جهت غلبه بر مشـکلات هسـتیم که 
در قالـب نهادهـا و ترتیبات جمعـی، تحقـقِ ابتکارهایِ 
جمعیِ توسعه و تأمینِ منافعِ مشترکِ جهانی را تسهیل 
می کند. لازم اسـت این بسـتر جهانی برای نقش آفرینی 
مؤثـرِ نهادهـای چنـد جانبـه ی مسـتقل بـرای نیـل به 

توسعه همگون و صلح جهانی را تقویت کنیم.
یکجانبه گرایـی،  جهانـی،  متعـارض  روندهـای 
ترجیحـات ملی گرایانـه و چالش هایـی ماننـد تحریم و 
اقدامـاتِ قهرآمیـزِ اقتصـادی، اهمیـت ایجـاد و تقویت 
نهادهـای نویـن را در کنار سـازمان ملل متحـد ضروری 
می کنـد تـا ضمـن احتـرام بـه حاکمیـت و منافـع ملی 
کشـورها، گام مهمی برای تحقق »جامعه بشری با آینده 

مشترک« برداشته شود.
بریکـس بـه عنـوان نهـادی پیشـرو و متشـکل از 
اقتصادهای بزرگ نوظهور، توانسـته اسـت با ارائه الگوها 
و ابتکارات مناسـب، روندهای جدیدی را در جهان شکل 
دهـد. اعضـای بریکـس بـا اقتصادهـای مکمـل و تنوع 
فرهنگـی، می تواننـد نیازهـای متقابـل را تأمین کنند و 

تجربه های ملی و بومی توسعه ی خود را در جهت تقویت 
رفـاه و صلـح جهانـی بـا دیگـران بـه اشـتراک بگذارند. 
ابتکارهـای اعضـای بریکـس از جملـه »ابتـکار توسـعه 
جهانـیِ« رئیس جمهـور شـی جین پینگ، نمونـه  ی 
موفقـی از نـگاه جهانـی برای رسـیدگی بـه چالش های 
مشـترک و جمعی اسـت. نقش آفرینی مؤثر بریکس در 
پیشـبرد اهدافـی چون توسـعه روابط جنـوب- جنوب، 
اصلاحـات در نظـام مالـی بین المللـی و ارائـه ایده هـا و 
ابتکارهایی از سوی اعضای آن از جمله ابتکار کمربند-راه، 
تأسـیس بانـک توسـعه جدیـد، بـا هـدف ارتقـای رفاه 
عمومـی و تقویـت صلـح و ثبـات بین المللـی، نشـانگر 
ماهیت مبتکرانه و تأثیرگذاری این نهاد در مقطع کنونی 

و آینده است. 
سیاسـت ها و برنامه هـای بریکـس کـه در بیانیه ها و 
اسـناد آن انعـکاس یافتـه، نشـان می دهد این نهـاد قادر 
اسـت بـه طیـف متنوعـی از موضوعـاتِ مرتبـط بـا 
دغدغه هـای جوامع در حال توسـعه بپردازد. دسـتورکارِ 
اجـلاس حاضر نیز نشـان دهنده پیوند مقوله ی توسـعه 
با امنیت، صلح، بهداشـت، محیط زیست و نوآوری است. 
پیشنهادهایی همانند»ابتکار امنیتِ جهانی« نیز بستری 
مناسـب بـرای شـکل دهی بـه همکاری هـای سـازمان 

یافته فراهم می آورد. 
جناب آقای رئیس،

عالیجنابان،
جمهوری اسـلامی ایران عمیقاً به عدالت جهانی باور 
دارد و تبدیل شدن این آرمان متعالی به گفتمانی فراگیر 

در عرصـه جهانی را ضرورتـی انکارناپذیر می داند. جهان 
معاصـر اگـر چه شـاهد توسـعه در برخی عرصه هـا بوده 
اسـت، امـا توسـعه ی منهـای عدالت، موجب گسـترش 
بحران هـای جهانـی نظیـر بحـران معنویـت و اخـلاق، 
گسـترش شـکاف فقیر و غنـی و تلاش برای به حاشـیه 

راندن تنوع فرهنگی غنی موجود در جهان شده است.
جمهـوری اسـلامی ایـران، بـه عنـوان کشـوری بـا 
تاریخـی پربـار از حضـور فعـال در نهادهـا و ابتـکارات 
بین المللی، برخوردار از ظرفیت های گسترده اقتصادی، 
انسـانی و طبیعی و نیز با الهام از الگوهای بومی، توانسـته 
اسـت، به مدد فرهنگ اسـتقلال خواهی و حق طلبی، در 
مسـیر توسـعه  ملی خود گام های مانـدگاری بـردارد. ما 

آمادگی داریم همه توانمندی ها و ظرفیت های خود را، 
از جملـه ذخایـر کم نظیـر انرژی جهان، شـبکه های 
حمـل و نقـل و ترانزیت کوتـاه و ارزان، ثروتِ اسـتثناییِ 
نیـروی انسـانیِ آموزش دیده و نیز دسـتاوردهای علمیِ 
چشـمگیر، بـرای نیـل به اهـداف بریکـس به اشـتراک 
گذاریـم. ایـن موقعیـت کم نظیـر جغرافیای سیاسـی و 
اقتصادی، می تواند ایران را به شـریکی پایدار و قابل اتکاء 
جهت اتصـال بریکس به گلوگاه هـای انـرژی و بازارهای 

بزرگ جهانی مبدل نماید.
در پایان مایلم؛ ضمن تشـکر از همه اعضای بریکس، 
بار دیگر خرسـندی خود را از حضور در این نشسـت ابراز 
داشـته و آمادگـی نمایندگان دولت جمهوری اسـلامی 
ایـران را بـرای مشـارکت فعـال در سـایر نشسـت های 

بریکس اعلام می کنم.  متشکرم.

»ابتکار امنیتِ جهانی« بستری مناسب برای همکاری های سازمان یافته است

معاون پیگیری حقوق عامه و پیشگیری از وقوع جرم دادستان کل کشور گفت: موضوع ساختمان 
های ناایمن، نیازمند یک همکاری بین بخشی است و ضرورت دارد شهرداری ها و شوراهای شهر، 
وزارت راه، نظام مهندسی ساختمان، سازمان مدیریت بحران و آتش نشانی یک همکاری جدی و 
جهادی داشته باشند. به گزارش روابط عمومی دادستانی کل کشور، غلامعباس ترکی معاون پیگیری 
حقوق عامه و پیشگیری از وقوع جرم دادستان کل کشور با حضور در دومین اجلاس مجمع روسای 
کمیسیون های شهرسازی و معماری شوراهای اسلامی کلان شهرها و مراکز استان ها، از اعلام آمادگی 

دادستانی کل کشور برای رفع موانع قضایی مدیریت شهری خبر داد.
ترکی در آیین افتتاحیه این اجلاس، ضمن تبیین وظایف دادستانی کل کشور، به وجود و فعالیت 

حدود ۴۰۰ دادستان در سراسر کشور اشاره کرد و افزود: دادستان های سراسر کشور در خط مقدم 
خدمت به مردم قرار دارند و از هر درخواست و مطالبه ای که در جهت صیانت از حقوق عامه و رفع 
مشکلات در خدمت رسانی به مردم در مدیریت شهری وجود داشته باشد استقبال و نسبت به پیگیری 
آن اقدام می کنند. وی با اشاره به موضوع مهم ساختمان های ناایمن در سراسر کشور، با تشریح 
اقدامات پیشگیرانه دادستانی کل اظهار داشت: موضوع ساختمان های ناایمن ، نیازمند یک همکاری 
بین بخشی است و در این خصوص ضرورت دارد شهرداری ها و شوراهای شهر، وزارت راه و شهرسازی، 
سازمان نظام مهندسی ساختمان، سازمان مدیریت بحران و آتش نشانی یک همکاری جدی و جهادی 

داشته باشند.

اعلام آمادگی دادستانی کل کشور به منظور رفع موانع قضایی مدیریت شهری

ادامه سرمقاله

ادامه از صفحه 1

از طرفی  این روزها تقریبا هر مستاجری را 
می بینید از صاحب خانه اش و افزایش عجیب و غریب 
کرایه خانه گلایه دارد. خیلی از مستاجرها به ویژه در 
تهران به این نتیجه رسیده اند که حاشیه نشینی را 

انتخاب کنند یا راهی شهرهای کوچک تر شوند.
متاسفانه طرز تفکر صاحب خانه، برگرفته از 
شرایط جامعه است. آنها با خود می گویند در این 
شرایط مگر کسی به ما رحم می کند که ما هم به 
دیگران رحم کنیم؟ شرایط اقتصادی؛ انسان ها را 
تبدیل به گرگ هایی می کند که تنها به فکر حیات 
خود هستند و به دیگران و هم قبلیه ای های خود 
کاری ندارند. معمولا در این شرایط قشر ضعیف که 
مستاجرها در آن قرار می گیرند، مجبورند برای 
رسیدن به آرامش به یک جای امن بروند و زندگی را 
انتخاب کنند که هزینه ای کمتر دارد و البته ای کاش 
درد فقط اجاره بود. اما امروز در دنیا قانون های خوبی 
درباره اجاره نشینی هست. لازم نیست ما همه چیز 
را از اول بنویسیم. والله اگر همین قوانین آلمان یا هلند 
را رو به رو کپی کنیم و اجرایی کنیم وضع مردم 
بدبخت گرفتار بی سرپناه از این رو به آن رو می شود.
در ادامه برخی را که از لابلای مطالب رسانه ها  جمع 

آوری شده با همدیگر مرور می کنیم.
جاره نامه نامحدود:

 رابطه موجر و مستاجر در آلمان با اجاره نامه های 
»نامحدود« تنظیم می شود. صاحب خانه تحت هر 
شرایطی نمی تواند به قرارداد خاتمه دهد. واحدهای 
مسکونی استیجاری با مدت زمان اجاره نامحدود 
وجود دارد. این واحدهای مسکونی مناسب سکونت 
خانوارها هستند و در قراردادهای مربوط به آنها تاریخ 
فسخ یا تاریخ اتمام زمان اجاره نشینی برای مستاجر 
مشخص نشده است. از این رو این قراردادها را 
می توان اجاره نامه های نامحدود معرفی کرد. طولانی 
بودن زمان اجاره نشینی در یک واحد مسکونی از 
سوی عمده خانوارها نقش بسیار زیادی در کنترل 
التهابات قیمتی در بازار اجاره دارد. موجر نمی تواند 
در قراردادهای نامحدود اجاره مسکن برای مستاجر 

زمان تخلیه یا زمان خاتمه قرارداد تعیین کند.
بلند کردن مستاجر؟ تنها در شرایط خاص

قوانین اجاره نشینی در آلمان برای مستاجرها این 
حق را قائل است که با اخطار قبلی به صاحب خانه، 
به سکونت خود در واحد مسکونی استیجاری خاتمه 
دهد یا به اصطلاح قرارداد را فسخ کند. اما صاحبخانه 
تنها در شرایط خاص می تواند خاتمه اجاره نشینی 
خانوارهای ساکن در واحد مسکونی تحت مالکیت 

خود را اعلام کند.
صناف و انجمن های محلی برای حمایت از 

مستاجر
انجمن های محلی برای حمایت از مستاجران با 
افزایش نامتعارف اجاره بها مقابله می کنند و مانع از 

افزایش نامتعارف نرخ اجاره می شوند.
اگر مستاجر فکر می کند صاحبخانه مبلغی بیش 
از حد درخواست می کند، می تواند ادعای صاحبخانه 
را زیر سوال برد و در برابر آن معترض باشد. در چنین 
شرایطی »انجمن مستاجران محلی« به اختلاف 
ورود کرده و داوری می کند.  شرایط فسخ اجاره به طور 
کامل در قرارداد اولیه تعیین شده است و هر دو طرف 
باید از قبل به یکدیگر اطلاع دهند. صاحبخانه برای 
اعلام قصد خود با شرایط دشوارتری روبه روست و 
مهلت اعلام فسخ قرارداد به تعداد سال هایی وابسته 

است که مستاجر در آن ملک ساکن بوده است.
سهم اجاره بها در سبد خانوار؟ ۲۳ درصد 

کمتر از میانگین جهانی
در این کشور نه تنها قوانین اجاره نشینی در 
نهایت به نفع مستاجران است بلکه سهم اجاره بها در 
سبد هزینه خانوارها به مراتب کمتر )حدود ۲۳ 
درصد( از بسیاری از کشورهای دیگر و حتی نرخ 

استاند ارد هزینه اجاره بها در دنیا است.  
ما تهران:

هم اکنون هزینه اجاره نشینی در شهر تهران  به 
طور متوسط بیش از ۷۰ درصد درآمد خانوارها و در 

سایر شهرهای کشور بیش از ۴۰ درصد است.
بسیاری از مستاجران بدلایل مختلف امکان 
مهاجرت به مناطق پایین تر یا شهرک های اطراف 
تهران را ندارند.و به ناچار از هزینه های آموزش و 
تفریح و پوشاک و مایحتاج خانواده شان می زنند تا 
سقف بالای سرشان را حفظ کنند و خدا می داند این 

سفره های خالی تا چه زمانی دوام خواهد آورد .

چون مستاجر نیستی؛ 
درد ناآشناست

ادامه یادداشت

ادامه از صفحه 1

به گفته کارشناسان اقتصاد و مسکن، طرح 
وام یک میلیارد تومانی جوانان، از اساس طرحی 
کارشناسی نشده و بی فایده است که بیشتر جنبه 
تبلیغاتی داشته و با توجه به فضای تورمی اقتصاد 
ایران، در ۱۵ ســال آینده هیچ ارزشی نداشته و 
در نهایت محکوم به شکست است. چرا که اگر 
میانگین سالانه تورم در این ۱۵ سال ۲۰ درصد 
در نظر گرفته شود، یک میلیارد تومان در ۱۵ 
ســال آینده به اندازه ۶۵ میلیون تومان کنونی 
ارزش خواهد داشت که با آن شاید بتوان تنها یک 

متر خانه خریداری کرد!
به نظر می رسد پیش بینی ها در این طرح به 
صورت یک جانبه و بدون در نظرگرفتن شرایط 
اقتصادی و اجتماعی جامعه صورت گرفته و به 
عبارتی دیگر، با واقعیات جامعه تطابق نداشته و 
بیشتر شبیه طنز تلخی است که نه تنها کمکی 
به خانه دار شدن جوانان در آینده نمی کند؛ بلکه 
با توجه به شوی تبلیغاتی کــه وام یک میلیاردی 
بــه راه انداخته، عــدد بزرگی را به ذهن متبادر 
ساخته و به این شکل، زمینه افزایش قیمت 

مسکن را نیز به وجود می آورد.
تهیه مسکن این روزها به یکی از مشکلات 
بزرگ خانواده ها تبدیل شده اسـت. براساس 
داده های صندوق بین المللی پول و بانک جهانی، 
مردم ایران پایین ترین رتبه میزان قدرت خرید 
خانه در بین مردم جهان را دارا هستند. طبق 
گفته شهردار تهران در صورتی که فردی بخواهد 
در تهران با حقوق متعارف خودش مسکن تهیه 
کند حدود ۷۰ سال به طول می انجامد. به اعتقاد 
کارشناسان یکی از راهکارها برای برون رفت از 
شرایط فعلی، این است که میزان تسهیلات 
مسکن جوانان در انتهای بازه زمانی سپرده 
گذاری به صورت بخشی از هزینه خرید یک واحد 
مسونی اعلام شود. برای مثال به جای اعلام 
سقف عدد مشخص یک میلیارد تومــان، اعلام 
شود در انتهای بازه زمانی سـپرده گذاری، معادل 
۶۰ درصد از هزینه خرید یک واحد مسکونی 
توسط بانک در قالب تسهیلات به متقاضی ارائه 
خواهد شد. مسئولین امر نباید وعده خانه دار 
شدن ۱۵ سال آینده را به مردم بدهند و آنها را با 
مشکلات خود تنها بگذارند. قانون گذاران موظف 
هستند اسباب آرامش مردم را فراهم کنند. مردم 
ایران لایق بهترین ها هستند. شایسته است 
دولت و مجلس در جسـت وجوی راهکارهایی 
باشند تا خانه دار شدن برای جوانان به رؤیایی 

دست نیافتنی تبدیل نشود.

طرح عجیب خانه دار 
کردن جوانان!

رییس شورای اطلاع رسانی دولت: 
تراز تجاری منفی چندین 

ماهه با دیپلماسی پویا 
مثبت شده است

سـخنگو و رییـس شـورای اطلاع رسـانی 
دولـت در توییتـی بـا بیـان اینکه تـراز تجاری 
منفـی چندین ماهه با دیپلماسـی پویا مثبت 
شـده اسـت، نوشـت:  انشـالله همین مسیر در 
حل مشـکل چندسـاله تورم نیز پیش خواهد 

رفت.
بـه گـزارش ایرنا، علی بهـادری جهرمی در 
حسـاب کاربـری خـود در توییتر نوشـت: تراز 
تجاری منفی چندین ماهه با دیپلماسـی پویا 
مثبت شـده اسـت: بهار امسـال، با پیشـتازی 
صادرات نسـبت به واردات، تراز تجاری کشـور 
به ۶۰۵ میلیون دلار رسـید، تجـارت خارجی 
غیرنفتـی ۵/۱۹ درصـد و ترانزیت خارجی ۳۲ 
درصـد رشـد کـرد. رییـس شـورای اطـلاع 
رسـانی دولت افزود: انشـالله همین مسـیر در 
حل مشـکل چندسـاله تورم نیز پیش خواهد 

رفت.

نگاه
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تالاب هورالعظیم بزرگ ترین تالاب مرزی در مرز 
ایران و عراق است که از نظر پوشش گیاهی و جانوری 
بسیار غنی است. هورالعظیم از رود کرخه تغذیه می کند 
و در یک دوره زمانی رود دجله در عراق هم منبع تغذیه 
این تالاب بوده است و هنگامی که رود دجله بسته شد 
و حق آب ایران پرداخت نشد تالاب هورالعظیم با مشکل 
مواجه شد علاوه بر این سدسازی و برداشت های بی رویه 
از رود کرخه هم مزید بر علت شد و آب های ورودی به 
تالاب کاهش یافت. مونا ربیعیان / صنایع آب بر ایجاد 
شدند، متأسفانه احداث صنایع نیشکر سبب شد که از 
رود کرخه آب به تالاب هورالعظیم نرسد با وجود این 
که در سال ۹۶ در جهت احیای تالاب اقدامات شایانی 
شد و وزارت نیرو و وزارت نفت در خصوص توسعه 

مناطق ساحلی و حاشیه ای فعالیت هایی انجام دادند.
متأسفانه در حال حاضر تالاب خشک شده است و 
مردم خوزستان با مشکلات عدیده  ای مواجهند، 
مهم ترین معضل امروز بی آبی است و مردم خوزستان 
تشنه اند. بسیاری گاومیش ها تلف شدند و بقیه هم در 
حال تلف شدن هستند. مردم برای تأمین آب و معیشت 
خود به این تالاب وابسته هستند اما پس از خشک شدن 

هورالعظیم بسیاری از مردم مهاجرت کردند.
در سال ۸۲ بیش از ۹۰ درصد تالاب هورالعظیم احیا 
شد و تا سال ۹۶ هم وضعیت خوبی داشت اما با توجه 
به کاهش بارش ها و توسعه مناطق بالادست کرخه، آب 
کرخه کاهش یافت و سبب شد آبزیان نابود شوند و 

پوشش گیاهی و جانوری هم از بین برود.
    خلاصی از شر تالاب ها این مشکلات را به 

وجوود آورده است
محمد درویش، فعال محیط زیست درخصوص 

مشکلات خوزستان به خبرنگار ما گفت: مشکلات 
خوزستان به دلیل این به وجود امده است که اراده ای 
برای حل مشکلات نیست از طرفی مسوولین به دنبال 
خلاصی از شر تالاب ها و تغییر کاربری بودند و این 

فاجعه را به وجود آوردند.
وی در ادامه از دلایل نابودی برخی تالاب های 
خوزستان بیان کرد: تالاب شادگان قربانی نیشکر شد 
و تالاب هورالعظیم قربانی زیاده خواهی نفتی شد و دیگر 

تالاب ها تبدیل به فاضلاب شدند علاوه بر این اتفاقات 
رخ داده در اهواز رودخانه های خوزستان را نیز به دلیل 
ده ها طرحی که برای انتقال آب اجرایی شد و آب کارون 
و کرخه منتقل شدند به شهرهای یزد و مرکزی و…و 

این انتقالات فاجعه آفرین شده است.
این فعال محیط زیست در ادامه از بحران بی آبی 
گفت: ده هزار میلیارد تومان هزینه برای انتقال آب، 
کشت و صنعت بزرگ خوزستان و برنجکاری در 

خوزستان شده است و به همین راحتی قابل تعطیل 
شدن این طرح ها نیستند و در حال حاضر با بازگشایی 
سد های ساخته شده فقط تزریق مسکن است و ۳۰ 

درصد منابع آبی را تامین می کند.
ثروتمندترین استان کشور فقیر ترین شده است

وی در ادامه اظهار داشت: مردم ایران شرمنده 
هستند چرا که در کشوری زندگی می کنیم که 
ثروتمندیرین استان در مضیغه است و آب این منطقه 

به خراسان جنوبی و بقیه شهرهای بیابانی کشیده شده 
است

محمد درویش در پاسخ به سوال اینکه چرا کشورهای 
عربی با وجود بی آبی توانستند مشکلی را حل کنند اما 
ایران نتوانسته مشکل بحران آبی را حل کند؟ گفت: 
امارات متحد عربی توسعه برمبنای کشاورزی و آب و 
خاک نیست و تجارت مناطق آزاد است و همچنین به 
منابع توریست و گردشگری است اما ما در همه صنعت 
هایمان چشم به آسمان دوخته این و اقتصاد کشور به 
خشکسالی و تر سالی بستگی داردراهکار که به 
کشورهای عربی است که به حرف نخبگان گوش دهیم 

و اقتصاد را بر مبنای علم پایه گذاری شود.
وی در ادامه اظهار داشت: نخبگان طی سال های 
گذشته هشدار داده بودند که خودکفایی در امنیت 
غذایی می تواند بی آبی به همراه داشته باشد از طرفی 
کشور ما با دنیا در جنگ هستین و این باعث می شود 

تا مشکلات دوچندان به چشم خورده شود.
    با مسکن های موقت مشکلی حل نخواهد 

شد
این فعال محیط زیست درخصوص اعتراضات 
مردم اهواز نیز در پایان گفت: مردم به حق می گویند 
چرا که این بحران با مسکن های موقت قابل حل 
نیست و این مشکلات طی چندین سال به وجود آمده 
است و مردم پی مطالبات خود هستند چرا که با رها 
سازی آب کرخه مشکلات را حل نخواهد کرد محیط 
زیست فدای توسعه کرده ایم که باید حل شود و اگر 
اینچنین ادامه پیدا شود فروپاشی اقتصادی را شاهد 
خواهیم بود چرا که دیگر محیط زیستی وجود نخواهد 

داشت.

تعامل وزارت صمت با گمرک؛
کاهش و تقسیط 

پرداخت حقوق ورودی 
ماشین آلات و تجهیزات

 ،ETS امسال با تغییر نرخ محاسبه به نرخ
هیئت وزیران به پیشنهاد وزارت صمت، سود 
بازرگانی را کاهش داد و درنتیجه حقوق ورودی 
بیشتر ماشین آلات و تجهیزات به ۴ و ۵ درصد 

کاهش یافته است.
به گزارش شاتا، وزارت صمت موظف به 
حمایت از تولید و ساخت در کشور است و استفاده 
از ابزارهای ممنوعیت واردات، اعمال حقوق 
ورودی و به کارگیری تسهیلات ازجمله راه های 
حمایت از تولید به شمار می رود؛ بنابراین در حوزه 
ماشین آلات و تجهیزات سعی کرده با در نظر 
گرفتن مزیت های رقابتی، هم محصول نهایی 
مورد مصرف عموم مردم و هم تجهیزات و 
ماشین آلات، ابزار و قطعات و مواد اولیه موردنیاز 
تولیدکننده محصول را در دایره حمایتی قرار 

دهد.
بر این اساس در سال های گذشته ماشین آلات 
و تجهیزات خط تولید در کشور از قوت و استحکام 
لازم برخوردار نبود، بنابراین سیاست گذار و 
باهدف گسترش سرمایه گذاری  قانون گذار 
تولید، ورود این دسته از محصولات را تشویق 
کرده و در مواردی که تولید داخل وجود نداشته 

از معافیت حقوق ورودی برخوردار کرده است.
از سوی دیگر، صنعت ماشین سازی به عنوان 
صنعتی صنعت ساز، همواره موردحمایت وسیع 
کشورهای توسعه یافته و درحال توسعه بوده و 
هست و در ایران نیز از سال های پیش برای توسعه 
این حوزه صنعتی تلاش و برنامه ریزی شد که در 
پی آن توان طراحی و راه اندازی خطوط تولید در 
شرکت های طراحی و مهندسی و طراحی و تولید 
ماشین آلات و تجهیزات در سطح قابل قبولی 
ازجمله در صنایع نفت، گاز، پتروشیمی، غذایی، 

دارویی، فولاد و … در کشور شکل گرفت.
که  دغدغه  این  اخیر  سال های  در 
تولیدکنندگان این دسته از محصولات به علت 
تورم، چالش های تولید و لزوم پرداخت مالیات، 
هزینه هایی متقبل می شوند که واردکنندگان نه 
تنها با آن ها روبه رو نبوده، بلکه از معافیت حقوق 
ورودی نیز برخوردار هستند؛ شدت گرفته است 
)هرچند که این معافیت تنها به ماشین آلات و 
تجهیزاتی اعمال می شد که در کشور تولید و 

ساخته نمی شد(.
همچنین از سوی دیگر به علت نبود توان 
رقابتی و درنتیجه نداشتن توجیه اقتصادی، 
تولیدکنندگان برای تولید این تجهیزات اقدامی 
نمی کردند و یکی از علل استقبال نشدن از 
استفاده از فناوری پیشرفته و نوآور در این حوزه 

نیز همین نبود توان رقابتی بوده است.
بر همین اساس در آیین نامه کشف قیمت، 
موضوع تبصره )۵( بند )ب( ماده )۵( قانون 
»حداکثر استفاده از توان تولیدی و خدماتی 
کشور و حمایت از کالای ایرانی« که در آبان ماه 
سال ۱۳۹۹ به تصویب هیئت وزیران رسید، در 
معادل یابی قیمت ماشین آلات و تجهیزات 
خارجی و مقایسه آن باقیمت تولید داخلی، علاوه 
بر در نظر گرفتن هزینه حمل ونقل در داخل 
بر  مالیات  ورودی،  حقوق  بیمه،  و  کشور 
ارزش افزوده و ضریب همسنگ سازی نیز در 

محاسبه درج شد.
حقوق ورودی بیشتر ماشین آلات و تجهیزات 
خط تولید تا انتهای سال گذشته، ۵، ۱۰ و ۱۵ 
درصد بوده است که به نرخ رسمی ارز )هر دلار ۴ 
هزار و ۲۰۰ تومان( محاسبه می شده است که با 
محاسبه  مبنای  که  آزاد  ارز  نرخ  به  توجه 
سرمایه گذاری تولیدکنندگان در کشور بوده، در 
نرخ  پنجم  یک  ورودی،  حقوق  این  عمل 

اعلام شده بوده است.
 ،ETS امسال با تغییر نرخ محاسبه به نرخ
هیئت وزیران به پیشنهاد وزارت صنعت، معدن 
و تجارت، سود بازرگانی را کاهش داد و درنتیجه 
حقوق ورودی بیشتر ماشین آلات و تجهیزات به 

۴ و ۵ درصد کاهش یافته است.
آنچه مورد اعتراض تولیدکنندگان صنعت 
نساجی و دیگر تولیدکنندگان محصولات نهایی 
است، لزوم پرداخت حقوق ورودی در زمان ورود 
ماشین آلات و تجهیزات است که با توجه به ضعف 
در سرمایه در گردش، موجب تحمیل هزینه ای 
در ابتدای کار می شود که به تولید لطمه می زند؛ 
بنابراین وزارت درصدد است ضمن تعامل با 
راه کاری  ایران،  اسلامی  جمهوری  گمرک 
ورودی  حقوق  پرداخت  تا  شود  اندیشیده 
به صورت اقساطی انجام شود و از این طریق، 
مشکل واردکنندگان ماشین آلاتی که مشابه 

ساخت داخل ندارند، رفع شود.
نکته دیگر اعتراض واردکنندگان ماشین آلات 
و تجهیزات، این بوده که از ابتدای امسال، گمرک 
کشور مالیات بر ارزش افزوده را به صورت نقد 
دریافت کرده است تا پس از نصب و راه اندازی 
ماشین آلات که در بسیاری موارد به چندین ماه 
می رسد، تهاتر، کسر یا مسترد کند؛ این در حالی 
است که تا پایان سال گذشته، این مالیات 
به صورت تضمین نامه دریافت شده است و این 
مشکل نیز در نامه صادره گمرک در آخر 
اردیبهشت ماه امسال حل شد و کماکان مانند 

سال های گذشته انجام می شود.

خبـــر

مصاحبه روزنامه مملکت با با محمد درویش، فعال محیط زیست درخصوص چرایی بی آبی خوزستانی که زمانی پر آب بود:

نابودی تالاب های جنوب به دلیل زیاده خواهی

وزیر صمت گفت: در قالب طرح جامع مبارزه با کالا قاچاق، پنج 
اولویت کالایی از جمله لوازم یدکی، پوشاک، لوازم خانگی و…، به 
ترتیب مراحل عملیاتی آن که اکنون گام سوم آن آغاز شده است، 
اجرایی می شود. به گزارش وزارت صنعت، معدن و تجارت، »سید رضا 
فاطمی امین« در دومین روز از دهه تولید و تجارت به نام »تشکل ها؛ 
هم افزایی تولید و تجارت« در دیدار با نمایندگان تشکل های بخش 
خصوصی تصریح کرد: تاکنون ۳۱۷ بخشنامه و آیین نامه در سطح 
وزارت صنعت، معدن و تجارت یکپارچه سازی و به شکل بهینه 

جمع بندی شده است و این روند ادامه دارد.
وی ادامه داد: ما باید روی اصلاح سازوکارها متناسب با شرایط حاضر 
کشور متمرکز شویم و با تعریف بازه زمانی، روی استقرار ایده ها و 
طرح های پیشرو، به سمت ایجاد و توسعه زیرساخت ها حرکت کنیم.

وزیر صنعت، معدن و تجارت بیان کرد: برای راهبری مناسب در 
بخش های مختلف صنعت، معدن و تجارت باید تمامی زوایای نگاه 
تاریخی گذشته که حدود صدسال قدمت دارد ازجمله دوران بلوغ، 
دروان جهش و یا افت آن، مسائل و ریشه آن ها و همچنین راه حل های 

موجود را موردتوجه قرار دهیم.
فاطمی امین افزود: اشراف افراد فعال و حاضر در انجمن ها به مسائل 

و بخش های مختلف تولید و تجارت کشور می تواند به بینش موجود 
عمق بخشیده و اثرگذار و راهگشا باشد.

وی ادامه داد: وزارت صمت مسئولیت حدود ۲۵ درصد از اقتصاد 
کشور را بر عهده دارد و با توجه به تنوع و گستردگی زیاد حوزه های 
تحت پوشش آن، باید برای ریشه یابی مسائل و مشکلات و تعریف 
راهکارهای اثرگذار، فضای همکاری جدی و تعاملی دوسویه با تشکل ها 

داشته باشد.
وزیر صنعت، معدن و تجارت یادآور شد: برای ثبات بخشی به 
مقررات موجود از مردادماه امسال در چارچوب یک برنامه حدود ۶ 
ماهه اقدام خواهیم کرد و به طور حتم نظرات و دیدگاه های بخش 

خصوصی و تشکل ها را موردتوجه قرار خواهیم داد.
فاطمی امین تصریح کرد: از تشکل ها درخواست داریم در هر یک 
از حوزه های تحت مسئولیت خود برای احصاء مسائل و مشکلات 
مرتبط با مقررات و دستورالعمل های غیر مرتبط و ناهم سو پیش قدم 

شوند و پیشنهادهای خود را ارائه کنند
وی تأکید کرد: به طور یقین با بخش خصوصی هم عقیده هستیم 
که نبود ثبات درروند تصمیمات حتی رشد بخش های موفق را نیز 
مختل می کند، بر همین ضرورت باید همه مسائل به صورت یکجا 

موردتوجه قرار گیرد و تصمیم گیری های مبتنی بر تمامی مقتضیات، 
اجرا شوند.

فاطمی امین ادامه داد: شاخص های مختلف تولید و تجارت کشور 
باید به درستی شناسایی شوند، زیرا تنها در صورت وجود ترازهای دقیق 
است که می توانیم متناسب با برنامه هفتم به سمت ایجاد ثبات در 

مقررات حرکت کنیم.

وزیر صمت اضافه کرد: در ساختار جدید وزارت صنعت، معدن و 
تجارت، بازبینی جدی در امور مرتبط انجام گرفته و هر یک از دفاتر 
زیرمجموعه وزارتخانه مکلف اند در قالب ظرفیت های تعریف شده با 

تشکل های بخش خصوصی تعامل خوبی داشته باشند.
وی در بخش دیگری از سخنان خود گفت: برای قیمت گذاری 
کالاها باید بر اساس ضوابط تعریف شده اقدام کنیم؛ به عنوان نمونه 
کالاهایی مانند سیمان، فولاد و…، تحت ضوابط بورس در حال عرضه 

هستند و از شرایط متعادلی در بازار برخوردارند.
وزیر صنعت، معدن و تجارت اعلام کرد: هم زمان با اجرای 
سیاست های دولت برای حذف ارز ترجیحی، اعمال مدیریت ویژه روی 
سود بازرگانی کالاهای وارداتی ضروری، متناسب با نیاز کالایی کشور 
انجام شده است. فاطمی امین با اشاره به اقدامات انجام شده از سوی 
وزارت صنعت، معدن و تجارت در خصوص ایجاد شفافیت در جریان 
کالایی کشور و مبارزه با کالاهای قاچاق گفت: در قالب طرح جامع 
مبارزه با کالاهای قاچاق که از سوی وزارت صمت دنبال می شود، پنج 
اولویت کالایی از جمله لوازم یدکی خودرو، پوشاک، لوازم خانگی و…، 
تعریف شده اند و به ترتیب مراحل عملیاتی طرح که اکنون گام سوم 

آن آغاز شده است، اجرایی می شود.

وزیر صمت خبر داد؛

تعریف ۵ اولویت کالایی در قالب طرح جامع مبارزه با کالاهای قاچاق

اقتصاد و انرژی

مدیرعامل کشتیرانی خبر داد؛

مدیرعامل کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران 
گفت: در سال ۱۴۰۰ گروه کشتیرانی جمهوری 
اسلامی ایران موفق به کسب یک و نیم میلیارد دلار 
درآمد شد که رکوردی تاریخی در کشتیرانی کشور 
است. به گزارش مهر، محمدرضا مدرس خیابانی در 
مراسم روز جهانی دریانورد که در جمع دریانوردان 
استان گیلان برگزار شد با بیان اینکه حدود هزار نفر از 
افراد شاغل در بخش دریا و خشکی گروه کشتیرانی، 
گیلانی هستند، اظهار داشت: این استان نشان داده 
که پتانسیل بسیار خوبی برای تربیت دریانوردان خبره 
دارد. وی با اشاره به بحران کرونا و فشار آن طی دو سال 
اخیر بر صنعت کشتیرانی جهانی و به تبع آن کشتیرانی 
جمهوری اسلامی ایران، افزود: طی این دو سال علاوه 
بر محدودیت های کرونایی گروه کشتیرانی جمهوری 
اسلامی ایران با محدودیت های اقتصادی شدید 

دیگری ناشی از تحریم ها نیز دست به گریبان بود.
وی ادامه داد: دو سال پیش چهار فروند شناور از 
ناوگان در اختیار خارجی ها بود همچنین ۶۰۰ همکار 
خارجی در جمع کارکنان دریایی گروه کشتیرانی 
حضور داشتند همزمان برای ورود به بعضی از بنادر 
بزرگ جهان محدودیت های جدی داشتیم، با این 
حال با تلاش کارکنان در خشکی و دریا این مسائل و 

مشکلات رفع شدند.
مدیرعامل گروه کشتیرانی جمهوری اسلامی 
ایران با بیان اینکه امروز همگی دریانوردان خارجی از 
مجموعه خارج شده اند، تصریح کرد: خوشبختانه هم 
اکنون ۸۰۰ نفر از جوانان عزیز این مرز و بوم جایگزین 
آن نیروها شدند تا کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران 

سه هزار و ۷۰۰ نفر دریانورد ایرانی را در استخدام خود 
داشته باشد، همچنین چهار فروند کشتی که در اختیار 
طرف های خارجی بود هم اکنون تحت فرماندهی 
دریانوردان عزیز ایرانی در خدمت ناوگان بزرگ 

کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران هستند.
وی یکی از مهم ترین اتفاقات بزرگ تاریخی که پس 
از عبور از بحران کرونا و فشار تحریم ها رخ داده است 
را کسب بیشترین درآمد در میان بنگاه های تجاری 
کشور که نصیب گروه کشتیرانی شده است بیان کرد 
و گفت: در سال ۱۴۰۰ گروه کشتیرانی جمهوری 
اسلامی ایران موفق به کسب یک و نیم میلیارد دلار 
کشتیرانی  در  تاریخی  رکوردی  که  شد  درآمد 
جمهوری اسلامی ایران است که این مهم به همت و 
تلاش همکاران دریا و خشکی در تک تک حوزه ها به 
دست آمده است. مهندس مدرس خیابانی بزرگترین 
افتخار گروه کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران را 
خدمت به نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران 
دانست و خاطرنشان کرد: مجموعه کشتیرانی متعلق 

به نظام جمهوری اسلامی ایران است.
 وی افزود: با همت و کاردانی که کارکنان خدوم 
مجموعه در دریا و خشکی از خود نشان دادند از ایجاد 
کشور  تولید  و  تجاری  بخش های  برای  مشکل 

جلوگیری به عمل آمد.
مهندس مدرس خیابانی تصریح کرد: در زمان 
تحریم های ظالمانه یکی از مهم ترین وظایفی که بر 
دوش گروه کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران بوده و 
هست تأمین کالاهای اساسی و مواد اولیه و همچنین 

قطعات صنایع تولیدی است.

ثبت بالاترین رکورد درآمد در تاریخ فعالیت کشتیرانی ایران

سخنگوی وزارت صنعت، معدن و تجارت از رشد ١۰ درصدی صادرات فولاد به لحاظ 
وزنی طی دو ماهه ابتدایی امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته خبر داد. طبق اعلام 
امید قالیباف به ایسنا، از ابتدای سال جاری تا پایان اردیبهشت ماه، یک میلیون و ۶۶ هزار 
تن صادرات فولاد صورت گرفته است که ضمن آن در مدت مورد بررسی صادرات مس 
کاتد به ۲۶ هزار تن رسیده و  ۴۴ درصد رشد داشته است. سخنگوی وزارت صمت یادآور 

شد: رشد دلاری صادرات مس کاتد در سال ١۴۰۰ نسبت به ١۳۹۹ بیش از ١١۶ درصد رشد 
را تجربه کرد. وی همچنین از جهش صادرات ظروف شیشه ای خبر داده و گفت: طی دو  
ماه نخست امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته، ۵۰ درصد صادرات ظروف 
شیشه ای رشد وزنی داشته است. این مقام مسئول ضمن اشاره به صادرات ۲۳۴ میلیون 
دلاری کاشی و سرامیک در سال ١۴۰۰ که هشت درصد بیش از میزان آن در سال ١۳۹۹ 

بوده است؛ افزود: طی دو ماهه امسال صادرات کاشی و سرامیک رشد ۹ درصدی را تجربه 
کرده و رقم ۵۹۵ هزار را ثبت کرده است.  شایان ذکر است که در آخرین روز از خردادماه 
امسال، مدیرکل دفتر صنایع معدنی وزارت صنعت، معدن و تجارت )صمت( لیست 
اصلاحیه ساماندهی صادرات محصولات فولادی )مقاطع فولادی( در سال ١۴۰١ را ابلاغ 

و  منتشر کرد که براساس آن ١۲۳ واحد مجاز برای صادرات  معرفی شده اند.

رشد ۱۰ درصدی صادرات فولاد

 آگهی )تجدید پنجم( مناقصه عمومی یک مرحله ای 
)چاپ: در دو نوبت به شماره ۲۰۰۱۰۰۱۱۱۱۰۰۰۰۴۰(

روابط عمومی اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاه

 * کارفرما: اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان کرمانشاه 
* موضــوع )تجدید پنجم( مناقصه: پــروژه روکش حفاظتی 
اسلاری سیل در محورهای سرپل ذهاب و قصر شیرین و سایر 

محورهای جنوب غرب استان کرمانشاه
* مدت اجرا: ۲۴ ماه شمسی.

* مبلغ برآورد: ۶۸/۵۰۳/۹۹۰/۵۳۷ ریال 
* مبلغ تضمین شرکت در مناقصه : ۲/۷۰۵/۱۱۹/۷۱۶ ریال 
تاریخ درج در سامانه ستاد جهت دریافت اسناد مناقصه مورخ 

۱۴۰۱/۰۴/۰۱ می باشد. 
*شرایط مناقصه گر: کلیه شرکت کنندگان می بایستی دارای 
گواهینامه حداقل پایه ۵ راه و ترابری از ســازمان مدیریت و 

برنامه ریزی کشور باشند.
* مهلت دریافت اســناد: متقاضیان میتوانند حداکثر تا روز 
یکشنبه مورخ ۱۴۰۱/۰۴/۰۵ ســاعت ۱۴:۰۰ جهت دریافت 
اسناد مناقصه به نشانی ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت 

)ستاد( به آدرس  www.setadiran.ir مراجعه کنند.

لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی مراحل 
ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی 

را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند(.
* مهلت تحویل اســناد تکمیل شده : تا روز چهارشنبه مورخ 
۱۴۰۱/۰۴/۱۵ ســاعت ۱۴:۰۰ جهت ارائه اســناد به نشانی 

سامانه تدارک الکترونیک دولت )ستاد( مراجعه نمایند. 
* تاریخ بازگشایی پاکات: ساعت ۱۰ صبح روز پنجشنبه مورخ 

۱۴۰۱/۰۴/۱۶
* اطلاعات دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات و 

ارائه پاکت الف )ضمانتنامه شرکت در مناقصه(: 
کرمانشاه - بلوار بنت الهدی صدر - روبروی فرمانداری - اداره 
کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاه - طبقه همکف 

- دبیرخانه - تلفن ۱۴ - ۰۸۳-۳۸۲۴۹۹۱۲
* اطلاعات تماس سامانه ستاد: جهت انجام مراحل عضویت در 

سامانه و مرکز تماس
۴۱۹۳۴_۰۲۱ دفتر ثبت نام ۸۸۹۶۹۷۳۷ و ۸۵۱۹۳۷۶۸

نوبت دوم

)سرعت و سبقت غیرمجاز، نشانه قدرت و برتری نیست(

ریوحملونقلجادهای سازمانراهدا
ریوحملونقلجادهایاستانکرمانشاه ادارهکلراهدا
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بانک توسعه صادرات ایران و وزارت نفت با هدف 
حمایت از شرکت های دانش بنیان و فناور داخلی 
صنعت نفت و افزایش توان رقابتی و در نهایت ارتقای 
شاخص های بهره وری در اقتصاد، تفاهم نامه همکاری 

منعقد کردند.
به گزارش روابط عمومی بانک توسعه صادرات ایران، 
دکتر سیدعلی حسینی مدیرعامل بانک توسعه صادرات 
ایران در مراسم انعقاد این تفاهم نامه که با حضور وحید 
رضا زیدی فر معاون امور مهندسی و پژوهش و فناوری 
وزارت نفت برگزار شد، افزود: موضوع حمایت از دانش 
بنیان ها طی چند سال اخیر در دستور کار بانک توسعه 
صادرات ایران بوده و در سال ۱۴۰۱ براساس نام گذاری 
و فرمایشات مقام معظم رهبری مبنی بر حمایت از این 
حوزه، مسیر و راهبردهای این سیاست روشن شده 

است.
وی با اشاره به مقررات و قوانین بالادستی و تاکید 
رهبری بر هموار ساختن مسیر رشد شرکت های دانش 
بنیان،اظهار داشت: بانک توسعه صادرات ایران سال 
گذشته با همکاری صندوق فناوری نفت، برنامه های 
خود را به صورت اخص برای شناسایی پتانسیل های 
صادراتی شرکت های دانش بنیان و فناور آغاز و با انعقاد 
این تفاهم نامه روند جدی تری را در این راستا ادامه 

خواهد داد.
وی گفت: این بانک به عنوان یکی از سهامداران اصلی 

صندوق فناوری شریف، به منظور ارائه خدمات متمرکز، 
یکی از شعب خود در تهران را به ارائه خدمات به 
مشتریان معرفی شده از سوی این صندوق و صندوق 

فناوری نفت اختصاص می دهد.
مدیرعامل بانک توسعه صادرات ایران با اعلام اینکه 
۵۰ درصد از شرکت های دانش بنیان و فناور صنعت 
نفت، مشتری بانک توسعه صادرات ایران هستند، افزود: 

بر اساس تفاهم نامه انجام شده، بانک توسعه صادرات 
ایران مطابق با ضوابط بانک مرکزی، مجموعه ای از 
خدمات و تسهیلات خود را به شرکت های دانش بنیان 
و فناور صنعت نفت و شرکت های دارای قرارداد با 

کشورهای هدف اعطا خواهد کرد.
وی اظهار داشت: پس از معرفی شرکت های دانش 
بنیان دارای قرارداد صادراتی از سوی وزارت نفت به بانک 

توسعه صادرات ایران، فرایند بررسی امکان استفاده از 
ظرفیت های تسهیلاتی و اعتباری انجام و در ادامه 

خدمات ذکر شده به شرکت ها ارائه می شود.
به گفته حسینی، بانک توسعه صادرات ایران علاوه 
بر مشاوره و آموزش شرکت های معرفی شده، تسهیلات 
صادراتی،  بلندمدت  و  مدت  میان  مدت،  کوتاه 
ضمانتنامه، گشایش یا ابلاغ اعتبارات اسنادی، حواله و 
نقل و انتقال وجوه برای شرکت های فناور صنعت نفت 

اعطا می کند.
مدیرعامل بانک توسعه صادرات ایران خاطرنشان 
کرد: بر اساس این تفاهم نامه، بانک اقدام به اعطای 
خطوط اعتباری کوتاه و میان مدت با مشارکت بانک 
های خارجی به منظور تسهیل واردات و صادرات کالا 
و تجهیزات مورد نیاز شرکت های دانش بنیان و فناور 

فعال در صنعت نفت خواهد کرد.
حسینی اظهار امیدواری کرد که سال ۱۴۰۱، سالی 
پربار برای مشتریان دانش بنیان باشد ضمن اینکه به 
عنوان یک بانک توسعه ای، آمادگی خود را برای ارائه 
خدمات به شرکت های فناور صنعت نفت اعلام می 

کنیم.
یادآورمی شود، این تفاهم نامه با حضور مدیرعامل 
بانک توسعه صادرات ایران و وحید رضا زیدی فر، معاون 
امور مهندسی و پژوهش و فناوری وزیر نفت در وزارت 

نفت به امضای طرفین رسید.

دبیرخانه نخستین جشنواره فرهنگی هنری قرض الحسنه با حضور دکتر 
»سید سعید شمسی نژاد«، مدیرعامل بانک قرض الحسنه مهر ایران افتتاح 
شد. به گزارش روابط عمومی بانک قرض الحسنه مهر ایران به نقل از ایرنا »سید 
سعید شمسی نژاد« در مراسم افتتاحیه دبیرخانه نخستین جشنواره ملی 
فرهنگی - هنری قرض الحسنه اظهار کرد: دو بانک قرض الحسنه در کشور 
وجود دارد که ۲۰ میلیون نفر به آن مراجعه می کنند. بانک قرض الحسنه مهر 
ایران به عنوان یکی از بانک های قرض الحسنه با ۱۲ تا ۱۳ میلیون مشتری هر 
روز با استقبال بیشتری از سوی مراجعه کنندگان مواجه می شود. وی با اشاره 
به عملکرد این بانک در سال گذشته گفت: سال ۱۴۰۰ بیش از ۲ میلیون و 
۶۰۰ هزار فقره تسهیلات خرد پرداخت شد و این شاخص در سه ماهه نخست 
امسال ۶۰۰ هزار فقره تسهیلات با مبلغ ۱۷۰ هزار میلیارد ریال پرداخت شده 
است. مدیرعامل بانک قرض الحسنه مهر ایران بیان کرد: دو اقدام بزرگ 
به تازگی توسط بانک انجام شده که نخست افزایش تسهیلات قرض الحسنه 
از ۴۰ میلیون تومان به ۲۰۰ میلیون تومان است. شمسی نژاد ادامه داد: دومین 
اقدام مهم ورود بانک های قرض الحسنه به بازار بین بانکی است و در نظر داریم 
به ۴۰ تا ۵۰ میلیون نفر سرویس دهیم. وی در خصوص عملکرد بانک در 
ماه های گذشته گفت: بانک قرض الحسنه مهر ایران نه تنها زیان انباشته ندارد، 
بلکه مازاد منابع دارد و تنها ۰.۵ درصد معوقه بانکی دارد. مدیرعامل 
قرض الحسنه بانک مهر ایران با اشاره به اینکه این بانک  به خوبی بین افراد جامعه 

شناخته شده نیست، افزود: باید فرهنگ قرض الحسنه بین آحاد جامعه 
به خصوص دانش آموزان اشاعه یابد و برای این منظور دبیرخانه نخستین 

جشنواره ملی فرهنگی - هنری قرض الحسنه از امروز شروع به کار کرد.
شمسی نژاد اضافه کرد: این جشنواره تا ۲۲ آذرماه امسال در سه بخش 
کارگروه رسانه، فرهنگ و هنر و بخش ویژه کار خود را شروع می کند و برگزار 
خواهد شد. علاقه مندان در حوزه شعر، داستان نویسی، رسانه و موارد دیگر 
آثار خود را ارائه کنند. وی گفت: در این جشنواره پیش بینی شده جایگاه 

قرض الحسنه تقویت و گفتمان قرض الحسنه توسعه یابد. در ادامه این مراسم 
»ابوالفضل همراه« بازیگر تئاتر گفت: فرهنگ قرض الحسنه در کشور جایگاه 

ویژه ای دارد و این موضوع همواره توسط بزرگان توصیه شده است.
وی ادامه داد: در سال های اخیر نظام بانکی در کشور از بانکداری اسلامی 
فاصله گرفته است و اقدام بانک قرض الحسنه مهر ایران برای توسعه فرهنگ 
قرض الحسنه کار پسندیده ای است و گام مؤثری برای استفاده از بستر فرهنگ 
و هنر در ترویج قرض الحسنه است. »محمود اکرامی فر« دیگر مهمان این 
مراسم با بیان اینکه قرض الحسنه بعد فرهنگی و هنری دارد، گفت: حس مفید 
بودن نیاز هر انسانی است و قرض الحسنه این حس را در افراد ایجاد می کند.

وی ادامه داد: برای گسترش فرهنگ قرض الحسنه باید از پتانسیل شعر و 
رسانه استفاده کنیم و به اعتقاد بنده باید به بعد اجتماعی و فرهنگی 

قرض الحسنه در کشور بپردازیم.
»رحیم مخدومی« هنرمند و نویسنده نیز در این جلسه با بیان اینکه 
قرض الحسنه اتفاق خوبی است، افزود: باید از ظرفیت هنر و هنرمند برای اشاعه 
فرهنگ قرض الحسنه استفاده کنیم زیرا در این سال ها همواره از هنرمندان 
برای تشویق به مصرف بیش از حد و یا کسب سود بیشتر استفاده می شده 
است.  وی گفت: بانک قرض الحسنه مهر ایران با اقدام خوبی که برای اشاعه 
فرهنگ قرض الحسنه انجام داده در نظر دارد از هنر و هنرمند در جهت هدایت 

مردم به قرض الحسنه و سبک زندگی سالم بهره  ببرد.

با هدف تسویه بخشی از بدهی بنیاد 
مستضعفان به بانک صورت گرفت:

واگذاری پرتفوی سهام 
۳۹۳۰ میلیارد ریالی به 

بانک سینا
بانک سینا بخشی از مطالبات خود از بنیاد 
مستضعفان را با دریافت پرتفوی سهام ۳ هزار 

و ۹۳۰ میلیارد ریالی تسویه کرد.
به گزارش روابط عمومی بانک سینا، بنیاد 
مستضعفان بخشی از پرتفوی سهام شرکت 
مادر تخصصی مالی و سرمایه گذاری سینا را به 
ارزش ۳ هزار و ۹۳۰ میلیارد و ۲۶۱ میلیون 
ریال بابت تسویه بخشی از بدهی های خود، به 

بانک سینا وگذار کرد.
علیرضـا تقدیـری، قائم مقام بانک سـینا 
در خصـوص جزئیـات ایـن واگـذاری گفت: 
ایـن پرتفـوی شـامل ۵۱ درصـد سـهام 
لیزینـگ جامـع سـینا، ۵۵ درصـد سـهام 
شرکت توسـعه نوآوری و فن آوری سینا، ۲۲ 
درصـد سـهام شـرکت پرداخـت اول کیش، 
۲۳ درصـد سـهام شـرکت ایرانیان  نـت، ۲۸ 
درصـد سـهام آریا همراه سـامانه، ۴۰ درصد 
از سـهام شـرکت مهندسـی ایران برنـا و ۴۰ 
درصـد از سـهام شـرکت کارت اعتبـاری 

ایرانیان است.
وی افزود: دریافت بخشی از پرتفوی سهام 
شرکت مادر تخصصی مالی و سرمایه گذاری 
سینا، قدم بزرگی در کاهش میزان مطالبات 

بانک سینا بوده است.

هم افزایی میان روابط 
عمومی بانکها در جهت 

پیشبرد اهداف نظام 
بانکی

با برگزاری جلسه کمیسیون  همزمان 
بانکهای  عمومی  روابط  مدیران  مشترک 
دولتی و نیمه دولتی، بر لزوم هم افزایی میان 
روابط عمومی بانکها در جهت پیشبرد اهداف 

نظام بانکی تاکید شد.
به گزارش روابط عمومی بانک توسعه 
تعاون، کمیسیون روابط عمومی بانکهای 
ماهیانه  به صورت  دولتی  نیمه  و  دولتی 
تشکیل می گردد و اعضای این کمیسیون به 

بررسی مسائل مشترک می پردازند.
بانک توسعه تعاون میزبانی این نوبت را بر 
عهده داشت و مدیران روابط عمومی بانک های 
سپه، کشاورزی،  رفاه کارگران، صادرات، ملی، 
صنعت و معدن، قرض الحسنه مهر ایران، 
تجارت، ملت، پست بانک،  مسکن و صندوق 
کار آفرینی امید در این جلسه حضور یافتند.

در این جلسه اعضای کمیسیون بر لزوم 
هماهنگی و هم افزایی بانکها برای پیشبرد 
اهداف شبکه بانکی در حوزه اطلاع رسانی و 
آگاهی بخشی به مشتریان و عموم مردم تاکید 
نمودند و از سوی دیگر تداوم آموزش ها و ارائه 
نکات کاربردی برای عموم به منظور ارائه 

خدمات موثر مورد بررسی قرار دادند.
در ادامه مباحث مربوط به نقش بانکها در 
موضوعات  و  اجتماعی  مسئولیت  حوزه 
فرهنگی مواردی بود که در دستور کار این 

جلسه قرار گرفت.
همزمان با پیشرفت ها در حوزه های متنوع 
بانکی، لزوم هماهنگی و هم افزایی بانکها برای 
اطلاع رسانی موثر و تبلیغات خدمات نوین و 
آموزش های همگانی بیشتر احساس می 
شود. از این رو مدیران روابط عمومی بانکها به 
ویژه بانکهای دولتی و نیمه دولتی در پی هم 
افزایی و همفکری برای توسعه سطح آگاهی 
عموم جامعه از خدمات راهگشای بانکی 

هستند.

افزایش چهار برابری 
پرداخت وام ازدواج در 
بانک قرض الحسنه 

رسالت
پرداخت وام ازدواج در بانک قرض الحسنه 
رسالت از ابتدای سال جاری تاکنون بیش از 

چهار برابر افزایش داشته است.
به گزارش روابط عمومی، مدیر اعتبارات 
بانک قرض الحسنه رسالت گفت: از ابتدای 
سال جاری تاکنون از لحاظ تعداد بیش از چهار 
برابر و از نظر مبلغ، افزایش بیش از ۲۰ برابری 
در پرداخت وام ازدواج به متقاضیان نسبت به 
مدت مشابه سال گذشته یعنی سه ماهه اول 

سال داشته ایم.
عزیزاله ایزدی کل تسهیلات پرداختی این 
بانک از ابتدای سال جاری تا ۲۰ خرداد ماه را 
حدود ۱۶۷ هزار فقره پرونده تسهیلات با 
مبلغی بالغ بر ۷۵.۶۵۵ میلیارد ریال برشمرد و 
افزود: در مدت مشابه سال گذشته که ۱۱۸ 
هزار فقره با رقمی حدود ۳۴.۹۴۸ میلیارد ریال 
پرداخت شده بود، شاهد افزایش ۲.۲ برابری 
پرداخت تسهیلات قرض الحسنه در این بانک 

هستیم.

معاون امور مهندسی و پژوهش و فناوری 
وزیر نفت اعلام کرد:

گام های عملی برای ارائه 
تسهیلات به شرکت های 
دانش بنیان صنعت نفت

معاون امور مهندسی و پژوهش و فناوری وزیر 
نفت گفت: به زودی با صدور مجوز از سوی وزارت 
امور اقتصادی و دارایی شاهد گام های عملی برای 
ارائه تسهیلات بانکی به شرکت های دانش بنیان 

صنعت نفت خواهیم بود.
به گزارش اگزیم نیوز وحیدرضا زیدی فر با 
اعلام خبر در مراسم امضای تفاهم نامه همکاری 
بین بانک توسعه صادرات ایران و وزارت نفت، با 
اشاره به تشکیل کارگروهی مشترک با حضور 
نمایندگانی از معاونت امور مهندسی، پژوهش و 
فناوری وزارت نفت و بانک توسعه صادرات ایران 
،افزود: این کارگروه با هدف تهیه دستورالعمل های 
همکاری در چارچوب موضوع تفاهم نامه در محل 
اداره کل امور فناوری این وزارت خانه تشکیل 
خواهد شد. زیدی فر با ذکر این مهم که پنجاه 
درصد از شرکت های دانش بنیان صنعت نفت، 
مشتری بانک توسعه صادرات ایران هستند، اعلام 
کرد: نقش بانک توسعه صادرات در حمایت از 
شرکت های دانش بنیان و فناور صنعت نفت قابل 
توجه و چشمگیر است؛ این تفاهم نامه نیز به منظور 
توسعه ظرفیت ها، ایجاد هم افزایی و تحقق اقتصاد 
دانش بنیان به طور اخص در صنعت نفت به امضا 
طرفین رسیده است. به گزارش اگزیم نیوز به نقل 
از روابط عمومی بانک توسعه صادرات ایران، بانک 
توسعه صادرات ایران و وزارت نفت برای حمایت 
ازشرکت های دانش بنیان نفتی تفاهم نامه ای را 

منعقد کرده است.
بر اساس این تفاهم نامه بانک توسعه صادرات 
ایران، با صدور مجوز از سوی وزارت امور اقتصادی 
و داریی در آینده ای نزدیک، اعطای وام های ۹ 
درصد به شرکت های دانش بنیان و کوچک 

صنعت نفت تأیید شده را آغاز خواهد کرد.
معاونت  فناوری  امور  مدیرکل  گفته  به 
مهندسی، پژوهش و فناوری وزارت نفت، تاکنون 
۱۰ هزار میلیارد تومان پروژه پژوهشی تأیید و به 
چهار بانک ملت، ملی، تجارت و توسعه صادرات 

ایران برای اعطای تسهیلات معرفی شده است.

نسخه جدید موبایل بانک 
سینا راه اندازی شد

نسخه جدید موبایل بانک سینا با رویکرد 
خدمات  گسترش  راستای  در  و  نوآورانه 
غیرحضوری و جهت دادن به جریان های فناورانه 
بانک راه اندازی شد.  به گزارش روابط عمومی بانک 
سینا، این نرم افزار با هدف تسهیل و تسریع در انجام 
خدمات بانکی مورد مشتریان، در ۳ نسخه اندروید، 
IOS و تحت وب با کاربری آسان و گرافیک جدید 
در اختیار کاربران قرار گرفته است. بر اساس این 
گزارش، قابلیت ها و امکانات همراه بانک سینا در 
نسخه جدید افزایش یافته که از طریق وب سایت 
 https://www.sinabank.ir بانک به نشانی
قابل دسترس است. همچنین به جهت کمک به 
کاهش مراجعات حضوری مشتریان و انجام 
سریع، امن و آسان خدمات بانکی مدنظر آنها، 
امکان فعال سازی و بازیابی نام کاربری و رمز عبور 
نرم افزارهای اینترنت بانک و همراه بانک سینا از 
طریق وبسایت بانک به صورت غیرحضوری فراهم 
شده است. بر این اساس، دارندگان شماره مشتری 
در بانک سینا می توانند به صورت غیرحضوری 
نسبت به ثبت نام جهت فعال سازی سامانه های 
مذکور یا بازیابی نام کاربری و رمز عبور خود اقدام 
کنند. برای استفاده از این امکان، مشخصات 
متقاضی شامل کد ملی و شماره موبایل وی باید 

در سیستم بانک ثبت شده باشد.

تفاهم نامه همکاری بین 
بازار سرمایه ایران و 

بانک مرکزی یمن
تفاهم نامه همکاری بین سازمان بورس و 
اوراق بهادار ایران با بانک مرکزی یمن برای تبادل 
توسعه  نیاز  مورد  زیرساخت های  و  دانش 
فعالیت های بورسی منعقد شد. به گزارش ایبِنا، 
در ساختمان مرکزی سازمان بورس و اوراق 
ایران، تفاهم نامه ای بین مجید عشقی رئیس 
سازمان بورس و اوراق بهادار کشورمان و هاشم 
اسماعیل رئیس کل بانک مرکزی یمن با موضوع 
ایجاد سازمان بورس این کشور امضا شد. مجید 
عشقی ضمن ابزار خرسندی از انعقاد این تفاهم 
نامه، ابراز امیدواری کرد که ارتباطات دو کشور 
در زمینه ایجاد بازارهای مالی پیش از پیش 
افزایش پیدا کند. هاشم اسماعیل نیز با بر شمردن 
تجربیات ایران در زمینه ایجاد بازارهای مالی، ابراز 
امیدواری کرد با انعقاد این تفاهم مسیرهای 
جدیدی برای همکاری بیشتر بین دو کشور در 

زمینه های مختلف ایجاد شود.
از اصلی ترین مفاد این تفاهم نامه می توان به 
تامین زیرساخت  برای ایجاد بازار سرمایه یمن 
اشاره کرد که ایران در چند سطح به ارائه خدمات 
مشورتی و مشاوره ای، خدمات فنی و ساختار و 
خدمات مشاوره ای برای الگوی فقهی اعلام 

آمادگی کرده است.

در پی انعقاد تفاهم نامه با وزارت نفت؛

ارتقای شاخص های بهره وری شرکت های دانش بنیان نفتی با حمایت 
بانک توسعه صادرات ایران

نخستین جشنواره ملی قرض الحسنه آغاز شد

دریچهنگـــــــــاه بانک و بیمه 

مجمع عمومی عادی سالیانه بانک تجارت برگزار شد

مجمع عمومی عادی سالیانه بانک تجارت با 
حضور ۶۴.۵۶ درصدی سهامداران این بانک 
برگزار و صورت های مالی »وتجارت« به تصویب 

سهامداران این بانک بزرگ بورسی کشور رسید.
تجارت،  بانک  عمومی  روابط  گزارش  به 
سهامداران بزرگ ترین بانک بورسی کشور، رأس 
ساعت یازده روز سه شنبه ۳۱ خرداد ۱۴۰۱ در 
سالن غدیر ساختمان مدیریت امور اعتباری بانک 
تجارت، واقع در خیابان طالقانی در مجمع عمومی 
عادی سالیانه این بانک به ریاست فرشید فرخ نژاد 
رئیس هیات مدیره بانک تجارت حاضر شدند و در 
این مجمع صورت های مالی منتهی به سال ۱۴۰۰ 
این بانک با تحقق ۲۰۱ ریال سود برای هر سهم 
وتجارت تصویب و گزارش عملکرد و گزارش 

حسابرس قانونی بانک قرائت شد.
هادی اخلاقی فیض آثار مدیرعامل بانک 
تجارت گزارشی مبسوط از اقدامات این بانک در 

سال ۱۴۰۰ ارائه کرد.
و  موفقیت ها  به  گزارش  این  در  اخلاقی 
برنامه های این بانک در حوزه عملیات بانکداری و 
پروژه هایی همچون بانکداری متمرکز، بانکداری 
باز، نئو بانک و بانکداری دیجیتال اشاره و ابراز 
امیدواری کرد با استفاده از ظرفیت های مختلفی 
همچون بازار سرمایه و با حمایت و همراهی 
سهامداران و مشتریان، گام های موفقیت آمیز 

بیشتری توسط بانک تجارت برداشته شود.
مدیرعامل بانک تجارت در ادامه مواردی 

همچون توسعه ابزارها و کانال های خدمت رسانی، 
توجه محسوس به مشتریان حقیقی در کنار 
رسیدگی به مشتریان حقوقی را مورد اشاره قرار 
داد و گفت: بانک تجارت در عملکرد دوازده ماهه 
خود تا مقطع پایان اسفندماه سال ۱۴۰۰ در 
شاخص سپرده های جاری ۸۰ درصد افزایش، در 
مانده تعهدات اعتبارات اسنادی ریالی ۱۴۲ درصد 
و در صدور انواع ضمانتنامه های ریالی افزایش ۹۷ 
درصدی نسبت به اسفندماه سال ۱۳۹۹ را محقق 
ساخته است. افزایش ۶۰۴ درصدی سود انباشته، 
افزایش ۵۶۲ درصدی خالص سود حاصل از 
و  رویکردها  تشریح  و  ها  سرمایه گذاری 
استراتژی های بلندمدت این بانک در تثبیت و 
ارتقای هرچه بیشتر شاخص های عملکردی در 
اقتصاد کشور از دیگر مواردی بود که مدیرعامل 

بانک در گزارش خود به آنها پرداخت.
ارائه گزارش حسابرس، گزارش بازرس قانونی، 
تصمیم گیری درخصوص تقسیم سود، انتخاب 
حسابرس مستقل و بازرس قانونی اصلی و علی 
البدل، تعیین روزنامه کثیرالانتشار از دیگر مواردی 
بود که در مجمع عمومی عادی سالیانه بانک 

تجارت مورد بررسی قرار گرفت.
در این مجمع همچنین پرداخت ۲۰ ریال از 
سود محقق شده به سهامداران تصویب شد، که 
مطابق جدول زمان بندی منتشر شده در سایت 
کدال و روزنامه های رسمی بانک تجارت به حساب 

سهامداران محترم واریز خواهد شد.

تحقق سود ۲۰۱ ریالی نماد »وتجارت«
تحلیل تحولات اقتصاد کلان و اقدام

همزمان با برگزاری جلسه کمیسیون مشترک 
مدیران روابط عمومی بانکهای دولتی و نیمه 
دولتی، بر لزوم هم افزایی میان روابط عمومی بانکها 

در جهت پیشبرد اهداف نظام بانکی تاکید شد.
کمیسیون روابط عمومی بانکهای دولتی و نیمه 
دولتی به صورت ماهیانه تشکیل می گردد و 
اعضای این کمیسیون به بررسی مسائل مشترک 
می پردازند. بانک توسعه تعاون میزبانی این نوبت 
را بر عهده داشت و مدیران روابط عمومی بانک های 
سپه، کشاورزی، رفاه کارگران، صادرات، ملی، 
صنعت و معدن، قرض الحسنه مهر ایران، تجارت، 
ملت، پست بانک، مسکن و صندوق کار آفرینی 
امید در این جلسه حضور یافتند. در این جلسه 
اعضای کمیسیون بر لزوم هماهنگی و هم افزایی 
بانکها برای پیشبرد اهداف شبکه بانکی در حوزه 

اطلاع رسانی و آگاهی بخشی به مشتریان و عموم 
مردم تاکید نمودند و از سوی دیگر تداوم آموزش 
ها و ارائه نکات کاربردی برای عموم به منظور ارائه 
خدمات موثر مورد بررسی قرار دادند. در ادامه 
مباحث مربوط به نقش بانکها در حوزه مسئولیت 
اجتماعی و موضوعات فرهنگی مواردی بود که در 
دستور کار این جلسه قرار گرفت. همزمان با 
پیشرفت ها در حوزه های متنوع بانکی، لزوم 
هماهنگی و هم افزایی بانکها برای اطلاع رسانی 
موثر و تبلیغات خدمات نوین و آموزش های 
همگانی بیشتر احساس می شود. از این رو مدیران 
روابط عمومی بانکها به ویژه بانکهای دولتی و نیمه 
دولتی در پی هم افزایی و همفکری برای توسعه 
سطح آگاهی عموم جامعه از خدمات راهگشای 

بانکی هستند. 

هم افزایی میان روابط عمومی بانکها در جهت پیشبرد 
اهداف نظام بانکی

وضعیت ادارات امور شعب و شعب مستقل تهران بررسی شد

پیرو انتشار مصاحبه مرجع انتظامی در خصوص تحویل ارز و سکه مکشوفه از سارقان صندوق های اجاره ای بانک ملی ایران، مسئولان بانک ملی 
اطلاعیه ای را صادر کرد. به گزارش روابط عمومی بانک ملی ایران؛ متن اطلاعیه بانک ملی ایران که به منظور تنویر افکار عمومی و اطلاع صاحبان اموال 
صادرشد، به شرح زیر است؛ ١- به منظور حفظ حقوق صاحبان اموال مسروقه، صورت برداری و ارزیابی اقلام کشف شده شامل، سکه، ارز و مصنوعات طلا، 
تحت نظارت دادسرا، بازپرس رسیدگی کننده و پلیس صورت برداری و ارزیابی شده و به نیابت از دادسرا، تحویل خزانه بانک ملی ایران شده است. گفتنی 
است تاکنون هیچ اقلامی تحویل هیچ یک از صاحبان اموال نشده است؛ لذا ضمن عدم تایید این بخش از خبر منتشر شده، بانک ملی ایران اعلام می کند 
که حسب دستور قضایی ابلاغی، هر گونه تعیین تکلیف و تحویل اموال صرفا پس از اعمال تشریفات قضایی و برابر دستور بازپرس رسیدگی کننده امکان 
پذیر می باشد و این روند به سرعت در حال بررسی و پیگیری است. ۲- با عنایت به اختلاط اموال مسروقه یافته شده، دادسرای رسیدگی کننده با سرعت، 
دقت و جدیت اقدامات لازم به منظور تفکیک، تعیین تکلیف اموال و صاحبان آن را آغاز کرده و قطعا نتایج حاصله و فرایند تشخیص و تحویل آن نیز مستقیما 

به اطلاع هر یک از صاحبان اموال خواهد رسید و دادسرا به اظهارات و نظرات احتمالی ذی نفعان توجه و رسیدگی می کند.

بانک ملی: هیچ یک از اموال مسروقه تحویل مالکان نشده است

نشست بررسی وضعیت ادارات امور شعب و شعب 
مستقل تهران، با حضور سرپرست معاون امور شعب 
و بازاریابی تهران و روسای ادارت امور شعب ۵ گانه 
تهران و روسای شعب مستقل برگزار شد. به گزارش 
روابط عمومی بانک ملی ایران، در این نشست مقدم 
بیرانوند سرپرست معاون امور شعب و بازاریابی تهران 

ضمن تاکید بر ضرورت کاهش مطالبات معوق گفت: 
همه بخش های بانک باید با همه توان برای تحقق 
اهداف طرح »همت ملی« بسیج شوند و در راستای 
جذب منابع پایدار بکوشند. وی افزود: وجود مشکلات 
نباید مانع پیشبرد امور شود و  باید با خلاقیت و انگیزه 

برای رشد و توسعه منابع بانک تلاش کرد.
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رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردی 
واحد استان کرمانشاه:

کد رشته های کارشناسی 
ناپیوسته دانشگاه جامع 
علمی کاربردی استان 
کرمانشاه در پذیرش 

مهرماه ۱۴۰۱ اعلام شد
دکتر حسن شرفی در نشست مطبوعاتی خود 
با خبرنگاران عناوین کدرشته محل در مقطع  
کارشناسی حرفه ای و مهندسی فناوری را اعلام 
کرد. رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردی استان 
با اشاره به اینکه دانشگاه جامع علمی کاربردی یک 
دانشگاه کار آفرین است و هدفش جهت گیری 
علمی است به رشته های بازار کار، افزود: امسال 
۴۸ رشته جدید در هشت مرکز علمی کاربردی 
استان داریم، که ۲۶ رشته مربوطه به کارشناسی 

و ۲۲ رشته در مقطع کاردانی است. 
وی با تاکید بر افزایش ۴۸ رشته جدید و 
کاربردی در استان گفت: با توجه به نیاز بازار اشتغال 
و خلاء های بوجود آمده در برخی رشته های 
دانشگاهی، ضرورت ایجاد رشته های کارآفرین و 
مهارت محور در استان احساس می شد که 
بحمدالله با تصویب ۴۸ کدرشته محل جدید برای 
دانشگاه علمی کاربردی استان، این نیاز در پذیرش 
دانشجوی مهرماه ۱۴۰۱ مرتفع خواهد شد. رئیس 
دانشگاه جامع علمی کاربردی واحد کرمانشاه با 
ابراز امیدواری از استقبال جوانان و علاقمندان از 
علمی  دانشگاه جامع  کدرشته های جدید 
کاربردی در استان گفت: در این راستا امیدواریم 
بتوانیم آمار بیکاری را در استان کاهش دهیم و 
دانشجویان را هدایت کنیم به سمت جامعه کار و 
اشتغال جوانان و خانواده ها در اولویت آموزشهای 
مهارت محور علمی کاربردی است.  شرفی تاکید 
کرد: ثبت نام از اول تیر ماه آغاز شده، امسال چهار 
دوره کوتاه مدت نیز شامل، تزریقات و پانسمان و 
بانداژ، نسخه نویسی، عدله اثبات دعوا و نرم افزاری 
ویژه مهندسین جهت بازاریابی در نظر گرفته شده، 
که می تواند نیازهایی را برای اشتغال برطرف کند.
شرفی هدف را در دانشگاه جامع علمی 
کاربردی کیفیت دانست و افزود: دنبال رشته های 
جدید هستیم که اشتغالزایی داشته باشد، در واقع 
پرورش تکنسین و آچار بدست هدف اصلی 

ماست.
این مسوول در ادامه به وام دانشجویی اشاره 
کرد و افزود: مانند سنوات گذشته وام قرض 
الحسنه در حد هزینه یک ترم به دانشجو تعلق 

می گیرد.
شرفی در خاتمه سخنانش با اشاره به ثبت نام 
دانشجویان از اول تیرماه ۱۴۰۱، گفت: امسال 
زودتر از سایر دانشگاه ها پذیرش دانشجو را آغاز 
کرده ایم.  رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردی 
استان اعلام کرد: متقاضیان جهت ثبت نام در 
دانشگاه جامع علمی کاربردی از طریق لینک زیر 
https://register2.sanjesh.org/Reg_

Jamekarshenasi140103  وارد شوند.

دادستان آذربایجان 
شرقی در پی خطر احتمال 

ریزش ساختمانی در 
دانشگاه آزاد اسلامی 
واحد تبریز هشدار داد

استان  انقلاب مرکز  و  دادستان عمومی 
آذربایجان شرقی در رابطه به با موضوعات مطرح 
شده در مورد خطرات ریزش احتمالی ساختمانی 
در مجموعه آموزشی دانشگاه آزاد اسلامی واحد 
تبریز هشدار داد. به گزارش روابط عمومی 
دادگستری کل استان آذربایجان شرقی، بابک 
محبوب علیلو با اشاره به وصول برخی اخبار و 
گزارش ها در روزهای اخیر راجع به احتمال ریزش 
ساختمانی در مجموعه آموزشی دانشگاه آزاد 
اسلامی واحد تبریز اظهار کرد: در راستای 
پیشگیری از وقوع حوادث احتمالی و تهدیدات 
جانی و مالی ناشی از این امر به ویژه برای اساتید و 
دانشجویان آن دانشگاه شهردار کلانشهر تبریز، 
اداره کل راه و شهرسازی استان و سازمان نظام 
مهندسی استان باید اقدامات لازم را انجام دهند. 
وی با اشاره به وقوع حادثه ریزش ساختمان 
متروپل در آبادان افزود: در رابطه با چنین 
موضوعاتی افکار عمومی انتظار دارد مراجع متولی 
نسبت به انجام وظایف قانونی خود به صورت جدی 
و دقیق اقدام کنند. دادستان مرکز آذربایجان 
شرقی تاکید کرد: این موضوع باید به قید فوری و 
با همکاری و الزام دانشگاه آزاد اسلامی واحد تبریز، 
توسط کارشناسان بررسی و در صورت تأیید وجود 
خطر ریزش در ساختمان مذکور، نسبت به رفع 
خطر و ایمن سازی مکان مورد نظر به نحو مقتضی 
اقدام و نتیجه اقدامات حداکثر تا یک هفته به این 

دادستانی منعکس شود.

خبـــر شهرستان

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان بوشهر با بیان اینکه اول تا هفتم تیرماه هفته  صرفه جویی در 
مصرف آب نامگذاری شده است اظهار داشت:  سیاست های مصرف بهینه و مدیریت آب با همکاری 
دستگاه های مختلف و سازمان های مردم نهاد برگزار می شود.  ابوالحسن عالی با اشاره به نامگذاری هفته 
صرفه جویی آب افزود: در روز چهارشنبه اول تیرماه به عنوان» بهره وری، مدیریت تقاضا و اقتصاد آب« 
ضمن  تشریح ارزش اقتصادی و استراتژیک آب و تاکید بر نگاه مدیریت تقاضا در آب برای آگاهی مردم 
مقوله  آب به عنوان یک کالای اقتصادی کمیاب و نه کالای مصرفی ارزان قیمت و بی پایان تبیین می شود. 
وی روز دوم با نام »زنان، سبک زندگی، آموزه های دینی و تغییر رفتار مصرف آب« و سومین روز هفته تحت 
عنوان »مشارکت مردمی، یاری گری آب محور و توسعه پایدار« نامگذاری شده است که برنامه های مختلف 

تبیین و اجرا می شود.  مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان بوشهر افزود: برای روزهای دیگر این هفته 
عنوان های دیگری به ترتیب به نام »صنعت دانش بنیان، اشتغال آفرینی  و استفاده بهینه از آب و پساب«، 
»رسانه، شفافیت اطلاعات و مطالبه گری مصرف بهینه آب«، » ارزش آب، انرژی و محیط زیست در پایداری 
سرزمین« و »عدالت اجتماعی، محرومیت زدایی و بهره وری حداکثری منابع آب شرب« تعیین شده است.

عالی بیان کرد: همچنین در این هفته قرار است رزمایش بزرگ صرفه جویی در مصرف آب و برق با 
همکاری وزارت نیرو و سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در تمامی استان ها اجرا شود که در این رزمایش با 
هماهنگی تمامی دستگاه های اجرایی، برنامه ها و اقدامات لازم برای کاهش مصرف آب و برق در طول 

تابستان به صورت عملیاتی تمرین می شود.   

برنامه های هفته صرفه جویی در مصرف آب شرکت آب وفاضلاب استان بوشهر 

سپهر فرحان: خبرنگار مملکت|  دکتر مختاری رئیس گروه 
توسعه بازار آبزیان و مهندس مصدق رئیس گروه بهبود کیفیت آبزیان 
سازمان شیلات ایران از ظرفیت های مراکز زنده فروشی، رستورانهای 

ماهی و بازار آبزیان در استان آذربایجان شرقی  بازدید کردند .
به گزارش روابط عمومی سازمان جهادکشاورزی استان، در جریان 
این بازدید اولین شعبه رستوران تخصصي کته استیک ماهی خوب 
)تنها دارنده برند منتخب شیلات کشور در زمینه نوآوري در عرضه و 
طبخ آبزیان( در فودکورت مجتمع تجاري اطلس تبریز شروع به 

کارکرد.
دکتر مختاری رئیس گروه توسعه بازار آبزیان سازمان شیلات ایران 
ضمن بازدید از این مجموعه اظهار کرد:  رستوران منتخب ماهي خوب 
به واسطه تلاشها و خلاقیت های خود، برند منتخب سازمان شیلات 

ایران را در استان آذربایجان شرقي به خود اختصاص داده  است.
مهندس مصدق رئیس گروه بهبود کیفیت آبزیان سازمان شیلات 
ایران نیز با بیان اینکه آذربایجان شرقي از ظرفیتهاي بسیار خوبي به 
لحاظ تولید و صادرات در حوزه شیلات، آبزي پروري و فرآورده هاي 
شیلاتي برخوردار است، افزود: ظرفیت هاي شیلاتي مي تواند اشتغال، 

تولید و ارزآوري قابل توجهي براي کشور و استان داشته باشد.
هیات شیلاتی  پس از بازدیدهای انجام شده در نشست صمیمی 

مدیریت و کارشناسان شیلات استان حضور یافته و به عنوان مدرس 
در جلسه آموزشی تخصصی با عنوان » ایجاد زنجیره ارزش محصولات 

شیلاتی » مباحثی را طرح نموده و به سوالات مدعوین پاسخ دادند.
دکتر مختاری در این جلسه به بررسی دیدگاه ها و مباحث  در 
خصوص ایجاد زنجیره ارزش محصولات شیلاتی پرداخت و اعلام 
نمود: ابهاماتی در بخش های زنجیره ارزش وجود دارد که به صورت 

شفاف شناسایی نشده است. 
وی افزود: تبریز به شهر اولین ها شهرت یافته است و ما انتظار داریم 
این شهر در نهضت ایجاد زنجیره ارزش محصولات شیلاتی با شتاب 

بیشتری به فعالیت ادامه دهد .
وی به انواع این حلقه های زنجیره از جمله تامین نهاده ها، تولید 
کننده، بسته بندی و فرآوری، توزیع و بازار یابی و در نهایت ارتباط با 
مشتری پرداخت و گفت: حلقه های توزیع و بازاریابی در استان 
آذربایجان شرقی بسیار قوی عمل نموده ولی در بقیه حلقه ها نقاط 

ضعفی مشاهده می شود.
وی ضمن اعلام اینکه شبکه سردرگم بازار محصولات شیلاتی در 
کشور وجود دارد افزود: این شبکه باعث نارضایتی مصرف کننده و 
ناپایداری صادرات شده و نهایتا نارضایتی تولید کننده را در پی داشته 
است و در نگاه سیستمی باعث کاهش بهره وری و عدم تعادل عرضه 

و تقاضا خواهد بود، لذا انتظار می رود کارشناسان آبزی پروری استان 
جهت تبدیل این شبکه سردر گم به سیستم منظم تلاش نمایند .

دکتر مختاری افزود: امروزه در دنیا راهکار منظم سازی تولید تا 
مصرف از طریق زنجیره ارزش بوده و در حوزه شیلات هم  با شکل 
گیری آبزی پروری قراردادی زنجیره های ارزش شکل گرفته 

وگسترش می یابند .
وی  اظهارکرد: طبق اعلام سازمان اقتصادی اتحادیه اروپا ۷۰درصد 
صادرات محصولات کشاورزی در دنیا از طریق زنجیره ها توسعه پیدا 
کرده است و علاوه بر ایجاد زنجیره ارزش و زنجیره عرضه ایجاد خوشه 

های صنعتی می تواند راه گشا باشد .

وی ادامه داد: تولید کنندگان ایرانی صادرات محور نیستند و فقط 
مازاد مصرف را صادر می کنند این درحالی است که با شکل گیری 
زنجیره ها باعث ایجاد شفافیت و تقسیم تولید و سود به همه حلقه ها 
خواهد شد و همه  ملزم به رعایت استانداردهای لازم هستند و همه در 
سود و ضرر باهم مشارکت می نمایند در این حالت تامین مالی زنجیره 
توسط حلقه پشتیبان )شرکت هلدینگ( انجام می شود که این حلقه 
پشتیبان می تواند یک سرمایه گذار خصوصی ، بورس ، بانک و.. باشند 
در این راستا مدیریت شیلات استان می تواند مجوزهای فعالیت را 
صادر نماید و آیین نامه های داخلی را تهیه و با حلقه های داخل استان 
یا خارج استانی مشارکت داشته باشد. اتحادیه ها و شرکتهای تعاونی 
تولید مقابل این روش جدید کسب و کار خواهند بود که انها هم می 
توانند وارد این حلقه ها شوند و بعضی از شهرستانها در گردشگری 

فعال هستند که میتوان آنها را به حلقه ها اضافه کرد.
مدیر شیلات و امور آبزیان سازمان جهادکشاورزی استان ضمن  
تشکر از حضور دکتر مختاری و مهندس مصدق در استان با اعلام 
پتانسیل ها و ظرفیت های آبزی پروری و آبزی مصرفی استان ، ایجاد 
زنجیره ها در خصوص بسته بندی  و فرآوری، پرورش ماهیان زینتی، 
پرورش  جلبک  و آرتمیا را به عنوان زنجیره های اولیه ارزش محصولات 

شیلاتی در استان معرفی کرد.

بازدید مدیران سازمان شیلات ایران از ظرفیت های آبزی مصرفی استان آذربایجان شرقی

رشد ۲۰۰ درصدي فروشگاه ها و مراکز عرضه آبزیان و توسعه رستورانهاي ویژه آبزیان در آذربایجان شرقی 

شهردار رشت در چهل و سومین جلسه صحن علنی شورا مطرح کرد :
تلاش شش ماهه شهرداری رشت برای تملک اراضی سپیدرود و رینگ ۹۰ متری - پیشرفت 

فیزیکی ۷۰ درصدی احداث دو خط جدید کارخانه کود آلی - بهره برداری از فاز اول 
 دیدار دکتر محمدی در این دیدار ضمن تشریح پارک ۵۰۰ هکتاری لاکان در بازه زمانی ۱۲ ماهه

فعالیتها و رسالتهای سازمان ونحوه ارائه خدمات به 
جامعه هدف متنوع سازمان از جمله زنان بی سرپرست 
و بدسرپرست، معلولین، سالمندان، کودکان کار و 
خیابانی معتادین، زنان ودختران در معرض آسیب و... 
با توجه به شرایط ویژه وگسترش اسیب های 
اجتماعی خواستار تعامل وکمک همه دستگاهها 

بلاخص اداره کل اوقاف وامور خیریه استان شد.
  مدیر کل بهزیستی اشاره  داشت: پرسنل 
زحمتکش این اداره کل با کمترین حقوق و مزایا 
وبدون توجه به کمبود منابع از تمام ظرفیتهای موجود 
در راستای کاهش وجلوگیری از اسیب های اجتماعی 
بهره برده واز هیچ کوششی در این راه دریغ نمی کنند.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان در این دیدار 
کار در بهزیستی را بسیار سخت و ارزشمند توصیف 

نمود وکار در این سازمان مردمی را عبادت خواند که 
دارای اجر دنیوی ومعنوی است. صالحی امادگی ان 
اداره کل را درراستای پیشگیری از اسیب های 

اجتماعی وکمک به مددجویان سازمان اعلام کرد
در این دیدار در خصوص املاک وقفی در تملک 
سازمان بهزیستی بحث وتبادل نظر شد و تصمیماتی 

نیز اتخاذ گردید.

فریده محمدی/خبرنگار مملکت: رییس 
سازمان بسیج ادارات و کارمندان سپاه حضرت نبی 
اکرم )ص( استان کرمانشاه از سرپرست مخابرات 

کرمانشاه تجلیل کرد.
منطقه  مخابرات  عمومی  روابط  گزارش  به 
کرمانشاه، در پی برگزاری مراسم باشکوه سالگرد 
عملیات غرور آفرین بازی دراز در ارتفاعات شهرستان 
سرپل ذهاب و همزمانی این رویداد با مراسم افتتاحیه 
اردوهای راهیان نور سال ۱۴۰۱  و حضور فعال و موثر 
مخابرات استان در این مراسم، سرهنگ شریفی با 
حضور در مخابرات کرمانشاه ، با اهدا لوحی که توسط 
سردار ریحانی  فرمانده سپاه نبی اکرم )ص( امضا 
گردیده بود ، از زحمات سرپرست و کارکنان مخابرات 
به جهت حضور موثر و فعال و کمک به  برگزاری هر 

چه با شکوه تر این مراسم تجلیل به عمل آورد.

دکتر امیری سرپرست مخابرات نیز ضمن قدردانی 
خاطر نشان کرد: خدمت در مراسمی که رنگ و بوی 
روزهای دفاع مقدس دارد و باعث ماندگار شدن یاد و 
خاطره شهدا و رزمندگان عزیز ۸ سال جنگ تحمیلی 
است برای ما  نوعی عبادت محسوب می شود و تمامی 
کارکنان مخابرات  همواره برای انجام  این امورآماده 

می باشند .

دیدار وتبادل نظر مدیر کل بهزیستی استان کرمانشاه بهمراه معاون 
توسعه ومدیریت منابع با مدیر کل اوقاف وامور خیریه استان

تجلیل رییس سازمان بسیج ادارات و کارمندان سپاه حضرت نبی 
اکرم )ص( استان کرمانشاه از سرپرست مخابرات کرمانشاه

زهرا کارزگر.خبرنگار مملکت| مدیرکل 
تبلیغات اسلامی استان گلستان گفت: در راستای 
مردمی سازی حلقه های میانی، طرح تربیت نگر با 
هدف تربیت مربیان تربیتی بومی و مبتنی بر زیست 
بوم در گرگان، آزادشهر، علی آباد کتول و گنبد آغاز 
شد.  حجت الاسلام عباسعلی گرزین در نشست 
خبری به مناسبت سالروز تاسیس سازمان تبلیغات 
افزود: این طرح برای نقش آفرینی بیشتر گروه های 
مردمی اجرا می شود و در نتیجه آن حلقه های میانی 
باید با خط شکنی کردن به سراغ حل مشکلات 

کشور بروند.
وی بیان کرد: سازمان تبلیغان اسلامی نگاه ویژه 
ای به فضای مجازی و رسانه دارد و در این راستا 
نهضت آموزش و تربیت کادر حرفه ای رسانه در این 

سازمان شروع شد.

حجت الاسلام گرزین ادامه داد: سازمان تبلیغات 
یکی از مهم ترین رویش های انقلاب و منشا خدمات 
و برکات فراوانی برای کشور بوده که ضرورت وجودی 

همواره در حال افزایش است.
وی گفت: سازمان تبلیغات با چهره های نخبه 

اطلاع رسانی و فهم درست واقعیات، نیازهای 
جامعه را انتقال و انعکاس می دهد تا مدیران در 

لحظه حساس تصمیم درست بگیرند.
مدیرکل تبلیغات اسلامی استان گلستان با 
اشاره به سالروز شهادت دکتر مصطفی چمران 
خاطر نشان کرد: وی یکی از اسوه های جنگ 
تحمیلی بود و عنوان نخبه علمی ، گفتمانی، مجاهد 
میدانی و دانشمند برجسته جهانی الگوی تمام 
عیاری برای دفاع از آرمان های انقلاب به شمار می 

رود.
حجت الاسلام گرزین افزود: برپایی نمایشگاه 
روایتی از نهضت اسلامی گلستان، تکریم و تجلیل از 
پیشکسوتان فرهنگ و تبلیغ، نشست های تبلیغی 
و جهادی، گردهمایی و دیدار با خانواده شهدا و 

ایثارگران از برنامه های ویژه هفته تبلیغات است.

طرح تربیت مربیان مبتنی بر زیست بوم در گلستان آغاز شد 

آغاز فعالیت سرمایه گذار پتروشیمی گلستان تا یک ماه آینده

زهرا کارزگر.خبرنگار مملکت| سرمایه گذار 
پتروشیمی گلستان به عنوان بزرگترین هلدینگ 
کشور، تا یک ماه آینده فعالیت خود را آغاز می کند. 
 »حیدر آسیابی«  )چهارشنبه ۱ تیر( در نشست 
خبری هفته قوه قضاییه گفت: یکی از اقدامات 
دادگستری به پرونده پتروشیمی گلستان با ۹۰ هزار 
سهام دار بوده که به عنوان یک اقدام کلان، ۱۶ سال 
از زمان تاسیس آن گذشته بود و فقط زیر ۲۰ درصد 
پیشرفت داشته که آن هم در زمینه زیرساخت های 
پروژه بوده است.  رئیس کل دادگستری گلستان با 
تشکیل پرونده قضایی این پروژه از یک و نیم سال 
گذشته، افزود: بعد از سفر رئیس قوه قضائیه به استان، 
این پروژه به عنوان پرونده مهم در دستور کار قرار 
گرفت.  وی ادامه داد: یک هفته بعد از سفر، پرونده 
کامل به قوه قضائیه ارسال شد و از سوی قوه قضائیه 

۷ اختیار به دادگستری گلستان واگذار شد که در بند 
آخر آن دستور داده شد تا پروژه آغاز شود.  آسیابی 
گفت: بعد از بررسی های فنی اسناد به صورت رسمی 
اعلام شد که هیئت مدیره این پروژه اعتبار و توانایی 
لازم را برای اجرای پروژه ندارد.  رئیس کل دادگستری 
گلستان افزود: با مذاکره صورت گرفته با شرکت 
پتروشیمی کشور، از آنها خواشتیم تا یک تعداد 
سرمایه گذار را توانایی برای سرمایه گذاری در این 
پروژه را دارند، اعلام کنند.  وی اظهارداشت: پس از 
آن ۶ هلدینگ وارد استان شدند و اسناد و مدارک این 
پروژه را به صورت جداگانه بررسی کردند و سرمایه 
گذار پتروشیمی گلستان مشخص شد و تا یک ماه 
آینده فعالیت خود را آغاز می کند.  آسیابی خاطرنشان 
کرد: سرمایه گذار انتخاب شده، بزرگترین هلدینگ 
و بزرگترین شرکت سازنده پتروشیمی کشور است.

 ۲۲ هزار میلیارد تومان در این پروژه سرمایه گذاری می شود 

سید امیر حسین علوی شهردار رشت در صحن علنی شورا 
گفت: قدردان عزم و اراده بدنه مدیریتی و کارشناسی 
شهرداری هستم زیرا واقعا در حال تلاشند و حتی از جان مایه 
میگذارند و بنده این را به چشم میبینم و باید عرض کنم که 

دست تک تک آنها را میبوسم و برایشان احترام قائلم.
به گزارش واحد خبر مدیریت ارتباطات و امور بین  الملل 
شهرداری رشت - سید امیر حسین علوی شهردار رشت، در 
چهل و سومین جلسه صحن علنی شورای اسلامی شهر رشت 
خطاب به نیروهای خدوم شهرداری اظهار داشت: بدنه 
مدیریتی و کارشناسی شهرداری رشت عزم و اراده کار کردن 
دارد و من دست تک تک آنها را میبوسم و به آنان احترام 

میگذارم. 
شهردار رشت تصریح کرد: در اینجا لازم است این را هم 
بگویم که بابت همه کوتاهی هایی که به واسطه شکایتهایی 
که انجام شد، عذرخواهی و از پرسنل و نیروهای شهرداری 

تشکر و قدردانی میکنم.
سید امیر حسین علوی در ادامه و در پاسخ به پرسشی که 
در مورد عزل و نصب مدیران از سوی اعضای شورا مطرح شده 
بود، ضمن تشکر از اعضای شورا برای دغدغه هایشان در 
موضوعات شهری بیان داشت: در حوزه خدمات شهری 
حسب ارزیابی و نیازهایی که احساس می شد، تغییراتی 

داشتیم.
وی پسماند را از موضوعات مهم حوزه خدمات شهر دانست 
و با بیان اینکه در این بخش قراردادهای زیادی از گذشته وجود 
داشت، افزود: مشکل تا بدان جاست که حتی شهرداری برای 
حل معضل این قراردادها از دستگاه قضایی کمک گرفته و 

تاکنون هم در این راه موفق بوده است.
شهردار رشت با بیان اینکه معاون قبلی حوزه خدمات 
شهری چندین بار استعفا داد و در نهایت استعفایش پذیرفته 
شد، تصریح کرد: از آنجا که بحث روز شهرداری رشت در بخش 
پسماند بود و نیاز داشتیم کارها با سرعت و دقت بیشتری 
پیگیری شود، انتخاب معاون خدمات شهری را با اولویت 

تجربه و تخصص انتخاب و منصوب کردیم.
علوی اذعان داشت: هم اینک تیم خدمات شهری 
شهرداری رشت با تیم شرکت شهاب خودرو در حال گفتگو 
و رایزنی است و قصد داریم تا موضوعات پسماند را با تمام قوا 

پیش برده و به سرانجام لازم برسانیم.
وی از نصب تجهیزات و دستگاههای شرکت شهاب 
خودرو در کارخانه کود آلی خبر داد و افزود: دو خط جدید این 

کارخانه هم اینک بیش از ۷۰ درصد پیشرفت فیزیکی دارد و 
شهرداری هم درصدد حل و فصل اختلافات حقوقی باقیمانده 

با این شرکت است تا سریعا مجوزات لازم را دریافت نماید.
شهردار رشت از بهسازی فاز اول مدفن سراوان در موعد 
مقرر و پیگیری برای حل موضوع تصفیه خانه سخن گفت و 
اضافه کرد: تمام این مشکلات از قبل به شهرداری رشت به 
ارث رسیده است و عزم ما این است که از هر طریقی این 

مشکلات و موانع را از میان برداریم.
 سید امیر حسین علوی با تاکید بر اینکه به بسیاری از 
نیروها و مدیران شهرداری برای کار در مناصبشان فرصت داده 
شد یادآور شد: با تغییراتی که انجام شد، دیدیم که خطوط 
یک و دو کارخانه کود آلی نه تنها از آن وضعیت رکود درآمده 
بلکه هم اینک به شکل دو شیفت در حال پردازش زباله و 

پسماند است.
وی انتخابات شهرداری را مبتنی بر نیازهای روز مدیریتی 
خواند و اظهار داشت: در گذشته شخصا روند ساخت سوله ها 
را دنبال میکردم اما این کار هم اینک توسط نیروهای 

متخصص کودالی در حال پیگیری است.
شهردار رشت از تلاش شش ماهه شهرداری رشت برای 
تملک اراضی سپیدرود و رینگ ۹۰ متری سخن گفت و ابراز 
داشت: منطقه پنج جزو مناطقی از شهر رشت محسوب 
می شود که پروژه های مهمی در آن در حال اجراست و این 

برای شهرداری از اهمیت بسیار بالایی برخوردار است.
علوی تعیین میزان دقیق بودجه و اعتبار برای برخی از 
پروژه ها مانند پروژه رینگ ۹۰ متری را غیر ممکن دانست و 
گفت: شهرداری نمی تواند تمام بودجه خود را به یک پروژه 
اختصاص دهد و باید اعتبارات را بین پروژه ها و طرحها تقسیم 

و مدیریت کند.
وی اذعان کرد: پروژه سعدی به سرگل از جمله پروژه های 
مهم شهرداری است و در مسیر آن بیش از ۹۸ ملک وجود 
دارد و از آنجا که شهرداری قادر به خرید همه املاک نیست 

اعلام کردیم که تنها ۳۳ ملک در مسیر را خریداری میکنیم 
شهردار رشت برآورد شهرداری رشت برای اتمام پروژه 
رینگ ۹۰ متری را با قیمتهای روز ۸۰۰ میلیارد تومان اعلام 
کرد و گفت: ماشین  آلات شهرداری رشت در این پروژه بی 
وقفه در حال فعالیتند تا بازگشایی انجام گیرد. از طرفی 
شهرداری بخشی از تامین مالی این حوزه را انجام خواهد داد، 
بنابراین دو گروه سرمایه گذار برای این پروژه دعوت شده اند تا 

در این پروژه مشارکت نمایند. 
علوی با بیان اینکه شهرداری در بحث پروژه تالاب عینک 
با شرکت آب منطقه ای گیلان مذاکرات زیادی انجام داد، 
اذعان کرد: شهرداری درصدد است در قالب طرحهای شهری 
پروژه  اجرا می کند، بنابراین با پرداخت اجاره موافقت نکرد زیرا 

این طرح یک طرح عمومی برای شهروندان است.
وی اضافه کرد: در مورد تالاب عینک مذاکراتی را با دستگاه 
قضایی انجام دادیم و قرار شد تا شهرداری کار لایروبی تالاب 
را انجام دهد و از سویی مناقصه انتخاب پیمانکار هم برگزار 
شده و طبق برآوردهای به عمل آمده لایروبی تنها یک پهنه 
از تالاب برای شهرداری ۸ میلیارد تومان هزینه خواهد داشت.

شهردار رشت از برنامه جامع شهرداری برای آسفالت معابر 
سطح شهر  و جذب قیر از مجاری مختلف خبر داد و اضافه کرد: 
شهرداری رشت یک بضاعت فنی در مجموعه خود دارد که 
هیچ وقت ایده آل نبوده است به همین خاطر امسال کارها را 
به سه بخش تقسیم بندی کردیم و قرار شد معابر اصلی توسط 
سازمان عمران و معابر فرعی و کوچه ها توسط مناطق آسفالت 

شوند.
علوی در ادامه رفع گلوگاه های ترافیکی توسط مشاوران و 
حل آن ها حسب ظرفیتهای قانونی را هدف دیگر شهرداری 
رشت ذکر کرد و اظهار داشت: سرعت انجام این کار زیاد نیست 
از طرفی موضوع ترافیکی موضوعی چند وجهی محسوب 
می شود، بنابراین حوزه مطالعات شهرداری از حداکثر توان 
خود در این راه استفاده می کند و حتی قرار شده برای رفع 

ترافیک گلوگاه های شهری مشاوران منطقه ای اخذ شود.
 

وی با تاکید بر اینکه حوزه مطالعات شهرداری باید معادل 
هزار میلیارد تومان پروژه را به مناقصه بگذارد، تصریح کرد : 
در هفته ای که گذشت ۳۰۰ میلیارد تومان بازگشایی پاکتهای 
مناقصه داشتیم که در حوزه پروژه سوله کودآلی، بهسازی 
سراوان، آسفالت، پارک لاکان و دهها پروژه خرد و کلان دیگر 

انجام گرفت. 
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  درحال حاضر با افزایش قیمت کالاهای اساسی رو به 
رو بوده ایم از طرفی این افزایش قیمت ها باعث شده بود تا 

سفره های مردم کوچک شود.
مونا ربیعیان/ در این میان دهک های کم درآمد در حال 
نابوده بوده اند و این هم به دلیل این است که با مشکلات 
تقسیم ثروت در جامعه باعث شده ایم عده ای ثروتمند  و 
ثروتمندتر شوند وعده ای فقیر و فقیر تر با این اوصاف دهک 
متوسط در حال نابودی است و اگر فکر ی به حال روز نکنیم 
باید انتظار این را داشته باشیم تا کشور به دو دهک فقیر و 
ثروتمند تقسیم می شوند و به مرور زمان جنگ طبقاتی 
رخ خواهد بنابراین دولت سیزدهم باید به فکر تقویت دهک 

های متوسط باشد.
   اگر نظام کلیدی اصلاح نشود دهک های کم 

درآمد نابود خواهند شد
وحید شقاقی شهری، کارشناس اقتصادی درخصوص 
اینکه دهک متوسط در حال نابودی است به خبرنگار ما 
گفت: در اقتصاد ایران سه نظام کلیدی )مالیاتی، بانکی و 
یارانه ای( است سه نظامی که از اول شاهد ان بودیم و 
ثروتمندان را ثروتمندتر و فقرا را فقیر تر کرده است در این 
میان دهک های کم درآمد اوضاع وخیم تری پیدا خواهد 
کرد. وی در ادامه اظهارداشت: این سه نظام بازخوردی است 
مسولیت باز تولید ثروت ، ماموریت کاهش شکاف طبقاتی 
و حمایت از دهک های کم درآمد در هر اقتصادی را ایفا می 
کند و این سه نظام اگر کارآیی نداشته باشد به نفع رانتی ها 
هست. به طور مثال نظام مالیاتی که به نفع ثروتمندان و به 
ضرر کارگران و کارمندان تنظیم شده است، نظام بانکی نیز 
به نفع ثروتمندان و طبقه رانتی و به ضرر تولید و کسب و 
کارهای خرد است و در نهایت نظام یارانه ای که در همه 
جای دنیا برای افراد کم درآمد است اما به نفع ثروتمندان و 

طبقه برخوردار جامعه است و این سه نظام در اقتصاد ایران 
است به نفع و ثروتمندان و افراد رانتی تنظیم شده است و 
اگر بخواهیم دهک های کم درآمد در کشور دوباره جان 
بگیرد نیاز به یک اصلاحات در این نظام است نظامی که 
تاکنون با وجود نفوذی که در کشور داشته اند نگذاشتند 

این اصلاحات انجام شود.
   چرخ اقتصاد ایران به نفع رانتی ها فعلا می 

چرخد
نظام  سه  این  درخصوص  اقتصادی  کارشناس 
اظهارداشت: مالیات همه جای دنیا از ثروتمندان گرفته می 
شود و از پایه ها مالیات دریافت می شود اما در ایران کاملا 
برعکس اعمال می شود، نظام بانکی در دنیا تلاش می کند 
کسب و کارهای خرد را حمایت کند اما در ایران به دلیل 
فساد بالای اقتصاد ایران وجود دارد تسهیلات به کسب و 

کار های خرد پرداخت نمی شود و در نهایت یارانه ای که 
دهک های پردرآمد ۲۰ برابر یارانه بهره مند می شوند در 
صورتی که یارانه ها باید برای بنگاه های خرد باشد تا 
حمایتی شود برای ایجاد امنیت شغلی باشد اما در ایران 
یارانه های انرژی به جای اینکه به افراد کم درآمد داده شود 

به افراد پردرامد و خانه دار و خودرودار پرداخت می شود.
وی در بخش دیگر مصاحبه خود از نابودی دهک های 
متوسط گفت: طبقه متوسط در حال نابودی است و روزانه 
نحیف می شود و اقتصاد ایران به مرور زمان به دو طبقه 
تقسیم خواهد شد درصورتی که افتخار هر کشوری این 
است که طبقه متوسط بزرگی داشته باشد اقتصاد کشوری 
که طبقه متوسط بزرگ داشته باشد اقتصاد ایده آلی است 
اما متاسفانه قشر متوسط در حال نحیف شدن است درحال 
حاضر به دلیل مشکلاتی که در سه نظام اقتصادی وجود 

دارد طبقه متوسط دهک های سه تا هفت جامعه به سمت 
دهک های پایین تر سقوط می کند و قدرت خرید مردم 
روزانه کم و کمتر می شود در این دوران باید انتظار داشت 
که جنگ طبقاتی را شاهد باشیم جنگی بین افراد فقیر و 

مرفه جامعه.
   اگر از طبقه متوسط حمایت نشود جنگ 

طبقاتی رخ می دهد
وحید شقاقی شهری در ادامه اظهارداشت: اگر از طبقه 
متوسط جامعه حمایت نشود در آینده جنگ طبقاتی بین 
دهک های کم درآمد و مرفه ایجاد می شود اگر اصلاحات 
ساختاری در سه نظام باز تولید انجام شود این جنگ در 
دولت سیزدهم رخ خواهد داد. وی در بخش دیگر از مصاحبه 
خود از طبقه رانتی و مقابله با آن در دولت سیزدهم گفت: 
در دولت سیزدهم باید با طبقه رانتی و فساد در کشور مقابله 
شود و دولت سیزدهم باید یک جنگ اقتصادی داخلی 
ایجاد کند و طبقه رانتی را نابود کند اما این ها بستگی به 
نفوذ افراد رانتی در کشور دارد چرا که این افراد ذی نفوذ های 
دارند اگر دولت سیزدهم بتواند اصلاحات ساختار سه نظام 
را ایجاد کند و طبقه متوسط را از نحیف شدن نجات دهد 

می توان امیدوار بود به موتور اقتصادی راه افتادن.
زور ١۵ میلیون ثروتمند به ۷۰ میلیون نفر 

میرسد
این کارشناس اقتصادی در ادامه از جنگ تمام عیار 
طبقه رانتی ها گفت: اگر دولت سیزدهم به دنبال بازنگری 
باشد جنگ تمام عیاری بین ذی نفعان و ارکان دولت شکل 
خواهد گرفت اگر چنین اتفاقی رخ ندهد و اصلاحات 
صورت نگیرد ۱۵ میلیون ثروتمند؛ ۷۰ میلیون نفر را له 
خواهند کرد باید دید دولت سیزدهم چه افکاری را پیش 

خواهد رفت.

در یک سال گذشته که طرح نهضت ملی مسکن درگیر چالش هایی 
همچون جا خالی دادن برخی بانکها از پرداخت وام، عدم تامین آورده 
متقاضیان و مقاومت دستگاه های دولتی در اختصاص زمین های خود به 
این پروژه بوده، نرخ تورم سالیانه نهاده های ساختمانی به ۵۵ درصد رسیده 
و این در حالی است که از یک میلیون واحد هدف گذاری شده فقط به ۹۱ 

هزار واحد وام پرداخت شده است.
تورم مصالح ساختمانی به ۵۵ درصد و تورم عمومی به ۵۲ درصد رسید. 
بر اساس اعلام مرکز آمار، شاخص قیمت نهاده های ساختمانی شهر تهران 
در چهار فصل منتهی به زمستان ۱۴۰۰ )تورم سالیانه( به رقم ۵۵.۳ درصد 
و تغییر قیمت نهاده ها نسبت به فصل مشابه سال قبل )تورم نقطه به نقطه( 

۳۵.۵ درصد بوده است.
روز گذشته نیز مرکز آمار تورم خردادماه ۱۴۰۱ را ۵۲.۵ درصد اعلام 
کرد. نزدیکی دو شاخص تورم مصالح ساختمانی با رشد قیمت دیگر کالاها 
تبعیت نسبی نرخ نهاده های ساختمانی از تورم عمومی را نشان می دهد. 
در واقع ادامه روند افزایش تورم می تواند عاملی بازدارنده در تولید و عرضه 

مسکن در هر دو بخش خصوصی و دولتی باشد.
وزارت راه و شهرسازی دولت سیزدهم وعده داده تا به پشتوانه قانون 
جهش تولید و تامین مسکن، چهار میلیون واحد مسکونی را طی چهار 
سال احداث کند. بنا به گفته مسئولان دولتی تا کنون برای بیش از یک 

میلیون و ۲۰۰ هزار واحد پروانه صادر شده که عمده این تعداد در نیمه دوم 
سال گذشته محقق شده است. این نشان می دهد دولت در حوزه هایی 
درونی مرتبط با بخش مسکن از جمله تخفیفات عوارض ساختمانی و 
خدمات مهندسی که کنترل بهتری نسبت به آن دارد راه را هموار کرده اما 
به نظر می رسد کار در بعضی بخش های بیرونی مقداری گره خورده است.
با گذشت حدود ۱۰ ماه از فعالیت دولت سیزدهم و همچنین تصویب 
قانون جهش تولید و تامین مسکن ۵ میلیون و ۴۹۰ هزار نفر در طرح نهضت 

ملی مسکن ثبت نام کردند که ۳ میلیون و ۳۶۰ هزار نفر آنها شرایط اولیه 
شامل سبز بودن فرم »ج«، نداشتن سابقه مالکیت و عدم استفاده از 
تسهیلات دولتی را دارند. گفته می شود که شاید در آینده مجددا ثبت نام 
صورت گیرد. با این اوصاف، آمار به حدود چهار میلیون نفر نزدیک شده 
است. اما آنچه از اقدام متقاضیان برای واریز آورده اولیه و ارایه تسهیلات 

بانکی دیده می شود چندان با اهداف پروژه همخوانی ندارد.
بنا به گفته محمود شایان - مدیرعامل بانک مسکن تا کنون ۵۰۷ هزار 
نفر در بانک مسکن برای واحدهای نهضت ملی مسکن افتتاح حساب 
کرده اند که حدود ۲۹۰ هزار نفر برای انعقاد قرارداد و دریافت تسهیلات به 
بانک مسکن معرفی شده اند. با ۹۱ هزار نفر نیز عقد قرارداد شده و در واقع 
قسطهای اول تسهیلات را دریافت کرده اند. به طور کلی میزان تسهیلات 
این قراردادها ۳۱ هزار میلیارد تومان است که احتمالا با توجه به اینکه هنوز 

پروژه ها تمام نشده بخش قابل توجهی از این رقم تخصیص نیافته است.
منابعی که تاکنون به طرح نهضت ملی مسکن اختصاص یافته تماما از 
طرف بانک مسکن بوده است؛ در حالی که ۲۶ بانک و موسسه اعتباری 
موظف به پرداخت تسهیلات طرح نهضت ملی مسکن به میزان سالیانه 
۳۶۰ هزار میلیارد تومان هستند. حتی اگر تمامی ۳۱ هزار میلیارد تومان 
تکلیفی بانک مسکن نیز در سال جاری محقق شود، تنها ۱۰ درصد اهداف، 

شکل اجرایی به خود گرفته است.

وزیر راه و شهرسازی اعلام کرد که بخشی از پروژه های نهضت ملی مسکن تا ۲۲ بهمن ١۴۰١ افتتاح و بخشی هم تا پایان سال به بهره برداری می رسد.
رستم قاسمی ـ وزیر راه و شهرسازی طی سفر به استان خراسان شمالی  و در آیین کلنگ زنی پروژه ۳۳۶ واحدی امام رضا )ع( شهر اسفراین با اشاره 
به عملیات اجرایی پروژه های نهضت ملی مسکن ابراز امیدواری کرد بخشی از پروژه های نهضت ملی مسکن تا ۲۲ بهمن ١۴۰١ افتتاح شود و بخشی هم تا 
پایان سال افتتاح خواهد شد. طبق اعلام مسئولان مسئولان وزارت راه و شهرسازی تا کنون حدود ۴۰ هزار واحد در قالب اقدام ملی مسکن و نهضت ملی 
مسکن افتتاح شده است. از طرف دیگر بنیاد مسکن اعلام کرده که تعدادی از واحدهای نهضت ملی مسکن که تحت مسئولیت بنیاد قرار دارد در خرداد 
و تیرماه امسال به بهره برداری می رساند. بنابراین گزارش دولت سیزدهم بر اساس قانون جهش تولید و تامین مسکن مصوب ١۷ مرداد سال ١۴۰۰ ساخت 
چهار میلیون واحد مسکونی طی چهار سال را در برنامه خود گنجانده است. حدود ۵.۴ میلیون نفر برای این طرح نام نویسی کرده اند که ۳.۶ میلیون نفر 
تایید شده اند. تاکنون ۵۰۷ هزار نفر در بانک مسکن برای واحدهای نهضت ملی مسکن افتتاح حساب کرده و ۲۹۰ هزار نفر برای انعقاد قرارداد و دریافت 

تسهیلات به بانک مسکن معرفی شده اند. با ۹١ هزار نفر نیز عقد قرارداد شده و در واقع قسطهای اول تسهیلات را دریافت کرده اند.

ایجاد ۶۵ هزار شغل با ۵ 
هزار میلیارد تومان اعتبار

مدیر عامل صندوق کارآفرینی امید گفت که 
در سال گذشته در صندوق، تقریباً پنج هزار 
طرح ها  از  حمایت  برای  را  تومان  میلیارد 
سرمایه گذاری کرده و نزدیک به ۶۵ هزار شغل با 

این میزان اعتبار ایجاد شده است.
مدیرعامل صندوق   - رضایی  اله  نعمت 
کارآفرینی امید - ، با بیان اینکه فعالیت های 
اقتصادی با هم متفاوت هستند گفت: مقیاس 
فعالیت های اقتصادی با هم فرق می کند؛ در 
مناطق مختلف کشور متناسب با سرمایه اولیه 
مورد نیاز اعتبار متفاوتی نیاز است؛ اما آنچه که در 
سال گذشته ما در صندوق کارآفرینی امید تجربه 
کردیم، تقریباً پنج هزار میلیارد تومان را برای 
حمایت از طرح ها سرمایه گذاری کردیم و نزدیک 
به ۶۵ هزار شغل با ۵ هزار میلیارد تومان اعتبار 

ایجاد شده است.
وی با بیان اینکه ۸۰ میلیون تومان سرانه 
سرمایه گذاری برای ایجاد طرح ها در نظر گرفته 
شده است تاکید کرد: طرح های خردی هم وجود 
داشت که به عنوان طرح های معیشت محور 
حداقل با ۲۰ تا ۳۰ میلیون تومان اعتبار انجام شد 
و البته طرح هایی هم از ۲۵۰ میلیون تومان به بالاتر 

نیاز به تامین اعتبار داشت.
مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید با اشاره به 
نرخ تورم گفت: طبیعتاً در بحث سرمایه گذاری 
برای ایجاد یک اشتغال خصوصاً اشتغال پایدار باید 
نرخ تورم را هم مد نظر قرار دهید؛  متوسط 
این موضوع در صندوق  برای  هزینه ای که 
کارآفرینی تجربه آن را داشتیم، از حدود ۱۰۰ 
میلیون تومان تا ۲۵۰ میلیون تومان اعتبار مورد 
نیاز است. او ادامه داد: در حالی که نرخ تورم در 
ماه های اخیر با افزایش مواجه شده است؛ باید 
منتظر ماند و دید که دولت چه برنامه ای برای 
حمایت از مشاغل خانگی و یا فعالیت های 

اقتصادی زود بازده خواهد داشت.

مرکز آمار ایران خبر داد؛
نرخ تورم سالانه 

خردادماه ۳۹.۴ درصد 
شد

برای  خردادماه ۱۴۰۱  سالانه  تورم  نرخ 
خانوارهای کشور به ۳۹.۴ درصد رسیده که نسبت 
به همین اطلاع در ماه قبل، ۰.۷ واحد درصد 
افزایش نشان می دهد. نرخ تورم نقطه ای درصد 
تغییر عدد شاخص قیمت نسبت به ماه مشابه سال 
قبل است. این شاخص در خردادماه امسال ۵۲.۵ 
درصد بود یعنی خانوارهای کشور به طور میانگین 
۵۲.۵ درصد بیشتر از خرداد سال گذشته برای 
خرید یک »مجموعه کالاها و خدمات یکسان« 

هزینه کرده اند.
نرخ تورم نقطه ای خرداد ماه ۱۴۰۱ در مقایسه 

با ماه قبل ۱۳.۲ واحد درصد افزایش یافته است.
نرخ تورم نقطه ای گروه عمده »خوراکی ها، 
آشامیدنی ها و دخانیات« با افزایش ۳۲.۲ واحد 
به ۸۱.۶ درصد و گروه »کالاهای  درصدی 
غیرخوراکی و خدمات« با افزایش ۲.۸ واحد 

درصدی به ۳۶.۸ درصد رسیده است.
این در حالی است که نرخ تورم نقطه ای برای 
خانوارهای شهری ۵۱.۴ درصد است که نسبت به 

ماه قبل ۱۲.۲ واحد درصد افزایش داشته است.
همچنین این نرخ برای خانوارهای روستایی 
۵۸.۲ درصد بوده که نسبت به ماه قبل ۱۸.۱ واحد 

درصد افزایش داشته است.
نرخ تورم ماهانه خردادماه ۱۲.۲ درصد شد

نرخ تورم ماهانه درصد تغییر عدد شاخص 
قیمت، نسبت به ماه قبل است. نرخ تورم ماهانه 
خرداد ۱۴۰۱ به ۱۲.۲ درصد رسیده که در 
مقایسه با همین اطلاع در ماه قبل، ۸.۷ واحد 

درصد افزایش داشته است. 
تورم ماهانه برای گروه های عمده »خوراکی ها، 
آشامیدنی ها و دخانیات« و »کالاهای غیرخوراکی 
و خدمات« به ترتیب ۲۵.۴ درصد و ۴.۴ درصد 
بوده است. این در حالی است که نرخ تورم ماهانه 
برای خانوارهای شهری ۱۱.۵ درصد است که 
نسبت به ماه قبل ۷.۸ واحد درصد افزایش داشته 
است. هم چنین این نرخ برای خانوارهای روستایی 
۱۵.۸ درصد بوده که نسبت به ماه قبل ۱۳.۰ واحد 

درصد افزایش داشته است.
نرخ تورم سالیانه بیانگر تغییر میانگین اعداد 
شاخص قیمت در یک سال منتهی به ماه جاری، 
نسبت به دوره مشابه قبل از آن است. نرخ تورم 
سالانه خرداد ماه ۱۴۰۱ برای خانوارهای کشور به 
۳۹.۴ درصد رسیده که نسبت به همین اطلاع در 
ماه قبل، ۰.۷ واحد درصد افزایش نشان می دهد.

هم چنین نرخ تورم سالانه برای خانوارهای 
شهری و روستایی به ترتیب ۳۸.۹ درصد و ۴۱.۸ 
درصد است که برای خانوارهای شهری ۰.۶ واحد 
درصد افزایش و برای خانوارهای روستایی ۱.۰ 

واحد درصد افزایش داشته است.
در گروه عمده »خوراکی ها، آشامیدنی ها و 
دخانیات« بیشترین افزایش قیمت نسبت به ماه 
قبل مربوط به گروه »روغن و چربی ها« )روغن 
نباتی جامد و روغن مایع(، گروه »لبنیات و تخم 
مرغ« )انواع شیر، ماست، پنیر و تخم مرغ( و گروه 
»گوشت قرمز و گوشت ماکیان« )مرغ ماشینی، 

سوسیس و کالباس( است.

دسترسی برخط 
شرکت های بیمه تکمیلی 

به نسخ الکترونیکی
معاون اداره کل درمان غیرمستقیم سازمان 
تأمیـن اجتماعـی گفت: نـرم افزارهای واسـط 
نسـخه نویسـی به بیمه های تکمیلی ارائه شده 
و بیمه هـای تکمیلـی مسـتقیماً از طریـق نرم 
افزارهـای واسـط قـادر بـه رویت نسـخ تجویز 

شده هستند.
فرهـاد خدایـی معـاون اداره کل درمان غیر 
مسـتقیم سـازمان تأمین اجتماعـی در برنامه 
»صبـح و گفتگـو« رادیـو گفتگو اظهارکـرد: از 
ابتدای شـروع طرح نسـخه الکترونیک ارتباط 
بیـن بیمه هـای پایـه و بیمه هـای تکمیلـی 

مدنظر بود. 
وی افـزود: ایـن ارتبـاط تا سـال گذشـته از 
طریـق بیمـه مرکزی انجـام می شـد اما تغییر 

یک سیاست کوچک کار را راحت تر کرد. 
معـاون اداره کل درمـان غیـر مسـتقیم 
سـازمان تأمیـن اجتماعـی در توضیح بیشـتر 
گفـت: نـرم افزارهای واسـط نسخه نویسـی به 
بیمه هـای تکمیلـی ارائـه شـده و بیمه هـای 
تکمیلی مستقیماً از طریق نرم افزارهای واسط 
قادر به رویت نسـخ تجویز شـده و داده شـده از 
سـوی داروخانه هـا و مراکـز پاراکلینیـک بـه 

بیماران هستند. 
خدایـی بـا بیـان اینکـه میـزان ارتبـاط 
بیمه هـای تکمیلـی بـا نـرم افزارهـای واسـط 
متفاوت اسـت افـزود: کلیه شـرکت های بیمه 
تکمیلـی بـه ایـن نرم افـزار متصل هسـتند اما 
میزان دریافت نسـخ آن ها متفاوت است ضمن 
اینکـه برخـی از آن هـا بـه ویـژه دو بیمه گـر 
تکمیلـی بـزرگ در ایـن حـوزه فعال تـر عمل 
می کنند.  این مقام مسـئول خاطرنشـان کرد: 
از ابتـدای سـال تاکنـون بیـش از سـه میلیون 
نسـخه از طریـق نـرم افزارهـا بـه بیمه هـای 
تکمیلی منتقل شـده و این نشـان می دهد که 
حتـی اگر برخـی بیمه های تکمیلـی هم هنوز 
کامـل متصـل نشـدند و نتوانسـتند از نرم افزار 
اسـتفاده کننـد امـا این رونـد رو به رشـد بوده و 
بـه تدریـج نسـخه ها از سیسـتم های مکانیزه 
دریافـت می شـوند.  وی بـا اشـاره بـه اینکه این 
سیسـتم بر خط اسـت و هیچ تعلل و فاصله ای 
بیـن تجویـز نسـخه و رویـت آن توسـط 
شـرکت های تکمیلـی و داروخانه هـا وجـود 
نـدارد تأکیدکـرد: شـرکت های بیمه تکمیلی 

باید با این نرم افزارها ارتباط برقرار کنند. 
خدایـی یادآورشـد: طبق تبصـره ۱۷ قانون 
بودجـه سـال جـاری، سـازمان های بیمه گـر و 
شـرکت های بیمه تکمیلی بعد از گذشـت سه 
مـاه از ابـلاغ قانون، باید نسـبت بـه تکمیل این 
پـروژه اقـدام کننـد و بنابرایـن نیازی بـه قانون 

نداریم و مدت آن هم تعیین شده است.

نشست اقتصاددانان 
با محسن رضایی و 

احسان خاندوزی
جمعـی از اقتصاددانـان مطـرح کشـور در 
نشسـتی بـا حضـور معـاون اقتصـادی رئیس 
جمهـور و وزیر اقتصـاد راهکارهای مهـار تورم، 
رشـد اقتصـادی و حـل چالـش هـای اقتصـاد 

کشور را مورد بررسی و تبادل نظر قرار دادند.
در نشسـت اقتصاددانـان بـا وزیـر اقتصاد و 
معاون اقتصادی رئیس جمهور، ضمن بررسـی 
چالـش هـای کنونـی اقتصـاد از جملـه تـورم، 
عدم تعـادل هـای مختلـف از جملـه در بخش 
مالـی و بودجـه و اقتصـاد خانـوار، راهکارهـای 
بهبـود وضعیت اقتصاد کشـور مورد بررسـی و 

تبادل نظر قرار گرفت.
در این نشسـت تخصصی که در سالن جهاد 
اقتصـادی وزارت امور اقتصـادی  و دارایی برگزار 
شـد، محسـن رضایی معاون اقتصـادی رئیس 
جمهـور،  خانـدوزی وزیـر امـور اقتصـادی و 
دارایـی،  سـبحانیان معـاون سیاسـتگذاری 
اقتصادی وزارت اقتصاد و جمعی از اقتصاددانان 

و اساتید مطرح اقتصاد کشور حضور داشتند.
آقایـان داوود دانـش جعفـری، مصباحـی 
مقـدم،  شـاپور محمـدی، ال اسـحاق ، عبـده 
تبریزی، نصیری اقدم، شقاقی، صالحی، شریف 
زاده ، عزتی ، صادقی شـاهدانی ، محمد قاسمی 
، تیمـور رحمانـی و سـید کمـال سـید علـی و 
از جملـه  کیانـی  مینـو  خانـم  همچنیـن 
اقتصاددانـان حاضـر در این نشسـت بودند که 
هـر یک بـه ارایه دیدگاه ها و تحلیـل های خود 
در زمینـه مسـائل مختلف اقتصـادی در حوزه 
هـای سیاسـتهای پولـی، نـرخ سـود بانکـی، 
سیاسـتهای مالیاتی، حـذف ارز ترجیحی، نرخ 
تـورم و نقدینگی پرداختـه و راهکارهایی برای 
حـل برخـی از چالش هـای موجـود در اقتصاد 
کشـور ارائه کردند. مولد سـازی امـوال و دارایی 
های مازاد دولت و شـرکت های دولتی، تسـریع 
در اتمـام پـروژه هـای نیمـه تمـام در کشـور، 
مدیریـت نقدینگـی و اعمـال سیاسـت هـای 
پولـی، مالـی و بودجـه ای  متناسـب با شـرایط 
کنونـی اقتصـاد به منظـور مهار تـورم از جمله 
محورهایـی بود که حاضرین در این نشسـت بر 

اجرای آن تأکید کردند.

وزیر راه و شهرسازی خبر داد: افتتاح نهضت ملی مسکن در دهه فجر

گفت و گوی وحید شقاقی شهری، کارشناس اقتصادی با  روزنامه مملکت: 

جنگ طبقاتی
زور ۱۵ میلیون ثروتمند به ۷۰ میلیون نفر میرسد

اگر نظام کلیدی اصلاح نشود دهک های کم درآمد نابود خواهند شد

تورم ۵۵ درصدی مصالح در تعقیب نهضت ملی مسکن

دریچهنگـــــــــاه صنعت و خودرو

رئیس سازمان برنامه و بودجه:

رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: در همان 
مرداد ماه سال ۱۴۰۰ دولت با بدهی ناشی از 
استقراض ۵۴ هزار میلیارد تومانی دولت قبل از بانک 
مرکزی، برداشت بیش از ۶۰ میلیارد دلاری از صندوق 
توسعه ملی و بدهی به سیستم بانکی و بدهی به تأمین 
اجتماعی مواجه گردید. دکتر سیدمسعود میرکاظمی 
معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان برنامه و بودجه، 
در سفر به شهر مقدس قم و در دیدار با آیات عظام 
مکارم شیرازی، نوری همدانی و سبحانی، مطالبی را 
درباره وضعیت اقتصادی کشور ارائه کرد. وی در این 
دیدارها بیان کرد: کشور در وضعیت خوبی به این 
دولت تحویل داده نشد، گستردگی کرونا که روزانه 
جان بیش از ۶۰۰ نفر از هموطنان را می گرفت و 
برخلاف دولت قبل که اذعان می داشت به دلیل اف 
ای تی اف )FATF( واکسن به ما نمی فروشند، به 
میزان کافی واکسن تهیه و به لطف خدا این بیماری 
منحوس مهار گردید. معاون رئیس جمهور ادامه داد: 
مشکل دیگر بروز خشکسالی و تنش آبی است که 
تقریبا برای رفع آن در ۳۱ استان کشور با عقب ماندگی 

روبرو هستیم. از طرف دیگر خشکسالی باعث کاهش 
تولید داخلی محصولات کشاورزی از جمله گندم 
گردیده بود و با   قیمت های جهانی برخی کالاها ۲ تا 
۳ برابر نسبت به سال ۱۳۹۹ افزایش   یافتند. به گفته 
وی، از طرفی دولت قبلی ذخایر کالاهای اساسی و 
نهاده های دامی را مصرف و از ۸ میلیارد دلار اعتبار 
ارزی در بودجه که برای خرید این اقلام در نظر گرفته 
شده بود مبلغ ۶/۵ میلیارد دلار آن مصرف کرده بود. 
میرکاظمی با اعلام اینکه کشور با بدهی های سنگین 
به دولت سیزدهم تحویل شد، افزود: در همان مرداد 
ماه سال ۱۴۰۰ دولت با با بدهی ناشی از استقراض 
۵۴ هزار میلیارد تومانی دولت قبل از بانک مرکزی، 
برداشت بیش از ۶۰ میلیارد دلاری از صندوق توسعه 
ملی و بدهی به سیستم بانکی و بدهی به تأمین 
اجتماعی مواجه گردید. همین طور در مرداد ماه مانده 
اصل و سود اوراق که در سنوات قبل منتشر شده و 
وجوه آن مصرف گردیده بود بالغ بر ۵۳۰ هزار میلیارد 
تومان می شد و تا پایان سال ۱۴۰۴ این حجم تعهد 

برای دولت سیزدهم ایجاد شده است. 

استقراض ۵۴ هزار میلیاردی از بانک مرکزی و بدهی ۶۰ میلیارد 
دلاری به صندوق توسعه ملی به دولت سیزدهم رسید

معاون وزیر کار می گوید: باوجود آنکه ۵۰۰ هزار 
فرصت شغلی در صنعت آی تی ایجاد شده ولی برای 

آن نیروی متخصص و ماهر تربیت نشده است.
دنیای کامپیوتر و فناوری اطلاعات در تمام وجوه 
زندگی مدرن نفوذ کرده و به جزء لاینفک زندگی 
انسانها تبدیل شده است؛ به نحوی که تمام امور 
زندگی افراد از رانندگی خودرو، تشخیص بیماری تا 
به آی تی گره خورده است. درحال حاضر رشته آی 
تی به عنوان یکی از رشته های اشتغالزا در کشور به 
شمار می رود که دارای سرعت اشتغال بالایی است.

در دوران کرونا که امکان فعالیت بسیاری از کسب 
و کار وجود نداشت بیشتر مشاغل در بستر اینترنت و 
از طریق فضای مجازی توانستند فعالیت خود را ادامه 
دهند. با وجود آنکه آی تی از جمله رشته های دارای 
بازار کار است اما در ایران به عنوان رشته بیکار شناخته 
می شود چرا که بخش اعظمی از فارغ التحصیلان 
این رشته از مهارتهای مورد نیاز بازار کار برخوردار 
نیستند. غلامحسین حسینی نیا  ـمعاون وزیر کار و 
رئیس سازمان آموزش فنی و حرفه ای  ـمی گوید:در 
حال حاضر در صنعت IT نزدیک ۵۰۰ هزار فرصت 

شغلی وجود دارد اما نیروی ماهر و متخصص لازم در 
این زمینه به این اندازه تربیت نشده است.

او می گوید: برای مدیریت این شرایط طرحی 
نمادین با عنوان »نخلستان« تهیه شده که هدف آن 
اشتغالزایی برای فارغ التحصیلانی است که رشته آن ها 
مورد تقاضای بازار نیست. به گفته معاون وزیر کار، 
تعداد نیروی جوان و تحصیلکرده کشور چیزی حدود 
جمعیت کشورهای حوزه خلیج فارس است که برای 
ساماندهی و حضور آنها در عرصه فناوری و تکنولوژی 
تفاهم نامه هایی بین دانشگاهها، سازمان و نهادهای 
دولتی منعقد شده است. رئیس سازمان آموزش فنی 
وحرفه ای می گوید: در زمینه آی تی که مخصوص 
جوانان تحصیلکرده است بیش از ۵۰ نوع شغل 
شناسایی شده که فرد  آموزش دیده با ۱۰ میلیون 
تومان سرمایه گذاری، می تواند درآمد داشته باشد و 

حتی درآمد دلاری کسب کند.
)IT( جزو مشاغل  فناوری اطلاعات  بخش 
خدماتی است که ظرفیت ایجاد اشتغال پایدار را دارد 
و با توجه به هزینه اندک برای راه اندازی، جزو مشاغل 

مهارت محور کم سرمایه بر به شمار می رود.

۵۰۰ هزار شغل IT در انتظار نیروی ماهر و متخصص
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بیش از ۲۰ خبرنگاری که دعوت سازمان حفاظت 
محیط زیست برای بازدید از پروژه های احیای دریاچه 
ارومیه را پذیرفته بودند هیچگاه فکر نمی کردند که 
ماموریتشان با اتوبوس غیراستاندارد و رایگانی که 
میزبانشان از کارخانه سیمان تهیه کرده بود، در پیچ یکی 
از جاده های فرعی شهرستان نقده ناتمام بماند. امروز 

یک سال از آن روز تلخ گذشت.
به گزارش ایسنا، بیش از بیست خبرنگار از رسانه های 
مختلف کشور حوالی ساعت ۶ صبح روز چهارشنبه، دوم 
تیرماه سال ۱۴۰۰ راهی فرودگاه مهرآباد تهران شدند که 
خود را به پرواز نیم ساعت بعد به مقصد ارومیه برسانند. 
پروازی که شروع ماموریتی بود که عنوان تور رسانه ای برای 
بازدید از پروژه های ستاد احیای دریاچه ارومیه برایش 
انتخاب شد و نخستین مقصدش بازدید از تونل زاب در 

شهرستان پیرانشهر بود.
و  ایمنی  خلاها  تمام  علیرغم  تونل  از  بازدید 
سهل انگاری هایی که از سوی تیم برگزارکننده وجود 
داشت، به خیر گذشت و به سلامت به پایان رسید؛ مقصد 
بعدی سد کانی سیب بود که ظاهرا زمان بازدید از آن طبق 
برنامه ریزی انجام شده پیش نرفته بود. بازدیدی که البته 
هیچ گاه انجام نشد و در میانه مسیر اتوبوس نامناسبی که 
برای انتقال خبرنگاران به این محل درنظر گرفته شده بود، 
در جاده ای نامناسب واژگون و منجر به مرگ دو خبرنگار 
ایسنا و ایرنا یعنی مهشاد کریمی و ریحانه یاسینی و مصدوم 

شدن دیگر خبرنگاران حاضر در این اتوبوس شد.
   از شوک و خشم تا وعده پیگیری

تور رسانه ای ستاد احیای دریاچه ارومیه که از ساعت 
۶:۳۰ صبح همان روز با پرواز از تهران به مقصد ارومیه آغاز 
شده بود، ۱۲ ساعت بعد و حوالی ساعت ۱۸:۳۰ به مرگ 
منتهی شد و جامعه رسانه ای کشور را در شوک فروبرد. 
شوکی که خیلی زود و با انتشار تصاویری از نحوه نشستن 

عیسی کلانتری، رییس وقت سازمان حفاظت محیط 
زیست در برابر خبرنگاران آسیب دیده در این حادثه با خشم 
نیز آمیخته شد و اظهارنظرهای بعدی او هم بر شدت این 
خشم افزود. او حدود چهار روز بعد از حواشی که با نحوه 
نشستنش ایجاد کرده بود، در مصاحبه ای مدعی شد که» 
اتوبوس انتخاب شده برای خبرنگاران برای مهمانان ویژه 
بوده و حتی اگر آقای رییس جمهوری یا معاون اول هم 
می آمد، آن را می آوردند. اتوبوس هیچ مشکلی نداشت و 
همه ضوابط فنی را داشت و چه کار می کردیم؟ خب راننده 
در سرازیری آمده و ترمزش خالی کرده است و تصادف 
اتفاقیست که افتاده است و چه مسئولیتی باید داشته 
باشیم؟« رییس وقت سازمان حفاظت محیط زیست به 
انتقادات مطرح شده درباره نحوه مواجهه و نشستنش در 
مقابل خبرنگاران بازمانده نیز واکنش نشان داده و گفته بود: 
شما  همکاران  بعضی  را  مزخرف  حرف های  »این  
درمی آورند. نحوه نشستن من مثلا چطور بود؟ نحوه 
نشستن همیشگی من، همین طور است. چه عذرخواهی؟ 

برای چه؟ چه اتفاقی افتاده که عذرخواهی کنیم؟« 
کلانتری هیچ گاه بابت آنچه که در ماموریتی با میزبانی 
سازمان تحت امرش بر سرخبرنگاران آمد عذرخواهی نکرد. 
پلیس راهور اما به عنوان متولی بررسی و مدیریت تصادفات 
نظری بر خلاف آنچه که کلانتری درباره اتوبوس و ایمنی 
آن بیان کرده بود را اعلام کرد. سرهنگ هادی امیدوار، 
فرمانده وقت پلیس راه کشور یک روز پس از این حادثه با 
تشریح تخلفات رخداده در حادثه اتوبوس خبرنگاران اعلام 
کرد که این اتوبوس فاقد صورت وضعیت و متعلق به 
کارخانه سیمان بود. او در گفت وگو با ایسنا گفته بود:» تا به 
حال آنچه که از سوی پلیس مشخص شده این است که 
راننده مسافران را بدون صورت وضعیت سوار و جابه جا 
کرده یعنی گزارشی ارائه نکرده که مسافران چه کسانی 
هستند و مسیرش تغییر کرده است. همچنین تخلف دیگر 
این راننده این بوده که از ترمز کمکی استفاده نکرده است. 
البته به نظر می رسد مسئول محلی نیز به دلیل آنکه احتمالا 
اتوبوس رایگان بوده از اتوبوس کارخانه سیمان استفاده 

کرده در صورتی که در چنین مواردی قاعده بر این است 
که مسئول محلی باید به پلیس راه و راهداری اطلاع دهد 
که مسافران اتوبوس چه کسانی هستند و اگر این موضوع 
را به ما اطلاع داده بودند حتما نسبت به انتخاب اتوبوس و 
همچنین قرار دادن یک تیم اسکورت برای این اتوبوس 
اقدام می کردیم.« فرمانده وقت پلیس راه کشور درباره 
صورت وضعیت ثبت شده از وضعیت این اتوبوس نیز گفته 
بود:» راننده این اتوبوس اعلام کرده بود که مسافرانش 
کارگران کارخانه سیمان هستند و احتمالا چون اتوبوس 
رایگان بوده صورت وضعیت را تغییر نداده است. این 
اتوبوس باید فاصله شهر تا کارخانه را طی می کرده اما در 

این ماموریت مسیر آن تغییر کرده است.«
   اعلام قصور مسئولان هماهنگی سفر در عدم 

تامین وسیله نقلیه مناسب از سوی پلیس
درپی حادثه واژگونی اتوبوس خبرنگاران و البته حادثه 
دیگری که برای اتوبوس حامل سرباز معلم ها رخ داده بود، 
سردار حسین اشتری، رییس پلیس کشور نیز دستور 

پیگیری ویژه صادر کرد. در نتیجه این دستور »کمیسیون 
عالی تصادفات« دو جلسه را برای بررسی این حادثه تشکیل 
داد و نتیجه بررسی های آن طی اطلاعیه ای اعلام شد؛ این 
کمیسیون درباره علت تامه حادثه اتوبوس در استان 
آذربایجان غربی اعلام کرد: » ۱- بی احتیاطی راننده 
اتوبوس به علت عدم توانایی در کنترل وسیله نقلیه ناشی 
از تخطی از سرعت مطمئنه در پیچ و شیب )نقص ماده 
۱۲۹ و ۱۳۰ آیین نامه راهور ( و  ۲- بی مبالاتی و قصور 
مسئولین هماهنگی سفر به علت عدم تامین وسیله نقلیه 
مناسب و آشنا نبودن راننده با شرایط راه و جغرافیای منطقه 
بدون هماهنگی با ادارات مرتبط با ایمنی ترافیک« منجر 
به وقوع این حادثه شده است. این اطلاعیه که صراحتا بر 
قصور سازمان حفاظت محیط زیست و ستاد احیای دریاچه 
ارومیه تاکید داشت، با واکنش ستاد احیای دریاچه ارومیه 
روبه رو شد و مسعود تجریشی، مجری طرح نجات این 
دریاچه اعلام کرد که » پلیس دیدگاه »خودش« را درباره 
حادثه اتوبوس خبرنگاران اعلام کرده و نظر نهایی را 

»قاضی« می دهد.«
   تاکید دوباره پلیس بر قصور سازمان حفاظت 

محیط زیست
حدود چهارماه پس از این حادثه اما رئیس پلیس 
راهنمایی و رانندگی بار دیگر بر قصور سازمان محیط 
زیست در ماجرای تصادف اتوبوس خبرنگاران و مرگ ۲ 
خبرنگار در این حادثه تاکید کرد ودر پاسخ به پرسشی 
درباره رأی نهایی پلیس در ماجرای حادثه رخ داده برای 
اتوبوس خبرنگاران گفت:  »ما در همین ماجرای اتوبوس 
خبرنگاران نیز سهم تمام دستگاه ها را مشخص کردیم و 
گزارش نهایی آن را به دستگاه قضایی ارسال کردیم. 
براساس بررسی هایی که در شورای ترافیک انجام شد، 
تخلف راننده در وقوع این تصادف محرز شد اما دیگر 

بخش ها نیز سهم داشتند.

شهردار تهران از بهره برداری ۸ ایستگاه میانی خط ۶ مترو تا پایان امسال خبرداد.
به گزارش مهر، بازدید شهردار تهران از کارگاه های عملیات عمرانی مسیر و برخی ایستگاه های 
قطعه میانی خط ۶ مترو تهران برگزار شد. در این مراسم که با حضور مدیرعامل بانک شهر و مدیرعامل 
مپنا همراه بود، شهردار تهران از نزدیک در جریان آخرین اوضاع عملیات عمرانی در ١۰ کیلومتر قطعه 
میانی خط ۶ و نیز ۴ ایستگاه در شرف بهره برداری »کارگر«، »شهدای هفتم تیر«، »میدان حضرت 
ولیعصر )عج(« و »بهار شیراز«، قرار گرفت. شهردار تهران در پایان این بازدید با تأکید بر این که تکمیل 
خط ۶ مترو از جمله اولویت های اساسی شهرداری تهران است، اظهار داشت: افتتاح ایستگاه های 

باقی مانده از خط ۶ نه تنها بهره وری این خط را به حد مورد انتظار در طراحی اولیه می رساند، بلکه به 
دلیل ایستگاه های تقاطعی، مطلوبیت استفاده از شبکه مترو را ارتقا خواهد بخشید.

زاکانی اضافه کرد: امیدواریم با همکاری دوستان در بانک شهر و توان مهندسی مجموعه مپنا با 
تأمین مالی مورد نیاز دست کم ۸ ایستگاه از ایستگاه های میانی خط ۶ تا پایان امسال به بهره برداری 

رسیده و در خدمت شهروندان قرار گیرد.
در پایان این برنامه زاکانی شهردار تهران به همراه جمعی از معاونین و مدیران ارشد مترو، از 

توانمندی های کاملاً ایرانی مجموعه مپنا در حوزه مترو بازدید کرد.

مدیرعامل سازمان انتقال خون:
اعتبارات انتقال خون 
متناسب با توسعه 

بیمارستان ها افزایش 
نیافته است

مدیرعامل سازمان انتقال خون ایران گفت: 
در طول سالیان گذشته اعتبارات انتقال خون 
متناسب با توسعه بیمارستان ها و تخت های 
بیمارستانی و همچنین توسعه دانشگاه های 

علوم پزشکی افزایش نیافته است.
مصطفی جمالی در گفت و گو با خبرنگار 
ایرنا افزود: سازمان انتقال خون تنها متولی 
تامین خون و فرآورده های خون سالم و کافی 
مورد نیاز بیمارستان ها و مراکز درمانی کشور 
است و حیف است که اعتبارات آن نسبت به 

وظایف و اهمیت آن افزایش نیافته است.
وی اعلام کرد: در بانک سلول های بنیادی 
خون ساز سازگار )hla( برای افردای که نیاز به 
پیوند سلول های بنیادی دارند در حال حاضر 
بیش از ۱۰ هزار نمونه ذخیره  داریم این درحالی 
است که افراد بسیاری نیازمند پیوند مغز و 
استخوان و سلول های بنیادی هستند که 
جانشان از این طریق نجات می یابد در صورتی 
که ما توان و ظرفیت علمی ذخیره سلول های 
بنیادی را داریم اما به دلیل کمبود اعتبارات 
نمی توانیم این نیاز را به اندازه کافی تامین 
اعتبارات  این  نباید  چرا  این  بنابر  کنیم، 

اختصاص داده شود؟.
مدیر عامل سازمان انتقال خون تاکید کرد: 
وقتی این مشکلات را در کمیسیون بهداشت و 
بسیار  آنها  کردیم،  مطرح  مجلس  درمان 
استقبال کردند و رییس این کمیسیون  اعلام 
کرد این مشکلات را به رئیس جمهور مردمی 
جناب دکتر رئیسی منتقل خواهند کرد تا 

شامل حمایت ایشان شود.
وی افزود: نکته ای که در این خصوص مطرح 
است این است که ما نتوانستیم سازمان برنامه 
و بودجه را در سالیان گذشته قانع کنیم که  تا 
این حمایت و اعتبار انجام شود و  وقتی که 
نتوانستیم این کار را انجام دهیم، راه های ارتباط 
با مجلس را در پیش گرفتیم، تا سخنان ما از 
طریق کمیسیون بهداشت و نمایندگان به 

گوش مسوولان برسد.
جمالی تصریح کرد: حیف است که سازمان 
انتقال خون با چنین وضعیت درخشانی به دلیل 
کمبود اعتبارات که رقم آن در مقایسه با بودجه 
کشوری رقم پایینی است مود توجه قرار نگیرد،   
امسال با دلار  ارز ترجیحی ۳۰۰ تا  ۴۰۰ میلیارد 
تومان اعتبار درخواست کرده ایم که بتوانیم 
تمام مشکلات را حل کنیم که اصلا این رقم، 
رقم بالایی نیست و نمی دانم چرا سازمان برنامه 

بودجه این استدل ها  را نمی پذیرد؟.

وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
مطرح کرد:

بسته های جدید برای 
ماندگاری پزشکان 
متخصص در مناطق 

محروم تعریف می شود
وزیر بهداشت در بازدید از مرکز جامع 
خدمات سلامت شهری روستایی غلامان 
ایران و  راز و جرگلان در مرز  شهرستان 
ترکمنستان اعلام کرد: بسته های جدید برای 
مناطق  در  متخصص  پزشکان  ماندگاری 

محروم تعریف می شود.
به گزارش وبدا، بهرام عین اللهی در حاشیه 
این بازدید با اشاره به برنامه های وزارت بهداشت 
برای توسعه زیرساخت های حوزه سلامت 
خراسان شمالی، گفت: خراسان شمالی را 
استانی محروم می دانیم که باید رسیدگی های 
مناطق محروم،  در  آن شود.  به  بیشتری 
بسته های جدیدی را تعریف کرده ایم که نیروی 
متخصص بیشتر و ماندگارتری حضور داشته 

باشند. 
او افزود: سقف کارانه پزشکان متخصص در 
مناطق محروم برداشته شد که این باعث انگیزه 
بیشتر برای خدمت و ماندگاری در مناطق 

محروم می شود. 
عین اللهی در این بازدید ضمن گفت وگو با 
کادر بهداشتی این مرکز و مراجعان، دستوراتی 
جهت رفع کمبودهای این مرکز بهداشتی و 

درمانی صادر کرد. 
وزیر بهداشت همچنین دستور فعالیت 
۲۴ساعته این مرکز بهداشتی و درمانی به 
منظور تسهیل در دسترسی مردم به خدمات 

را صادر کرد. 
در این مرکز علاوه بر خدمات ویزیت 
پزشک، خدمات پرستاری، مامایی، مراقبت 
سلامت، آزمایشگاه، بهداشت محیط و سلامت 

روان ارائه می شود. 
جمعیت تحت پوشش مرکز جامع خدمات 
سلامت شهری روستایی غلامان شامل دو هزار 
و ۵۰۰ نفر جمعیت شهری و ۵ هزار و ۵۰۰ نفر 

جمعیت روستایی است.

شهردار تهران خبرداد؛ بهره برداری از ۸ ایستگاه میانی خط ۶ مترو تا پایان امسال

یک سال از مرگ دردناک مهشاد و ریحانه گذشت

روایات، ابهامات و مطالبات حادثه »اتوبوس خبرنگاران«

رئیس کل دادگستری گلستان عنوان کرد:

 رئیس کل دادگستری گلستان گفت: یکی از پرونده 
های تشکیل شده در حوزه ترک فعل مدیران در 
دادستانی مرکز گلستان مربوط به قضیه احیای خلیج 

گرگان و مشکلات مربوط به جزیره آشوراده است.
حیدر آسیابی در گفتگو با خبرنگاران گلستان، با 
اشاره به اقدامات قضایی برای مقابله با ساخت و سازهای 
غیرمجاز در زیارت گرگان اظهار کرد: در حوزه امور 
اراضی از ابتدای تیر ماه سال گذشته تا ۳۰ خرداد سال 
جاری براساس تبصره دو ماده ۱۰ قانون حفظ اراضی 
زراعی و باغی، ۲۹۸ مورد قلع و قمع معادل ۱۶ هکتار 
در گلستان اجرا شده و ۶۸ مورد حکم قطعی معادل 

نزدیک به یک و نیم هکتار انجام شده است.
وی با بیان اینکه ما به قول خود در زمین خواری و 
مدیریت روستای زیارت عمل کردیم، بیان کرد: با 
اقدامات انجام شده و استقرار پست ایست و بازرسی در 
ابتدای ورودی روستای زیارت، ساخت و ساز غیرمجاز 
در این روستا به صفر رسیده است، مدیریت این مسئله 
پس از دو دهه انجام شد و ساخت و سازهای زیارت پس 
از ایجاد ایست و بازرسی و جلوگیری از انتقال مصالح به 

روستا از رونق افتاده است.
رئیس کل دادگستری استان گلستان با بیان اینکه 

هدف دستگاه قضایی از این اقدام مقابله با زمین خواری 
و جرائم رخ داده در حوزه امور اراضی است، بیان کرد: 
ساخت و ساز غیرمجاز جرم است و برخورد جدی با 
ساخت و سازهای غیرمجاز و متخلفان آن مورد تاکید 

رهبر معظم انقلاب و رئیس قوه قضاییه است.
آسیابی با بیان اینکه به همراه دادستان مرکز گلستان 
و مدیران متولی امور اراضی از منطقه زیارت بازدید ۶ 
ساعته داشتم، تاکید کرد: یکی از دلایل ساخت و 
سازهای غیرمجاز در زیارت عدم توجه متولیان اجرایی 
به ویژه در حوزه گردشگری به ظرفیت های گردشگری 

روستای زیارت است.
وی با بیان اینکه تاکنون دو جلسه رفع موانع 
گردشگری ویژه روستای زیارت در دادستانی استان 
گلستان به منظور رونق سرمایه گذاری گردشگری انجام 
شده است، یادآور شد: در حالی که زیارت در حوزه 
گردشگری از ظرفیت های بالایی برخوردار است اما در 
حوزه صنایع دستی، بوم گردی و غیره کمرنگ عمل 

کرده است.
رئیس کل دادگستری استان گلستان به آخرین 
اقدامات انجام شده در خلیج گرگان اشاره کرد و گفت: 
قبل از سفر رئیس جمهور اعتباری برای پروژه احیای 

خلیج گرگان در بین مصوبات سفر قرار نداشت که بنده 
به هیئت پیشواز سفر گفتم که این سفر بدون اعتبار مالی 
برای احیای خلیج گرگان فایده ندارد که بعدا بیش از 
۵۰۰ میلیارد تومان اعتبار در مصوبات گنجانده شد و 
رئیس جمهوری دستور آغاز به کار احیای خلیج گرگان 

در اسرع وقت را صادر کردند.
آسیابی با بیان اینکه احیای خلیج گرگان کار راحتی 
نیست و نیاز به لایروبی و بازگشایی کانال ها دارد، ابراز 
داشت: در حال حاضر قرارگاه خاتم الانبیاء با دستگاه 
های ویژه لایروبی، کار خود را در خلیج گرگان آغاز کرده، 
دستگاه قضا نخستین دستگاهی بود که در جزیره 
آشوراده برای بررسی مشکلات خلیج گرگان و جزیره 
آشوراده تشکیل جلسه داد و در آن جلسه ترک فعل 

نسبت به خلیج گرگان بر سر زبان ها افتاد.
وی با بیان اینکه عزم دولت احیای خلیج گرگان 
است و ما نیز به عنوان دستگاه قضا پیگیری های لازم 
را برای احیای این خلیج انجام خواهیم داد، تاکید کرد: 
یکی از پرونده های تشکیل شده در حوزه ترک فعل 
در دادستانی مرکز گلستان مربوط به قضیه احیای 
خلیج گرگان و مشکلات مربوط به جزیره آشوراده 

است.

پرونده ترک فعل احیای خلیج گرگان روی میز دادستانی
نوری تاکید کرد:

وزیر آموزش و پرورش خواستار متنوع سازی 
فضای های یادگیری و آشنایی دانش آموزان با 
محیط های مختلف اجتماعی و صنفی همانند؛ 
نانوایی، مسجد، محافل مذهبی، صنایع موجود در 

محلات شد.
یوسف نوری در جمع منتخبی از دانش اموزان 
فارس با اشاره به نقش هیات های مذهبی و تاثیر 
تشکل های  گفت:  اطهار)ع(،  ائمه  برای  فعالیت  
دانش آموزی با راه اندازی پویش های خلاقانه در 
راستای فرهنگ سازی و ارتقای سطح فرهنگ در 

جامعه و در بین دانش آموزان موثر باشند.
او از مسوولان تشکل ها خواست تا با ساماندهی به 
عنوان حلقه میانی نقش ایفا کنند و دانش آموزان را 
برای ایجاد موج های اجتماعی در جامعه حرکت دهند، 
زیرا این فعالیت ها نیاز امروز جامعه است و  هر کدام از 
تشکل ها پایگاهی را ایجاد کنند و در نقش یک امت، 

منشا خیر در جامعه شوند.
وزیر آموزش وپرورش با اشاره به اینکه نیاز تمدن 
نوین اسلامی، آموزش و پرورشی در تراز چنین تمدنی 
است، گفت:  برنامه ریزی و جلسات مستمر، در این 
راستا در آموزش و پرورش تشکیل شده است تا با 

اصلاح برخی رویه ها، نظام آموزش و پرورش را به 
جایگاه اصلی خود برگردانیم.

نوری ادامه داد: در دوره های گذشته می خواستیم 
صنعت را به هنرستان ها وارد کنیم، اما این کار اشتباه 
بود، کارخانه را نباید به هنرستان بیاوریم، بلکه به دنبال 
این هستیم تا تعدادی هنرستان در کنار صنایع ایجاد 
کنیم و این بستر را ایجاد کرده ایم تا نخبگان، بدون 
آزمون جذب دستگاه های اجرایی شوند و آموزش و 

پرورش باید در خط مقدم جذب نخبگان باشد.
او همچنین از دانش آموزان خواست تا با توسعه 
فضاهای یادگیری از فضای مدرسه خارج شوند و 
محیط  های مختلف اجتماعی و اصنافی مانند؛ نانوایی، 
مسجد، محافل مذهبی، صنایع موجود در محلات 

خود را ببینند و با فعالیت های اجتماعی آشنا شوند.
نوری ادامه داد: دانش آموزانی را می شناسیم که 
برای ادامه تحصیل به خارج از کشور می روند و پس از 
تکمیل تحصیلات خود، با وجود برخی سختیها و 
مشکلات به کشور باز می گردند و به ملت خود خدمت 
می کنند، همانطور که در گشته، دکتر حسابی ها هم 
برگشتند و منشا ایجاد دانشگاه و خدمات مختلف در 

کشور شدند.

لزوم آشنایی دانش آموزان با متنوع سازی فضای یادگیری

خبـــر اجتماعی

در یک سال گذشته که طرح نهضت ملی مسکن درگیر چالش هایی 
همچون جا خالی دادن برخی بانکها از پرداخت وام، عدم تامین آورده 
متقاضیان و مقاومت دستگاه های دولتی در اختصاص زمین های خود به 
این پروژه بوده، نرخ تورم سالیانه نهاده های ساختمانی به ۵۵ درصد رسیده 
و این در حالی است که از یک میلیون واحد هدف گذاری شده فقط به ۹۱ 
هزار واحد وام پرداخت شده است. به گزارش ایسنا، تورم مصالح ساختمانی 
به ۵۵ درصد و تورم عمومی به ۵۲ درصد رسید. بر اساس اعلام مرکز آمار، 
شاخص قیمت نهاده های ساختمانی شهر تهران در چهار فصل منتهی به 
زمستان ۱۴۰۰ )تورم سالیانه( به رقم ۵۵.۳ درصد و تغییر قیمت نهاده ها 
نسبت به فصل مشابه سال قبل )تورم نقطه به نقطه( ۳۵.۵ درصد بوده 
است. چند روز گذشته نیز مرکز آمار تورم خردادماه ۱۴۰۱ را ۵۲.۵ درصد 
اعلام کرد. نزدیکی دو شاخص تورم مصالح ساختمانی با رشد قیمت دیگر 
کالاها تبعیت نسبی نرخ نهاده های ساختمانی از تورم عمومی را نشان 
می دهد. در واقع ادامه روند افزایش تورم می تواند عاملی بازدارنده در تولید 

و عرضه مسکن در هر دو بخش خصوصی و دولتی باشد.
    کار روی کاغذ جلو می رود

وزارت راه و شهرسازی دولت سیزدهم وعده داده تا به پشتوانه قانون 
جهش تولید و تامین مسکن، چهار میلیون واحد مسکونی را طی چهار 
سال احداث کند. بنا به گفته مسئولان دولتی تا کنون برای بیش از یک 

میلیون و ۲۰۰ هزار واحد پروانه صادر شده که عمده این تعداد در نیمه دوم 
سال گذشته محقق شده است. این نشان می دهد دولت در حوزه هایی 
درونی مرتبط با بخش مسکن از جمله تخفیفات عوارض ساختمانی و 
خدمات مهندسی که کنترل بهتری نسبت به آن دارد راه را هموار کرده اما 
به نظر می رسد کار در بعضی بخش های بیرونی مقداری گره خورده است. 
با گذشت حدود ۱۰ ماه از فعالیت دولت سیزدهم و همچنین تصویب قانون 
جهش تولید و تامین مسکن ۵ میلیون و ۴۹۰ هزار نفر در طرح نهضت ملی 
مسکن ثبت نام کردند که ۳ میلیون و ۳۶۰ هزار نفر آنها شرایط اولیه شامل 
سبز بودن فرم »ج«، نداشتن سابقه مالکیت و عدم استفاده از تسهیلات 
دولتی را دارند. گفته می شود که شاید در آینده مجددا ثبت نام صورت 
گیرد. با این اوصاف، آمار به حدود چهار میلیون نفر نزدیک شده است. اما 
آنچه از اقدام متقاضیان برای واریز آورده اولیه و ارایه تسهیلات بانکی دیده 

می شود چندان با اهداف پروژه همخوانی ندارد.
   از ۲۶ بانک فقط یک بانک به تعهداتش عمل کرد

بنا به گفته محمود شایان - مدیرعامل بانک مسکن تا کنون ۵۰۷ هزار 
نفر در بانک مسکن برای واحدهای نهضت ملی مسکن افتتاح حساب 
کرده اند که حدود ۲۹۰ هزار نفر برای انعقاد قرارداد و دریافت تسهیلات به 
بانک مسکن معرفی شده اند. با ۹۱ هزار نفر نیز عقد قرارداد شده و در واقع 
قسطهای اول تسهیلات را دریافت کرده اند. به طور کلی میزان تسهیلات 

این قراردادها ۳۱ هزار میلیارد تومان است که احتمالا با توجه به اینکه هنوز 
پروژه ها تمام نشده بخش قابل توجهی از این رقم تخصیص نیافته است.

منابعی که تاکنون به طرح نهضت ملی مسکن اختصاص یافته تماما از 
طرف بانک مسکن بوده است؛ در حالی که ۲۶ بانک و موسسه اعتباری 
موظف به پرداخت تسهیلات طرح نهضت ملی مسکن به میزان سالیانه 
۳۶۰ هزار میلیارد تومان هستند. حتی اگر تمامی ۳۱ هزار میلیارد تومان 

تکلیفی بانک مسکن نیز در سال جاری محقق شود، تنها ۱۰ درصد اهداف، 
شکل اجرایی به خود گرفته است.

   تورم ۸۰ درصدی در بخش سیمان و بتن
تعلل متقاضیان در پرداخت آورده و تعلل بانک ها در پرداخت تسهیلات، 
پروژه نهضت ملی مسکن را با خطر رکود تورمی مواجه کرده است. طی 
همین یک سالی که برخی بانکها از زیر بار نهضت ملی مسکن شانه خالی 
کردند، قیمت مصالح ساختمانی به طور متوسط ۵۵ درصد افزایش یافته 
است؛ در حالی که تورم سالیانه بخش سیمان و بتن ۸۰ درصد، سنگ ۸۲ 

درصد و شیشه ۸۵ درصد بوده است.
رشد تعداد ساخت و ساز در کشور شاید بیشتر در آمار صدور پروانه 
ساختمانی نهضت ملی مسکن بروز و ظهور دارد؛ زیرا در شهر تهران به 
عنوان شاخص ساخت و ساز بخش خصوصی که در نهضت ملی مسکن، 
سهمیه ای به این شهر اختصاص نیافته، اوضاع ساخت و ساز چندان مناسب 
نیست. سال ۱۴۰۰ برای حدود ۵۲ هزار واحد در شهر تهران پروانه 
ساختمانی صادر شده در حالی که این رقم در سال ۱۳۹۹ حدود ۷۰ هزار 

واحد و در حالت نرمال سالهای قبل حدود ۱۵۰ هزار واحد بوده است.
در بخش تامین زمین مرغوب هم اوضاع نهضت ملی مسکن چندان 
مناسب نیست. اگرچه دولت تا کنون برای ۲ میلیون و ۸۰۰ هزار واحد 

زمین تامین کرده است.

تورم ۵۵ درصدی مصالح در تعقیب نهضت ملی مسکن



یک بازیگر تئاتر و تلویزیون گفت: متأسفانه همه ی 
کارهای حال حاضر به ویژه کارهای کودک و نوجوان، 
از نظر کیفی نسبت به سال های پیش، افت داشتند که 
این مسئله فقر فرهنگی است و باید فکر اساسی برای 

آن شود.
عباس جمشیدی فر در حاشیه بیست وهفتمین 
جشنواره بین المللی تئاتر کودک و نوجوان پیرامون 
بهترین نوع نمایش برای کودکان، اظهار کرد: اگر کودک 
بودم، حق انتخاب نداشتم. اگر من کودک داشتم 
بیشترین تلاشم این بود که بچه هایم بیشتر خیمه شب 
بازی ببینند چون هم با تئاتر عروسکی و هم با فرهنگ 
کم رنگ شده ی کشور آشنا می شوند. نوع نگاه این 
نمایش به شدت رویکرد کمدی و انتقادی دارد و 
موسیقی درونش جاری است بنابراین بچه ی من از 
کودکی یاد می گیرد که نگاهش به موسیقی، نمایش و 
کمدی چگونه باشد، چگونه راحت حرف بزند و بتواند 

نمایش آیینی ببیند.
جمشیدی  تصریح کرد: کار کردن برای کودکان به 
شدت سخت است چون ارتباط با کودک، کار راحتی 
نیست و لازم است تا هم ذات پنداری با کودک، صورت 
بگیرد تا بتوانیم مطالب را به راحتی القا کنیم و رابطه ای 

که می خواهیم، صورت بگیرد.
وی خاطرنشان کرد: نمایش کودک مستلزم این 
نیست که صرفاً کودک بود و با لحن و لهجه کودکانه کار 

کرد بلکه در ابتدا باید کودک، من را به عنوان آدم بزرگ 
با تفکر کودکانه قبول کند تا اگر پیامی در نمایش است 

به کودک منتقل شود.
این بازیگر تئاتر با اشاره به اهمیت عنصر خیال در 

کارهای کودک، مطرح کرد: کودکان به دنبال یک خیال 
پردازی هستند و تخیل از کودکی برای انسان شکل 
می گیرد. اگر این خیال پردازی را نداشته باشند در 
بزرگسالی به مشکل خواهیم خورد. وقتی کودکان با 

خیال ذهنی بازی می کنند یک سری تصاویر را خلق 
می کنند اما باید کنترل شده باشد و کسی که می تواند 
این عنصر را ایجاد کند، به راحتی می تواند با کودکان 

ارتباط بگیرد.

جمشـیدی بـا بیـان اینکه فضـای مجـازی هیچ 
ضربـه ای بـه کار کودک و نوجوان و حتی بزرگسـالان 
نخواهـد زد، توضیـح داد: فضـای مجـازی در جهـان 
همه گیـر اسـت و نمی توانیـم جلـوی آن  را بگیریـم 
چـون دنیـا، دنیـای ارتباطات مجـازی اسـت. ما باید 
کارهایـی تولید کنیم که با کیفیت باشـد. متأسـفانه 
همـه ی کارهای حـال حاضر به ویـژه کارهای کودک 
و نوجـوان، از نظـر کیفی نسـبت به سـال های پیش، 
افت داشـتند. قبلاً کانون پرورشـی فکـری کودکان و 
نوجوانـان، فعالیت هـای جذابـی داشـت امـا الان در 
مقایسـه بـا دهه گذشـته، نمایـش کودک به شـدت 
تغییـر کرده و از نظر کیفی به سـطح پایینـی آمده به 
نحـوی کـه در تهران، به اندازه انگشـتان یک دسـت، 
نمایـش کـودک خـوب داشـتیم که این مسـئله فقر 

فرهنگی است و باید فکر اساسی برای آن شود.
وی در رابطه با غیررقابتی شدن جشنواره ها توضیح 
داد: در رابطه با این مسائل، خیلی صحبت شده اما باید 
رویکرد فستیوال ها را درست کنیم و بعد ببینیم 
می توانیم فستیوال را غیررقابتی کنیم یا نه. جشنواره 
بین المللی کودک آنقدر باید سطح کیفی رو به رشدی 
داشته باشد تا من به عنوان کارگردان و بازیگر، حضور 
در جشنواره جزئی از افتخاراتم باشد. جشنواره تئاتر 
کودک برای جامعه مهم است اما اگر سطح آن پایین 

باشد غیررقابتی بودن معنایی ندارد.

عباس جمشیدی:

باید فکر اساسی برای تئاتر کودک و نوجوان شود

و  گردشگری  میراث فرهنگی،  وزیر  قائم مقام 
صنایع دستی با تاکید بر این که این وزارتخانه متولی بافت 
تاریخی است و نه فرسوده، گفت: ما با کمیسیون های 
شهرسازی و معماری شوراهای اسلامی شهرها، 
همسایه دیوار به دیواریم و در دولت مردمی آیت الله 
رئیسی باید دنبال برطرف کردن مسائل و مشکلات 
مردم باشیم. علی دارابی در دومین اجلاس مجمع 
رؤسای کمیسیون های شهرسازی و معماری شوراهای 
اسلامی کلانشهرها و مراکز استان ها، اظهار کرد: برخی 
گمان می کنند میراث فرهنگی مانع توسعه و پیشرفت 
و سازندگی است، در حالی که این گونه نیست. در ۱۶۸ 
شهر بافت تاریخی معرفی و مشخص شده و ما بر رعایت 

حفظ حریم این شهرهای تاریخی تاکید داریم.
او با بیان این که میراث فرهنگی درحالی که وظیفه 
صیانت از حریم تاریخی را دارد، دنبال توسعه است، اظهار 
کرد: درخواست من از شما این است که در استان ها 
تفاهم نامه هایی را امضا کنید. ما با شما همسایه دیوار به 
دیوار هستیم و باید با هم به مردم خدمت کنیم و از 

مشکلات مردم گره گشایی کنیم.
معاون میراث فرهنگی اضافه کرد: یکی از مشکلاتی 
که در استان ها وجود دارد، این است که بین بافت 
تاریخی و بافت فرسوده برداشت متضاد شکل می گیرد. 
ما مسؤولیت بافت تاریخی را به عهده داریم، نه بافت 

فرسوده. این دو موضوع باید از هم تفکیک شود.
دارابی ادامه داد: یکی دیگر از مسائل نیز این است که 
زیرمجموعه های ما باید آموزش ببیند. اکنون در دولت 
مردمی آیت آلله رئیسی یک فرصت مناسب برای 
خدمت به مردم به وجود آمده است و در همین حال 
مجلس و سایر دستگاه ها نیز برای خدمت گذاری به 

مردم آماده اند.

او بیان کرد: امیدواریم در دولت مردمی آیت الله 
رئیسی و در دوران وزارت مهندس ضرغامی بهترین 
همکاری را شاهد باشیم. پیشنهاد من این است که 
دبیرخانه ای در این زمینه تشکیل شود و همه ساله از 
شهردارانی که در حوزه میراث فرهنگی فعالیت خوبی 
دارند، تجلیل شود و این شهرداران به الگوهایی برای سایر 
شهرها تبدیل شوند که در عین توسعه شهر و توجه به 
مبلمان شهری به صیانت از بافت تاریخی و حریم آثار 

تاریخی شهر توجه دارند.
غلام عباس ترکی  ـمعاون حقوق عامه و پیشگیری 
 ـنیز در این نشست  از وقوع جرم دادستانی کل کشور 
گفت: همکاری دستگاه های مختلف برای صیانت و 
حفظ آثار و بناهای تاریخی بسیار مهم است و در این باره 
باید بتوانیم همکاری بین دستگاه ها را بیش از پیش 
تقویت کنیم. به عنوان مثال درباره بناها و اماکنی مثل 
بازار تهران باید به ساز و کار مشخصی بین شهرداری، 
اصناف و میراث فرهنگی برسیم، ما نیز آماده همکاری 

هستیم.

دبیر چندین دوره از جشنواره بین المللی تئاتر 
کودک و نوجوان همدان گفت: سال ها پیش، پیشنهاد 
داده شد که مدت زمان جشنواره را زیاد کنیم تا به عنوان 
یک برند بتواند منجر به جذب توریست به همدان شود 
و مانند جشنواره آوینیون عمل کند اما مسئله این است 

که چقدر زیرساخت و امکان اجرا وجود دارد.
شهرام کرمی ، از برگزاری بیست و هفتمین دوره 
این رویداد ابراز خرسندی کرد و گفت: از اینکه بلافاصله 
بعد از شرایط کرونا، این جشنواره به سرعت برنامه ریزی 
و اجرا شد، بسیار خوشحالم، زیرا این اتفاق نشان می دهد 
که هنوز جشنواره برای همه هنرمندان، مسئولان 
همدان و متولیان حوزه فرهنگ و هنر به خصوص هنر 
نمایش پویا، زنده و مهم است. وی ادامه داد: امروز 
جشنواره کودک و نوجوان همدان بیست و هفتمین 
دوره را می گذراند و این رویداد دیگر از مرحله معرفی، 
تثبیت و بلوغ عبور کرده است، در واقع جشنواره 
بین المللی تئاتر کودک و نوجوان همدان امروز، به 
عنوان یک جشنواره با تداوم است که هر ساله برنامه 
ریزی و اجرا می شود و بدیهی است که اگر جشنواره 

مهم نبود بیست و هفت دوره برگزار نمی شد.
داور بخش نمایش نوجوان در بیست و هفتمین 
جشنواره بین المللی تئاتر کودک و نوجوان تصریح کرد: 
نقش جشنواره را در تئاتر ایران و رشد تئاتر کودک و 

نوجوان نمی توان کتمان کرد و به صراحت می توان 
گفت که جشنواره بین المللی تئاتر کودک و نوجوان 
یکی از مؤثرترین رویدادهای هنری کشور محسوب 
می شود که می توانیم تأثیرگذاری آن را از جهات 

مختلف بررسی کنیم.
کرمی، جشنواره را عامل مهمی در معرفی هویت 
تئاتر کودک و نوجوان دانست و گفت: به نظرم، این 
جشنواره هویت تئاتر کودک و نوجوان را به شکل 
رسمی، معرفی می کند و به وسیله آن، ما در سطح 
بین المللی و داخلی، هویت تئاتر کودک و نوجوان را با 
برگزاری این جشنواره، به سمت ارزشمندتر شدن سوق 

می دهیم.

وی خاطرنشان کرد: این جشنواره گردهمایی بزرگ 
هنرمندان تئاتر ایران است و همه هنرمندان نیز برای 
آن ارزش قائل هستند، نکته دیگر این است که جشنواره 
تئاتر همدان دریچه بین المللی مهمی برای ارتباط ما با 
هنرمندان تئاتر کودک و نوجوان در سایر کشورها به 

شمار می رود.
داور بخش نمایش نوجوان در بیست و هفتمین 
جشنواره بین المللی تئاتر کودک و نوجوان ادامه داد: 
جشنواره تئاتر همدان، یک رویداد مردمی و پرمخاطب 
است، زیرا برخلاف برخی رویدادهای تئاتری که برای 
هنرمندان برگزار می شود، این جشنواره با مخاطب 
بیش از ۱۰۰ هزار نفری مردم، برگزار می شود و پویایی 
دارد بنابراین می توان گفت که این جشنواره، یک رویداد 
کاملاً مردمی و مؤثر است که تولیدات آن برای مخاطبان 
حائز اهمیت به شمار می رود. کرمی افزود: این جشنواره 
یک فرصت متقابل برای هنرمندان و متولیان فرهنگ 
و هنر به شمار می رود زیرا هنرمندان می توانند از این 
رویداد برای ارتقای دانش، علم، آگاهی و ارتباط بهتر 
خانواده تئاتر کودک و نوجوان استفاده کنند. ضمن 
اینکه متولیان فرهنگ و هنر نیز می توانند با استفاده از 
هنر کودک و نوجوان دریچه بزرگی را برای گسترش 
عرصه فرهنگ و هنر ایجاد کنند بنابراین من این رویداد 

را به فال نیک می گیرم.

ما مسؤولیت بافت تاریخی را داریم، نه بافت فرسوده!

فرصت جذب گردشگر برای همدان با برند شدن جشنواره تئاتر کودک

حمید گلی:
هرچیزی که در رابطه با 
بچه هاست، سطح کیفی 

و کمی پایین تری دارد
یک بازیگر تئاتر کودک و نوجوان گفت: 
هرچیزی که در رابطه با بچه هاست، سطح کیفی 
و کمی پایین تری دارد چون مدیران به گفته های 

خود باور ندارند.
حمید گلی در حاشیه بیست وهفتمین 
کودک ونوجوان  تئاتر  بین المللی  جشنواره 
همدان ، اظهار کرد: قبلاً می گفتند کودکان و 
نوجوانان،آینده سازان کشور هستند اما الان 
نمی گویند. مدیران به گفته های خود باور ندارند 
و هرچیزی که در رابطه با بچه هاست، سطح 

کیفی و کمی پایین تری دارد.
گلی ادامه داد: الان به دلیل مسائل مالی، 
تبادل گروه ها در جشنواره کاهش پیدا کرده و 
دو روز می ماند و بعد می روند بنابراین کارهای 
یکدیگر را نمی  بنند در صورتیکه بخش بنیادی 

کار جشنواره، همین تبادلات است.
وی با اشاره به اهمیت عنصر خیال در تئاتر 
کودک و نوجوان، مطرح کرد: جریان نمایش 
برپایه خیال است و نمی توانیم خیال را حذف 
کنیم اما اینکه خیال تا کجا می رود را باید 
مدیریت کرد چون استفاده از خیال، تا جایی 

مجاز است که قابل فهم باشد.
این بازیگر تئاتر کودک ونوجوان در رابطه با 
حفظ جایگاه تئاتر در میان رسانه های نوظهور، 
بیان کرد: بزرگان این کار باید جمع شوند و 
پژوهشی در رابطه با تغییرات و احوالات کودک 
و نوجوان امروز، صورت بگیرد. باید آسیب شناسی 
شود تا تئاتر جایگاه خاص خود را حفظ کند چون 
ما الان با نسلی مواجه هستیم که گفتیم به دلیل 
شیوع کرونا به مدت دو سال، خانه بمانند 

بنابراین احتیاج به ارزیابی مخاطبان داریم.
گلی با بیان اینکه اگر برگزاری این جشنواره 
صرفا برای برگزاری یک جشنواره باشد، ۲۰ الی 
۳۰ درصد به رشد کمی و کیفی تئاتر کودک و 
نوجوان، کمک می کند، توضیح داد: بنابراین باید 
بین  رقابتی  نگاه  رویکرد عوض شود. یک 
تولیدکنندگان آثار وجود دارد که درست است 
و نفس جشنواره همین بخش رقابتی آن است 
اما باید به انتقال تجربیات نیز منجر شود. همه 
باید کار همدیگر را ببینند چون ما به روابط کار 

داریم.
وی ادامه داد: مگر جشنواره چقدر هزینه 
دارد؟  اگر هزینه ای می شود بابت بچه هاست و 
آن ها می روند که بچه های دیگر را پرورش دهند.

اولین اجلاس جهانی 
گردشگری جوانان 

برگزار می شود
اولین اجلاس جهانی »گردشگری جوانان« 
سازمان جهانی گردشگری، بیش از ۱۳۰ جوان 
از ۶۰ کشور جهان را در هفته آینده به سورنتو 
ایتالیا می آورد و به آنان بستری منحصر به فرد 
برای ایفای نقش پیشرو در آینده این بخش ارائه 

می دهد.
این رویداد، اولین در نوع خود است که توسط 
سازمان جهانی گردشگری و با همکاری وزارت 
 )ENIT( گردشگری و آژانس ملی گردشگری
در ایتالیا برگزار می شود. این برنامه، جوانان بین 
۱۲ تا ۱۸ سال را با رهبرانی ازجمله سیاستمداران 
و چهره های مهم از دنیای ورزش، غذا، سرگرمی 

و نوآوری متحد می کند.
زوراب پولولیکاشویلی، دبیر کل سازمان 
»گردشگری  می گوید:  گردشگری  جهانی 
رهبران  بعدی  نسل  ورود  جوانان،  جهانی 
گردشگری را جشن می گیرد و توانمند می سازد. 
این امر با ارائه مهارت ها و دانش به جوانان برای 
متحول  کردن گردشگری نه تنها در جوامع خود 
بلکه در همه جا به ساخت یک میراث ماندگار 
کمک می کند.« این اجلاس قرار است از ۲۷ 
ژوئن تا ۳ جولای)۶ تا ۱۲ تیرماه ۱۴۰۱( برگزار 
شود که شامل ۶ دوره مسترکلاس در کنار 

دوگفتگو عصرانه خواهد بود.
ماسیمو گاراوگلیا، وزیر گردشگری ایتالیا 
افزود: دولت ایتالیا مفتخر به میزبانی اولین کنگره 
جهانی گردشگری جوانان در سورنتو شده است. 
ما مطمئن هستیم، ایده ها و پیشنهادهایی 
پدیدار خواهند شد که می توانند به دولت ها در 
مورد چگونگی بهبود پیشنهاد گردشگری 
نیازهای  جهانی و نزدیک تر کردن آنها به 

گردشگران جدید، مشاوره دهند.
الساندرا پریانته، مدیر کمیسیون منطقه ای 
اروپایی سازمان جهانی گردشگری سازمان ملل 
متحد اظهار کرد که گردشگری فرصت هایی را 
به جوانان می دهد و جوانان نیز به گردشگری 
و  قوی تر  که  می دهند  را  فرصت  این 
انعطاف پذیرتر شوند. این اجلاس با تاکید بر 
نقش این بخش در دستیابی به دستور کار ۲۰۳۰ 
 )SDGs( سازمان ملل و ۱۷ هدف توسعه پایدار
بر روی برخی از چالش ها و فرصت های کلیدی 
پیش روی گردشگری جهانی تمرکز خواهد 
کرد. طی این اجلاس، در مورد راه حل هایی برای 
کاهش ضایعات مواد غذایی در گردشگری نیز 

بحث خواهد شد.

بازیگر تئاتر کودک و مهمان بیست و هفتمین 
جشنواره بین المللی تئاتر کودک و نوجوان همدان با 
بیان اینکه جشنواره تئاتر موجب تبادل فرهنگی 
می شود، گفت: می توان با چکیده ای از تولیدات 
مناطق مختلف کشور با فرهنگهای متنوع در این 

رویداد آشنا شد و این دستاورد مهمی است.
علی فروتن درخصوص میزان تاثیر برگزاری این 
جشنواره در رشد کمی و کیفی تئاتر کودک و نوجوان، 
افزود: برای بسیاری از مردم سفر به  شهرهای مختلف 
و تماشای هنر نمایش آن منطقه دشوار است اما 
برگزاری جشنواره تئاتر کوک و نوجوان امکان تبادل 

فرهنگی و تماشای آثار جدید را فراهم آورده است.
وی به ایجاد نوگرایی در جشنواره تئاتر کودک و 
نوجوان تاکید کرد و اظهار داشت: اگر به این موضوع 

مهم نپردازیم دچار تکرار و رکود خواهیم شد.
این بازیگر تئاتر کودک خاطرنشان کرد: حضور و 
برگزاری جشنواره به رشد تمام اجزای یک نمایش 
مانند صحنه، لباس، متن، بازی و کارگردانی کمک 
می کند و  از سویی جوان ها می توانند کارهای جدید 

را در این رویداد بزرگ ببینند.
فروتن درخصوص جداسازی تئاتر کودک از 
نوجوان گفت: از آنجا که من عضو هیات انتخاب آثار 
بودم، به نظرم ما مشکل اساسی در بخش نوجوان  

داریم زیرا دوران نوجوانی را رها کرده و آثار فاخر و 
خوبی برای این دوران نداریم که به نظرم این مسئله 
خطای یک مجموعه است. به گفته او، آثار رده سنی 
کودک قوی تر است و از طرفی جداسازی باید 
کارشناسی باشد تا به کودکان یاد دهیم تا وقتی وارد 
نوجوانی شدند چه مطالباتی و در چه سطحی داشته 
باشند. وی خاطرنشان کرد: ما درباره نوجوانی و بلوغ 
صحبت نمی کنیم، مشاوره نمی دهیم و سخن از 
تغییرات نوجوان ها را با حیا در می آمیزیم درصورتی 
که نوجوان باید آماده شود و اگر ما آن ها را رها کنیم 

اتفاقات عجیبی رخ خواهد داد.
این هنرمند تئاتر و تلویزیون درخصوص تئاتر 
خردسال نیز گفت: تئاتر خردسال کارشناسی تر است 
و در بنا نهادن آجر و خشت اول باید خیلی مراقب 
باشیم و آموزش باید در قالب شعر، موسیقی و رنگ 
باشد و چرا که اگر آموزش به صورت مستقیم باشد و 

کودک متوجه آن نشود دیگر آن را نمی پذیرد.
فروتن با تاکید بر توجه به آموزش و سرگرمی در 
تئاتر کودک و نوجوان افزود: این مسئله به موضوع 
طیف سنی، جنسیت و اقلیم بستگی دارد و نمی  توان 
نسخه واحدی نوشت، بلکه باید فاکتورهایی مانند 
ادبیات گویشی، موسیقیایی، جنس سازها و رنگ ها 

را نیز در نظر بگیریم.

 تبادل فرهنگی دستاورد مهم برگزاری جشنواره تئاتر 
کودک و نوجوان است

علی فروتن: 

کاریکاتورمعاون میراث فرهنگی کشور:

    کودکان را در 
فضای مجازی تنها 

رها نکنیم!
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چاپ و لیتوگرافی: گل آذین

نگـــــــــاه
رئیس هیأت مدیره و مدیرعامل کانون جهانگردی و اتومبیلرانی و معاون استاندار باتمان در ترکیه در نشستی 
مشترک بر توسعه مناسبات، تقویت تعامل و برگزاری برنامه های مشترک از جمله رالی های خانوادگی و فرهنگی 
در مسیر شهرهای ایران و باتمان در ترکیه تأکید کردند. این نشست با حضور دکتر محمد حسین صوفی رئیس 
هیأت مدیره و مدیرعامل کانون جهانگردی و اتومبیلرانی، قادر کلیج معاون استاندار باتمان، عبدالوهاب کوسن 
شهردار باتمان، شعنول اوزتورک فرماندار حَسن کِیف از شهرهای باتمان، محمد احسان اصلانلی مدیر 
گردشگری استان باتمان و جمعی از مدیران کانون و باتمان ترکیه در محل دفتر مرکزی کانون جهانگردی و 
اتومبیلرانی برگزار شد. محمد حسین صوفی در این دیدار با اشاره به اشتراکات متعدد فرهنگی، تاریخی و 

اجتماعی ایران و ترکیه و قدمت تعاملات اقتصادی و گردشگری دو کشور پیشنهاداتی را در راستای توسعه 
همکاری های مشترک ارائه کرد. اجرای طرح های سرمایه گذاری گردشگری در باتمان و برخی شهرهای ایران، 
تبادل گردشگر، برگزاری رالی های تفریحی، گردشگری و خانوادگی، برگزاری رالی های هنرمندان، ورزشکاران 
و ... باتمان و کشورمان، برپایی نمایشگاه های گردشگری، اجرای تورهای گردشگری خودرویی و موتوری، 
برگزاری هفته های فرهنگی، استفاده از ظرفیت های رادیو و تلویزیون دو کشور به منظور معرفی ظرفیت های 
گردشگری دو کشور از مهمترین موضوعاتی بود که رئیس هیأت مدیره و مدیرعامل کانون جهانگردی و 

اتومبیلرانی به عنوان پیشنهاد ارائه کرد.

برگزاری رالی تهران- باتمان در پی توسعه مناسبات و همکاری های ایران و ترکیه

روزنامه صبح ایران
صاحب امتیاز و مدیر مسئول: محمد حیدری

سردبیر: حسین رضا سراج
دبیر تحریریه: مونا ربیعیان

دبیر سرویس فرهنگ و هنر: فرخنده امیری
مدیر هنری: ایمان رفاقتی

صفحه آرایی: سپیده اله وردی

همکار گرامی سرکار خانم ناهید امن پور
درگذشت عموی گرامیتان را به شما و خانواده محترمتان صمیمانه 
تسلیت عرض نموده و از خداوند منان برای ایشان رحمت و غفران الهی 

و برای بازماندگان صبر و شکیبایی خواستاریم.
از طرف مدیر مسئول و همکاران


